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سرمقاله 

بر اساس نظرسنجی  های متعدد و عارضه یابی های 
صــورت گرفته بیش از نیمی از مشــکلات بخش 
تولید در کشور مربوط به تامین نقدینگی موردنیاز 
اعم از ســرمایه در گردش و ســرمایه ثابت است. 
طی دو سال گذشــته به دلیل رشد شدید نرخ ارز 
و افزایــش نرخ تورم هزینه هــای بخش تولید؛ نیاز 
صنایع و پروژه ها به نقدینگی به طور سرســام آوری 
افزایش یافته اســت و رشــد شــدید نقدینگی و 
افزایش حجم تســهیلات پرداختی توسط شبکه 
بانکی نیــز نتوانســته این عطش ســیری ناپذیر 
 واحدهای تولیــدی به نقدینگــی را برطرف کند.
آمارهای منتشــره از ســوی بانک مرکزی حاکی از 
آن است که میزان کل تسهیلات پرداختی توسط 
شبکه بانکی در کشــور از ٩٧٥ هزار میلیارد تومان 
در سال ١۳٩۸ به حدود ١٩٠٠ هزار میلیارد تومان 
در ســال ١۳٩٩ و حدود ١٧٥٠ هزار میلیارد تومان 
طی ٩ ماهه سالجاری رسیده است که نشاندهنده 
رشد بســیار زیاد طی دو سال گذشــته است، اما 
متاسفانه همانگونه که تاکید شد؛ به دلیل آنکه رشد 
هزینه های بخش تولید بیش از نرخ رشد تسهیلات 
بوده است؛ لذا اغلب واحدهای تولیدی و پروژه ها با 
مشکل تامین مالی مواجه هستند و به همین دلیل بر 
اساس گزارش های منتشره، متوسط نرخ بهره برداری 
در اغلب رشــته فعالیت های صنعتــی کمتر از ٥٠ 
 درصد ظرفیت اسمی و توان تولیدی در کشور است.
همچنیــن دوره تکمیــل و راه انــدازی طرح ها و 
پروژه های نیمه تمام در کشــور نیز طی ســال های 
اخیر بیش از پیش شــده و آمــار طرح های ناتمام 
بلاتکلیف بسیار افزایش یافته است. بحران نقدینگی 
موجب شده بسیاری از واحدهای تولیدی یکی پس 
از دیگری توان ادامه حیات نداشته باشند و هر روز 
شاهد افزایش آمار واحدهای نیمه تعطیل یا تعطیل 
و یا واحدهای تملک شــده توسط بانک ها به دلیل 
 عدم تــوان بازپرداخت بدهی های بانکی هســتیم.
به منظور تقویت روند تامین مالی واحدهای تولیدی 
در کنار روش های مرســوم و سنتی اخذ تسهیلات 
شبکه بانکی ضروری است که استفاده از روش های 
نوین تامین مالی از طریق بازار پول و بازار سرمایه به 
طور جدی در دســتور کار متولیان بازارهای مالی و 
 سیاستگذاران و فعالان اقتصادی و تولیدی قرار گیرد.
در همین راستا در کنار ابزارهای نوین تامین مالی در 
بازار سرمایه، یکی از روش های مرسوم در جهان که از 

طریق شبکه بانکی عملیاتی می شود؛ روش تامین مالی 
 زنجیره ای )Supply Chain Finance(  اســت.
طراحی و عملیاتی کردن روش تامین مالی زنجیره 
تولید طی دو سال گذشته به طور جدی موردتوجه 
سیاســتگذاران پولی و تولید در کشور قرار گرفته 
اســت و ابزارهایی مانند اوراق صکــوک و یا اوراق 
گام با حمایت بانک مرکزی و برخی بانک های عامل 
و وزارت صنعــت، معدن و تجارت عملیاتی شــد 
و هر کدام توانســتند ضمن آشــنا کردن مدیران 
واحدهای تولیدی با ادبیات جدید تامین مالی؛ هر 
چنــد اندک در تامین نقدینگــی موردنیاز واحدها 
 به ویــژه صنایع خودروســازی مؤثر واقع شــوند.
در روند تکاملی و اســتفاده مؤثرتر از این ابزارها در 
ســالجاری روش تامین مالی زنجیره ای موردتوجه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانک مرکزی وم وزارت 
امور اقتصادی ودارایی قرار گرفت. به همین منظور با 
تفاهم و همکاری این ســه رکن مهم اقتصادی در 
دولت مقدمات عملیاتی کردن روش  »SCF« برای 
تامین مالی واحدهای تولیدی فراهم شد و با شناسایی 
و هدفگذاری زنجیره های صنعتی منتخب در صنایع 
خودرو، صنایع شیمیایی، صنایع فولادسازی، صنایع 
ماشین سازی وتجهیزات، صنایع نساجی وپوشاک و 
صنایع غذایی؛ فرهنگ سازی و ترویج گری استفاده 
از این روش در کنار ســایر روش های موجود برای 
تنوع بخشــی به جعبه ابزار تامیــن مالی واحدهای 
تولیــدی به افزایش قــدرت انتخــاب راهکارهای 
 تامین مالی توســط مدیــران واحدها آغاز شــد.
در همین راســتا و به منظور فراهم کردن بســتر 
قانونــی لازم جهت پیاده ســازی روش تامین مالی 
زنجیره ای؛ دســتورالعمل ارائه خدمات تامین مالی 
زنجیره تامین از ســوی مدیریــت عملیات مالی و 
 اعتباری بانک مرکزی به شبکه بانکی کشور ابلاغ شد.
همچنین تفاهمنامه مربوط به تامین مالی زنجیره 
تامین بین وزارت صمت و مدیران عامل ٧ بانک در 
حضور سه تن از اعضاء تیم اقتصادی دولت؛ وزرای 
صمــت و اقتصاد و رئیــس کل بانک مرکزی امضاء 
شــد که این هم افزایی و انســجام بین وزارت امور 
اقتصادی ودارایــی، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و بانک مرکــزی حول یک ابــزار تامین مالی پیش 
از این کمتر دیده شــده اســت. یکی از کارکردها و 
اثرات مهم استفاده از تامین مالی زنجیره ای کاهش 
انحــراف در پرداخت تســهیلات، کاهش مطالبات 

غیرجاری،  جلوگیری از بیش اظهاری متقاضیان در 
اعلام تسهیلات موردنیاز و افزایش امکان دسترسی 
 فعــالان اقتصادی بــه نقدینگی مورد نیاز اســت.

به همین دلیل عملیاتی شــدن روش تامین مالی 
زنجیره ای بــرای بانک های  عامل و بانک مرکزی نیز 
مطلوبیــت دارد. روش هــای تامین مالی مبتنی بر 
زنجیــره تامین به دلیل ماهیت شــفاف معاملات 
و نیز امکان انتقال اعتبار و تامین مالی به پشــتوانه 
مطالبــات و تعهدات بنــگاه خریداروفروشــنده؛ 
ضمــن ایجــاد ســهولت در تامین ســرمایه در 
گردش با شــرایط تخصیص بهینــه منابع محدود 
 بانکی بــه نیازهای کســب وکارها خواهیــم بود.

در روش تامیــن مالی »زنجیره تامیــن« در واقع 
بســته به اینکه فروشــنده یا خریدار به نهاد مالی 
مراجعه داشته باشد؛ تحت عنوان عاملیت یا عاملیت 
 معکــوس تامین مالی بنــگاه انجام خواهد شــد.

در این روش هدف این است که بازیگران حلقه های 
مختلف در زنجیره یک سند به جای اینکه به صورت 
جداگانه و منفرد در شبکه بانکی درخواست تسهیلات 
کنند؛ در قالب زنجیره های تولید و با استفاده از انتقال 
اعتبار یا تسهیلات و حلقه های ماقبل، اقدام به تأمین 
مالی کنند. بدون تردید هر قدر استفاده از روش  های 
نوین تامین مالی در کشور گسترش و توسعه یابد؛ 
بسیار ارزشمند و قابل تقدیر است و موجبات رشد و 
 توسعه صنعتی و اقتصادی کشور را فراهم خواهد کرد.

در همین راســتا ضروری است سیاســتگذاران و 
متولیان اقتصادی و مالی در دولت و مجلس علاوه بر 
فراهم کردن بسترهای قانونی لازم جهت ریل گذاری 
برای پیاده ســازی این ابزارها به طور جدی موضوع 
فرهنگ سازی، تسهیل گری و تشــویق گری برای 
گرایش اقبال مدیران و فعالان اقتصادی به ســمت 
استفاده از این روش  های تامین مالی را در دستور کار 
خود قرار دهند؛ زیرا مادامی که سیاست های تشویقی 
و انگیزشی موردتوجه قرار نگیرد و استفاده از ابزارهای 
نوین تفاوتی به لحاظ سختگیری ضوابط و مقررات 
با ســایر ابزارها و روش های مرسوم و قبلی نداشته 
باشد؛ انتظار استقبال از روش  های جدید اختصاص 
سهم قابل توجه به این روش ها در تامین مالی بخش 
تولید انتظاری دست نیافتنی خواهد بود و ارقامی که 
با این روش ها محقق می شــود؛ در کل سبد تامین 
مالی اقتصاد کشــور؛ در حد صفر و یا بسیار ناچیز 

خواهد بود.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول

تامین مالی زنجیره تولید 
ضرورت ها و الزامات



امضای تفاهم نامه همکاری با موضوع
 تامین مالی زنجیره ای میان 

وزارت صنعت، معدن و تجارت و هفت بانک عامل
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رئیس جمهور گفت: اجرای آزمایشــی تأمین مالی زنجیره ای 
از نمونه های خوب تعامل و هماهنگی دســتگاه های مختلف 
اقتصادی دولت است و اجرای کامل آن قطعاً آثار بسیار مناسبی 

به دنبال خواهد داشت.
در جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت که به ریاســت آیت الله 
دکتر ســیدابراهیم رئیســی برگزار شد؛ احکام پیشــنهادی مشترک 
وزارتخانه هــای امــور اقتصادی ودارایی و صنعت، معــدن و تجارت و 
بانک مرکزی به منظور ارتقاء شیوه های تأمین مالی سرمایه در گردش، 
کاهــش هزینه های تولید و کمک به رشــد اقتصادی بدون آثار تورمی 

بررسی و تصویب شد.
در شــیوه تأمین مالی زنجیره ای بنگاه هــای تولیدی به جای دریافت 
تســهیلات مســتقیم از بانک؛ به صورت پیوسته و در طول زنجیره و با 

استفاده از ابزارهای تعهدی تامین مالی خواهند شد.
بر اســاس این احکام دســتگاه های اجرایی موظفند که تمام الزامات و 
زیرساخت های موردنیاز توسعه تأمین مالی زنجیره ای را فراهم سازند. 
این روش طی هفته های اخیر به صورت آزمایشی توسط وزارتخانه های 
امــور اقتصادی ودارایی و صنعت، معــدن و تجارت و بانک مرکزی اجرا 

شده است.
رئیس  جمهور پس از این گزارش اجرای آزمایشی تامین مالی زنجیره ای 
را از نمونه های خــوب وحدت نظر، تعامل و هماهنگی دســتگاه های 
مختلف اقتصادی دولت دانســت و گفت: اجرای کامل این طرح قطعا 

آثار بسیار مناسبی برای تولید به دنبال خواهد داشت.
دکتر رئیسی بار دیگر بر لزوم بسیج و همکاری همه دستگاه های دولتی 
برای عرضه کالاهــا به ویژه اقلام خوراکی و ســفره خانواده به قیمت 

منصفانه و باثبات تاکید کرد.
در این جلســه ســازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
موظف شــد تا با همکاری وزارتخانه های جهاد کشــاورزی و صنعت، 

معدن و تجارت قیمت کالاها را منصفانه تعیین و به مردم اعلام کند.
افزایش نظارت بانک  مرکزی بر بانک ها برای مهار رشد 

نقدینگی و تورم
دکتر رئیســی در ادامه حفظ ارزش پول ملی و نظــارت بر بازار ارز را 
از وظایف مهم بانک مرکزی دانســت و بــر پیگیری جدی این موضوع 

تاکید کرد.
رئیس جمهــور با تاکید بر لزوم تلاش بیشــتر برای مهار رشــد تورم و 
نقدینگی؛ از بانک مرکزی خواســت با افزایش نظارت بر کار و عملکرد 
بانک های دولتی و خصوصی از خلق نقدینگی توسط بانک ها جلوگیری 

شود.
دکتر رئیســی با تاکید بر اینکه بانک ها باید از بنگاهداری خارج شوند؛ 
ناترازی بانک ها را تهدیدی برای نظام بانکی دانست و گفت: این موضوع 

باید جدی گرفته شود.
وی موضوع کفایت ســرمایه بانک ها را نیز از چالش های مهم در نظام 
بانکی کشــور برشمرد و دستور داد که بانک مرکزی در خصوص بهبود 

کفایت سرمایه برنامه عملیاتی ارائه و اجرای آن را پیگیری کند.
رئیس جمهــور حفظ ارزش پول ملی و نظــارت بر بازار ارز را از وظایف 

مهم بانک  مرکزی دانست و بر پیگیری جدی این موضوع تاکید کرد.
در این جلسه همچنین گزارش مشترک بانک  مرکزی و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در مورد تامین مالی زنجیره تولید ارائه شــد. به موجب 
ایــن گزارش اجرای برنامه تامین مالی زنجیره تولید آثار مناســبی در 

طرح تامین مالی زنجیره ای
مصداق هماهنگی دستگاه های اقتصادی

دکتر رئیسی رئیس جمهور تاکید کرد:
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راســتای کاهش ضریب فزاینده پولی و کاهش رشد نقدینگی خواهد 
داشت.

پنج دستور رئیس جمهور به نظام بانکی
آیت الله ســیدابراهیم رئیســی رئیس جمهور همچنیــن اواخر دی ماه 
سالجاری در نشســتی با تیم اقتصادی دولت و مدیران عامل بانک های 

خصوصی و دولتی پنج دستور ویژه به مدیران نظام بانکی صادر کرد.
وی در جلســه ای با مدیران عامل بانک ها ضمن تاکید بر سختگیری با 
بدحسا ب های حرفه ای و تسهیل پرداخت وام به مردم؛ پنج دستور ویژه 

را به  شرح ذیل برای آنان صادر کرد.
١( سخت گیری بر بدحســاب ها: به بدهکاران بدحساب میدان ندهید؛ 

اسامی آنها را منتشر و دستشان را قطع کنید.
2( تســهیل پرداخت وام به مردم: در تســهیلات خرد به مردم به  جای 

وثیقه و ضامن؛ اعتبارسنجی کنید.
۳( واگذاری بنگاه های تولیدی تملک  شــده بانک ها: سریعا واحد های 

تملک  شده تولیدی را یا راه اندازی یا واگذار کنید.
4( اســترداد ســود مازاد دریافتی از مردم و تولیدکنندگان؛ سود مازاد 

دریافتی از نرخ اعلامی بانک مرکزی را پس بدهید.
٥( بازنگــری در نظامات و مقررات بانکی به نفع مردم و اجرای عدالت؛ 
حداکثر تا پایان ســال بانک مرکزی کارگروهــی به منظور بازنگری در 

نظامات و مقررات بانکی تشکیل دهد و نتیجه را اعلام کند.
نظام بانکی باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود

دکتر رئیسی همچنین در نشستی با مدیران عامل بانک  ها با بیان اینکه 
دولت ســیزدهم اصلی ترین وظیفه خود را ایجاد تحول در عرصه های 
مختلــف به ویژه تحول در وضع موجود نظام بانکی به ســطح مطلوب 
می دانــد، گفت: عدالت به عنوان مســیر و مقصد حرکت؛ مبنای عمل 

دولت در ایجاد تحول در نظام بانکی است.
رئیس  جمهور با بیان اینکه به نتیجه رســیدن تحول اقتصادی در گرو 
مؤفقیت در ایجاد تحول در نظام بانکی است، اظهار داشت: وضع موجود 

نظام بانکی باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود.
وی در ادامه افزود: نظام بانکی با دو دسته مشکلات درونی وبیرونی مواجه 
اســت. اگر مجموعه نظام بانکی نتواند این مشــکلات را مرتفع کرده و 

عملکرد صحیحی داشته باشد؛ بالتبع عدالت را نیز نقض کرده است.
تشکیل کارگروه بازنگری نظامات و مقررات بانکی تا پیش از پایان سال 
دکتر رئیســی ادامه داد: خود بانک ها با همکاری بانک مرکزی تا پیش 
از پایان ســال کارگروهی برای شناســایی و رفع مشکلات درونی نظام 
بانکی تشکیل دهند تا با بازنگری مقررات بانکی به رفع تعارض ها، ایجاد 
شفافیت و تسهیل مســیر فعالیت های بانکی در زمینه ارتباط مردم و 

تولیدکنندگان با بانک ها اقدام کنند.
رئیس  جمهور تصریح کرد: بزرگترین سرمایه بانک ها آبرو و اعتبار نظام 
بانکداری کشــور نزد مردم است که این ســرمایه با امانتداری صحیح 
بانک ها از پول مردم به دســت آمده و حفظ خواهد شد. آفت این اعتبار 
فساد در عملکرد نظام بانکی اســت؛ لذا نظام بانکی با »خودمراقبتی« 
پیش و بیش از هر کس مانع از مخدوش شدن حیثیت و اعتبارش شود.

هدف تحول در نظام بانکی تطبیق کامل مراودات بانکی با 
احکام اسلامی است

رئیس  جمهــور بازنگری در عملکردها را در کنــار بازنگری در مقررات 
بانکی مورد تأکید قرار داد و افزود: هدف تحول و بازنگری در نظام بانکی 

تطبیق کامل مراودات بانکی در کشور با احکام اسلامی است.
وی گفت: تجربه ودانش مدیران بانکی سرمایه ای ارزشمند است که به 
ایجاد تحول واقعی در نظام بانکی کمک می کند. در عین حال مدیران 
بانک ها بدانند که شــرط مؤفقیت در ایجاد تحــول در نظام بانکی آن 

اســت که همه اجزاء و کارکنان نظام بانکی به تحول موردنظر مقید و 
متعهد باشند.

رئیس جمهــور افــزود: مدیران بانکــی همچنین باید ریســک پذیر و 
مســئولیت پذیر باشند و مدیری که شــجاعت نداشته باشد؛ نمی تواند 

مجری خوبی برای سیاست های تحولی باشد.
دکتر رئیسی از مدیران بانکی خواست که با حساسیت و دقت و در عین 
حال شــجاعت در چارچوب مقررات الزام آور برای ایجاد تحول در نظام 

بانکی تلاش کنند.
رئیس  جمهور همچنین توســعه زیرساخت ها و خدمات الکترونیک در 
بانک ها را باعث ارتقاء شــفافیت و تســهیل نظارت بر عملکرد بانک ها 

دانست.
اعطاء تسهیلات به مردم سهل و برای افراد بدحساب سختگیرانه باشد

دکتر رئیســی بر ضرورت توســعه جریان قرض الحسنه در نظام بانکی 
تأکید کرد و گفت: بانک ها تلاش کنند تا کارمزد و ســود تســهیلات 
اعطایی را تا حد ممکن کاهش دهند. همچنین در پرداخت تســهیلات 
خرد به مردم اعتبارســنجی جایگزین اخذ وثیقه شود؛ بانک ها به مردم 

تسهیلات بدهند نه تضییقات.
وی اظهار داشــت: مقررات بانک ها در اعطاء تســهیلات به مردم باید 
سهل و آسان و در اعطاء تسهیلات به افراد بدحساب سختگیرانه باشد. 
بدهکاران بدحســاب بانکی شناسایی، دسترسی آنها به اعتبارات بانکی 
قطع و در صورت لزوم معرفی شــوند. بعضی بدحســاب ها با بانک های 
متعدد در ارتباط هســتند؛ لذا این هماهنگی بین بانک ها وجود داشته 
باشد که از ارتباط چنین افرادی با بانک های مختلف و متعدد جلوگیری 

شود.
اخذ هر گونه وجهی بابت تسهیلات غیر از سود مصوب 

بانک مرکزی غیرمجاز است
دکتر رئیســی با تاکید بر اینکه اخذ ســود دریافتی از تسهیلات بانکی 
دقیقا باید بر اســاس مقررات مصوب و ابلاغی بانک مرکزی انجام شود، 
گفت: اخذ هر گونه وجه دیگری تحت هر عنوان از تســهیلات گیرنده 
مجاز نیســت و باعث ایجاد نگاه منفی در مردم نســبت به نظام بانکی 
خواهد شــد. چنانچه بانکی مبالغی غیر از نرخ سود مصوب از افراد اخذ 

کرده؛ این مبالغ را به آنها بازگردانید.
رئیس  جمهور در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: بانک ها 
تا آنجا که ممکن است از تملیک واحدهای تولیدی خودداری کنند، اما 
چنانچه ناچار به این کار شــدند؛ در کوتاه ترین زمان ممکن یا آن واحد 
تولیدی را مجدداً راه اندازی و یا واگذار کنند تا تولید دچار وقفه نشــود 

و کارگران بیکار نشوند.
اگر نقدینگی به سوی تولید هدایت نشود؛ مانند سیل خرابی 

به بار می آورد
رئیس  جمهور بر ضرورت هدایت نقدینگی به ســوی نظام تولید تاکید 
کرد و اظهار داشت: اگر نقدینگی به سمت تولید هدایت شود؛ مشکلی 
ایجاد نخواهد کرد، اما اگر نقدینگی به سوی تولید نرود؛ مانند سیل در 

جامعه به راه افتاده و به هر جا برسد؛ خرابی به بار می آورد.
دکتر رئیسی سرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های اقتصادی از سوی بانک ها 
را امــری مفید، اما بنگاهداری را مضــر عنوان کرد و گفت: ایجاد بنگاه 
آری، اما بنگاهداری هرگز؛ این باید اســاس کار بانک ها باشــد. در این 
جلســه که بیش از 2 ســاعت به طول انجامید؛ علاوه بر مدیران عامل 
بانک های کشــور، معاون اول رئیس جمهــور،  رئیس کل بانک مرکزی، 
رئیس ســازمان برنامه وبودجــه، وزیر امــور اقتصادی ودارایی، معاون 
اقتصــادی رئیس جمهور و رئیس کل بانک مرکزی نیز در ســخنانی به 
تشریح برنامه دولت برای ایجاد تحول در نظام بانکی کشور پرداختند.
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با هدف نظام مندشدن اعطاء اعتبارات به تولید؛

تفاهمنامه تامین مالی زنجیره ای 
بنگاه های اقتصادی امضاء شد

تفاهمنامــه همــکاری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و هفــت بانک  عامل با 
موضوع »تامین مالی زنجیره ای تولید« با 
حضور دکتر علی صالح آبادی رئیس کل 
فاطمی امین  ســیدرضا  بانک مرکزی، 
وزیر صمت، احســان خانــدوزی وزیر 
امــور اقتصادی ودارایــی  و دکتر علی 
آقامحمــدی عضو مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام به امضاء رسید.
به گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی؛ دکتر 
صالح آبادی رئیــس کل بانک مرکزی در این 
مراســم با بیان اینکه موضــوع تامین مالی 
تولید از اصلی تریــن اولویت های نظام بانکی 
است، گفت: با اجرایی شدن طرح تامین مالی 
زنجیــره تولید نیاز به نقدینگی واحدها کمتر 
می  شود و در نتیجه آن فشار بر سیستم بانکی 
کاهش خواهد یافت و شــاهد بهبود ترازنامه 

بانک ها خواهیم بود.
دکتــر صالح آبادی با تاکید بــر اینکه در این 
طــرح به جای تمرکز صرف بــر نقدینگی بر 
ابزارهــای اعتباری تکیه خواهد شــد، گفت: 
سیاست مهم این اســت که از انحراف منابع 
بانکی در بازارهای غیرتولیدی و ســفته بازانه 
جلوگیری و هدایت اعتباری در تولید محقق 

شود.
رئیس کل بانک مرکــزی از دیگر ویژگی های 
ایــن طــرح را نظارت بر مصرف تســهیلات 

اعطایی به شــبکه تولید خوانــد و گفت: بر 
اساس مکانیزم طراحی شــده صدور فاکتور 
از یک سامانه واحد انجام می شود؛ در نتیجه 
شــفافیت و نظارت بر مصرف تســهیلات و 
اعتبارات در بنگاه های تولیدی گســترده تر و 

نظام مندتر خواهد شد.
رئیس شورای پول واعتبار در ادامه مزیت این 
طرح را در کاهش مطالبات غیرجاری بانک ها 
برشمرد و گفت: در بحث مطالبات غیرجاری 
قطعا به دلیل نظا م مندشدن اعطاء تسهیلات 
و رصد آن شــاهد کاهش بدهی ها و مطالبات 
غیرجــاری در شــبکه بانکــی خواهیم بود؛ 
ضمن آنکه هزینه تمام شده محصول با اجرایی 
شــدن طرح تامین مالــی زنجیره ای کاهش 
مــی یابد. دکتــر صالح آبادی کار مشــترک 
بانک مرکزی، بانک ها و وزارتخانه های صنعت، 
معــدن و تجــارت و امــور اقتصادودارایی را 
بســیار مطلوب ارزیابی کرد و گفت: از امروز 
بــه صورت آزمایشــی در هفــت بانک عامل 
صنعت ومعدن، صادرات، ملی، ملت، تجارت، 
پارسیان و مسکن با همکاری وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت زنجیره تامیــن مالی تولید 
در حوزه  هــای فلزات، خودرو، ســاختمان، 
لوازم خانگــی، صنایع غذایــی، محصــولات 
پتروشیمی، ماشــین آلات و تجهیزات فعال 
خواهد شد و ســپس به مرور به صنایع دیگر 

نیز تعمیم خواهد یافت.

دکتر فاطمی امین وزیر صمت: کار مشترک 
حاصل هماهنگی تیم اقتصادی است

در ادامه این جلسه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت 
از بانک مرکزی  با تشکر 
و بانک های عامل در کار 
مشترک به منظور کمک 
بــه تولید گفــت: امروز 
شاهد یک کار مشــترک و هماهنگ هستیم و 
این مثالی  مناسب و عینی برای هماهنگی تیم 

اقتصادی است .
دکتر ســیدرضا فاطمی امین با بیــان اینکه با 
اجرایی شدن این طرح ضمن تسهیل دسترسی 
تولیدکنندگان به منابع بانکی از انحراف این منابع 
ممانعت به عمل می آید، گفت: بازگشت  پذیری 
تسهیلات به بانک ها و حذف فاکتورهای صوری 
و دسترسی ســهل تولیدکنندگان در دریافت 

اعتبارات از ویژگی های مهم این طرح است.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با تاکید بر اینکه 
این طــرح  با حضور هفت بانک عامل به صورت 
آزمایشی انجام می شود، گفت: طرح تامین مالی 
زنجیره ای کمک مؤثری بــرای نظام بانکی در 
مدیریت و هدایت اعتباری است و در مقابل نیز 
واحدهای تولیدی به صورت آسان تر و زنجیره ای 
اعتبــارت لازم را بــرای فعالیت خــود دریافت 

خواهند کرد.
دکتر فاطمی امین با بیان اینکه با این طرح شاهد 
حذف فاکتورهای صوری در اعطاء تســهیلات 
خواهیم بود، تاکید کرد: زیرساخت های لازم در 
سامانه جامع تجارت مبنا عمل قرار می گیرد و 
تامین مالی زنجیره ای در این بستر انجام خواهد 

گرفت.
به گفته وزیر صنعت، معــدن و تجارت اجرای 
تفاهمنامه تامین مالی زنجیره ای باعث افزایش 
۳٠ درصدی دسترســی بنگاه های اقتصادی به 

منابع مالی خواهد شد.
دکتر خاندوزی وزیر اقتصاد: تامین 

مالی زنجیره ای حلقه مقاومت در برابر 
تحریم  هاست

در مراســم آئین امضاء 
تفاهمنامه؛ دکتر احسان 
امور  وزیــر  خانــدوزی 
اقتصادی ودارایــی نیــز 
بــا تشــکر از همکاری 
وزارت  و  بانک مرکــزی 
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صمت این کار مشترک را نمونه هم افزایی بین 
بانک ها و وزارت صنعت، معدن و تجارت خواند 
و گفــت: امیدواریم ایــن اقدامات و همکاری ها 
حلقه ای برای زنجیره مقاومت در برابر تحریم ها 
و برای تولیدکنندگان در شرایط کنونی اقتصادی 
که تحت فشار تحریم های ظالمانه است؛ کمک 

مفیدی باشد.
دکتر خاندوزی تامین مالــی زنجیره تولید را 
منتج به ارزان کردن هزینه تولید و سامانه مند 
کردن اعطاء اعتبــارات به بنگاه های تولیدی و 
اقتصادی خواند و گفت: این هم افزایی در مسیر 
تولید سال های طولانی به عنوان دغدغه اصلی 
مطرح می شــد و در گزارش های ارزیابی موانع 
کسب وکار در صدر سه اولویت اصلی قرار داشت. 
وی در ادامه افزود: این اقدامات نه تنها به تولید 
کمک شایانی خواهد کرد؛ بلکه موجب انسجام 
و ضابطه مند شدن اعطاء اعتباری و تسهیلات 
در واحدهای تولیدی خواهد شــد و بر همین 
اســاس صف و تقاضاهای صوری برای دریافت 
تســهیلات از بین خواهد رفت و با این اقدام با 
کمترین اعتبار بیشترین پوشش در بحث اعطاء 

تسهیلات در تولید را شاهد خواهیم بود.
وزیر امور اقتصادی ودارایی یکی از ویژگی  های 
مهم این طرح را تحول ساختاری خواند و گفت: 
امیدواریم که این هم افزایی تعمیم و تداوم یابد و 
همچون گذشته شاهد پیشتیبانی تولید توسط 

شبکه بانکی باشیم.

دکتر آقامحمدی عضو تشخیص مصلحت نظام: 
تحــول بزرگ در هدایت اعتباری تولید محقق 

می  شود
تامین مالی زنجیره ای اقدامی تحولی در 

تولید
در این جلسه همچنین 
آقامحمدی عضو  دکتر 
تشــخیص مصلحــت 
 نظــام نیز با اشــاره به 
اینکه امروز روز بزرگی 
در تحول و جهت  گیری 
هدایت اعتباری در تولید است، گفت: بانک  ها 
مدت زمان زیادی درگیر این مســاله بودند که 
خوشبختانه با تلاش های بانک مرکزی و ایجاد 
اداره تامین مالی زنجیره تولید گام های اولیه و 

اساسی در این زمینه برداشته شد.
عضــو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام در 
خصوص تک نرخی شــدن ارز گفــت: یکی از 
مهمترین ویژگی هــای بودجه ســال آینده؛ 
تک نرخی شدن ارز است که به توسعه صادرات 
کشور کمک می کند. طبق لایحه بودجه سال 
آینده؛ ملاحظــات عجیب وغریب در مباحث 
ارزی برداشــته می شود و ایران می تواند کانون 

و قطب )هاب( تجاری منطقه شود.
دکتــر آقامحمدی ابــراز امیــدواری کرد که 
منابع ســرگردان به نام تولید نداشــته باشیم 
و منابــع به ســمت تولید هدایت شــود و به 

 دریافــت وام به ســبک گرفتن پــول خاتمه
 دهیم.

رئیس گروه اقتصادی معاونت بررسی دفتر رهبر 
معظم انقلاب گفت: این موضوع به حوزه ارزی 
نیز باید تعمیم یابد. به عنوان نمونه شرکت های 
صنایع  غذایی کنسرســیومی بــرای صادرات 
تشــکیل داده انــد، بازارهای جهانــی را بین 
خودشان تقســیم کرده و به صورت مشترک 
به کشت فرامرزی روی آورده  اند که درآمدهای 

ارزی آنها نیز باید نظام مند شود.
وی بر اهمیت بورس در این حوزه نیز تاکید کرد 
و ادامه  داد: بایــد در روند این عملیات بتوانیم 
بورس را تقویت کنیم و اتفاقا بسیاری از مشکلات 
شرکت های بورسی در همین حوزه است و از این 
 پس باید به شرکت های بورسی تسهیلات داده 

شود.
دکتر آقامحمدی افزود: بســیاری از مشکلات 
بانک ها به این دلیل اســت که در بخش تامین 
مالی شــرکت ها؛ زمینی را به عنوان وثیقه در 
اختیار بانک ها قــرار می دهند و در واقع زمین 

سوخته ای را با قیمت بالا به بانک می فروشند.
وی تصریح کرد: باید شــرکت های بورسی در 
جریان تامیــن مالی زنجیره ای قــرار بگیرند 
تا ســهام وثیق باشــد و از این طریق فقط به 
شرکت های بورسی تســهیلات داده می شود 
و بخشی از مشــکلات این شرکت ها برطرف 

خواهد شد.
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بر اســاس ایــن گــزارش بانک  مرکــزی با 
همــکاری وزارت صمت طــرح تأمین مالی 
زنجیره ای تولید را بــا بانک های ملی، ملت، 
صنعت ومعدن، پارســیان، تجارت، صادرات 
و مســکن کلید زد که در این روش به جای 
تمرکز صرف در دریافت تســهیلات مستقیم 
و نقــدی، فرآینــد تأمین مالــی بنگاه ها به 
صورت پیوسته و در طول زنجیره های تأمین 
و مبتنی بر جریــان واقعی کالا و خدمات به 

شکل برات الکترونیک صورت می گیرد. 
ایــن تفاهمنامــه فعلا به صورت آزمایشــی 
در زنجیــره فلــزات، خــودرو، ســاختمان، 
لوازم  خانگــی، صنایع غذایــی، محصــولات 
و  ماشــین آلات  و  شیمیایی وپتروشــیمی 
تجهیزات فعال خواهد شــد و سپس به دیگر 

صنایع نیز تسری می یابد.  
همچنیــن در این روش به جای تســهیلات 
نقدی می تــوان از ابزارهــای اعتباری مانند 
اوراق و بــرات و  فاینانس اســتفاده کرد که 
عــلاوه بر کاهش نیاز بــه نقدینگی بنگاه ها؛ 
منابع بانکی نیز به ســمت فعالیت های مولد 

و تولیدی هدایت می شود.
هوشمندسازی اقتصاد کشور

حسین مهری مدیرعامل 
با  صنعت ومعدن  بانــک 
بیان اینکــه وزیر صمت 
به طور مداوم در جلسات 
مرتبــط این طرح حضور 

داشــته و هدایت و مدیریت پــروژه را برعهده 
دارد، تصریح کــرد: ما در بانک صنعت ومعدن 
کار را با یک شرکت بزرگ خودرویی به صورت 
آزمایشــی آغاز کردیم. در فاز یک 4 زنجیره و 
در فاز دوم ١٠ شرکت را در زنجیره خودرویی 

تامین مالی کردیم.  
وی ادامــه داد: خوشــبختانه در حال حاضر 
این سیســتم در بانک صنعت ومعدن اجرایی 
و عملیاتی شــده اســت. طی ١٠ روز گذشته 
دستورالعمل  های مرتبط از سوی بانک  مرکزی 
ابلاغ شــد و پوشش قانونی نیز برای این کار به 

وجود آمد.
مهری با اشاره به اراده جدی در تیم اقتصادی 
دولت ســیزدهم اظهــار کــرد: فعالیت های 
اقتصادی ۳ چرخه پرداخــت یا چرخه مالی، 
اطلاعــات عمومــی و لجســتیکی دارد که 
خوشبختانه روی پلتفرم فناوری اطلاعات قرار 
گرفت. این طرح کاملا شفاف و تسهیلگر است 
و کاهش هزینه مبادلــه و اخذ وثائق را نیز به 

دنبال دارد.  
بــه گفتــه وی تامین مالی زنجیــره ای باعث 
هوشمندســازی اقتصــاد کشــور و نظارت 
دســتگاه های مرتبط خواهد شد. ضمن  اینکه 
قیمت تمام شده کالا را واقعی می کند و فاکتور 

صوری را نیز از بین می برد.
مدیرعامل بانک صنعت ومعدن سرعت  بخشی 
به تسهیلات، هدایت اعتبارات در راستای تولید، 
شفافیت بالا، صحت ســنجی و اعتبارسنجی 

مشــتریان و تســهیلگری در امور را از دیگر 
مزایای طرح تامین مالی زنجیره ای دانست.

مهری تاکید کــرد: بانک صنعت ومعدن از ماه 
آینده قطعا خارج از این سیســتم تسهیلاتی 

پرداخت نخواهد کرد. 
ایجاد ارزش  افزوده بیشتر 

پرویزیــان  کــوروش 
بانــک  مدیرعامــل 
پارســیان نیــز در این 
مراســم با اشاره به یکی 
از مفــاد این تفاهمنامه 
قراردادهای  اظهارکرد: 
بانکــی در قانون رفع موانع تولید و تســهیل 
کسب وکار استاندارد شده است و مصوبه شورای 
پول واعتبار را دارد. بر همین اساس اجازه دهید 
اصلاحیه پذیرش اســناد الکترونیکی با امضاء 
الکترونیکــی در تفاهمنامه جدید قید شــود؛ 
چراکــه ما بانک ها حق اضافه کردن موردی به 
قراردادها و تفاهمنامه های بانکی را نداریم و این 

تفاهمنامه بین ٧ بانک متحدالشکل است.  
وی با بیان اینکه اجرای تامین مالی زنجیره ای 
تاثیر بسزایی در توسعه تولید ملی دارد، افزود: 
در این روش منابع و اعتبارات به سمتی خواهد 
رفت که ارزش  افزوده بیشتری ایجاد می کند و 

به نفع اقتصاد ملی خواهد بود.  
به جای بنگاهداری باید بانکداری کنیم

دکتر محمدرضا فرزین 
مدیرعامــل بانک ملی 
نیز در این مراسم گفت: 
بسیاری از شرکت هایی 
که در تملک بانک ملی 
شرکت های  دارند؛  قرار 
هســتند که از ســوی دولت به بانک محول 
شــده اند تا تحت مدیریت بانک قرار گیرند و 

مسائل آنها حل شود.
وی با اشاره به دستور رئیس جمهوری مبنی بر 
اینکه هیچ بانکی حق ندارد که واحد تولیدی را 
تعطیل کند، اظهار کرد: دستور رئیس جمهور 
در این خصوص را به همه شــعب ابلاغ کردیم 
که قطعا چنین اتفاقی را شاهد نخواهیم بود و 

ما هیچ بنگاه تولیدی را تعطیل نخواهیم کرد.
دکتــر فرزین با تاکید دوباره بر اینکه حســب 
دســتور رئیس جمهور قطعا هیــچ بنگاهی را 
تعطیل نخواهیم کرد، تصریــح کرد: بانک ها 
مدت زیادی است که تلاش می کنند عملکردی 
داشته باشند تا منجر به تعطیلی بنگاه اقتصادی 
نشود و مطالبه خود را به گونه ای اخذ کنند که 
به تعطیلی آن واحد منجر نشود. در این میان 
بانک ها سعی می کنند مدت زمان بازپرداخت 
را چندین بار تمدید کنند تا تولیدکننده بتواند 
بدهی خود را به سیســتم بانکی بپردازد.  وی 
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همچنین ادامــه داد: در خصوص اموال بانک 
ملی این نکته حائزاهمیت است که بسیاری از 
آنها شرکت هایی هستند که خود دولت بعد از 
زیاندهی به بانک ارائه داده تا مدیریت و مسائل 
و مشــکلات آن را حل کند. بــه عبارت دیگر 
عمده شرکت هایی که در حال حاضر در اختیار 
بانک ملی قرار دارد؛  شرکت هایی است که خود 
دولت به بانک محول کرده اســت.  مدیرعامل 
بانک ملی گفت: در این خصوص جلسات منظم 
هفتگی با حضور تمــام مدیران هلدینگ های 
مربوطه و مســئولان مرتبــط در بانک برگزار 
می کنیم و سیاست منظمی داریم که بر مبنای 
آن هم شرکت ها و هم اموال مازاد را بفروشیم.  
دکتر فرزین تصریح کرد: من بارها تاکید کرده ام 
که می خواهیم بانکداری کنیم؛ نه بنگاهداری 
و برای تحقق ایــن امر قاعدتا باید برنامه ریزی 
ویژه ای داشته باشیم تا بنگاه ها را بفروشیم که 
البته این موضوع بستگی به شرایط بازار سرمایه 

هم دارد. 
وی تاکید کرد: شــعار مــن در بانک ملی این 
است که هنر بانک ملی باید خلق بنگاه باشد؛ نه 
مدیریت بنگاه. در واقع ما به دنبال خلق بنگاه 
هستیم که در این خصوص برنامه مشخص دو 
ســاله ای هم دارم که خلق بنگاه های جدید بر 
اساس مزیت ها و مطالعات آمایش سرزمین در 
استان های کشور را در دستور کار قرار دهیم. ما 
مدیریت بنگاه  ها را نمی خواهیم و اگر هم چنین 
مواردی وجود دارد؛ به اضطرار است که قطعا در 
اولین فرصت به بخش خصوصی واگذار خواهیم 

کرد تا توسط آنها مدیریت شود.  
تامین مالی؛ از فاکتورینگ تا فورفیتینگ

مدیرعامل بانک ملــی همچنین طرح تامین 
مالی زنجیره ای را گام بسیار مفیدی برای تامین 

مالی غیرتورمی دانست و گفت: اجرای تامین 
مالی زنجیره ای باعث می شود تا تسهیلاتی که 
به بنگاه های اقتصادی اختصاص داده می شود؛ 

در جریان تولید قرار گیرد.
دکتر فرزین تصریح کرد: این امر از ماه ها قبل 
در بانک ملی آغاز شــده اســت و سامانه های 
لازم را هــم در این زمینــه طراحی کردیم که 
اخیرا هم پیرو انعقاد تفاهمنامه ای که با صمت 
و همــکاری بانک مرکزی به امضاء رســاندیم؛ 
 شعبه های خاصی را به انجام این کار اختصاص 

خواهیم داد. 
وی گفت: در نظام تامین مالی تلاش خواهیم 
کرد که به مرور بخش زیــادی از تامین مالی 
تولیــد را از طریق همیــن روش تامین کنیم. 
موضوع مهم دیگر استفاده از روش  های جدید 
برای تامین مالی بنگاه هــا مانند فاکتورینگ 
اســت که بررسی این موضوع را نیز از چند ماه 
قبل آغاز کردیم. همچنین از طریق فورفیتینگ 

هم می توانیم تامین مالی داشته باشیم.
هدایت اعتبارات به سمت تولید

مدیرعامل بانک ملی با بیان اینکه تامین مالی 
زنجیره ای تولید کشــور از سال  ها قبل شروع 
شده است، اما بانک ها آمادگی لازم را نداشتند، 
ادامه داد: باید تلاش کنیم که در سیستم بانکی 
تمام ابزارهای تامین مالی را داشته باشیم، اما 
متاسفانه محدودیت های بسیاری در این بخش 

داریم. 
وی در ادامه افزود: ســفته وبرات الکترونیکی 
که مدتی اســت در نظام بانکی شروع شده و 
در بانک ملی هم پیشــرفت های خوبی داشته 
و همچنین پــروژه گام می تواند تکمیل کننده 
یکدیگر و روش های مناسبی برای تامین مالی 

زنجیره ارزش باشد.

دکتر فرزین تصریح کــرد: با اجرای این طرح 
تسهیلات در جایگاه خود قرار می گیرد و انحرافی 
نخواهد داشت و در واقع اطمینان پیدا می  کنیم 
که اعتبارات به سمت تولید تزریق خواهد شد. 
همچنین این طرح منجر به تامین مالی مناسب 
 برای سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی نیز

 می شود. 
تامین مالی زنجیره ای باعث شفافیت 

تخصیص منابع می شود
شــایان  محمــود 
مدیرعامل بانک مسکن 
نیز با اشــاره به آمادگی 
ایــن  زیرســاخت های 
بانک برای اجرای طرح 
تامیــن مالی زنجیره ای 
گفت: اجرای این طرح باعث شفافیت و افزایش 

نظارت بر تخصیص منابع می شود.
وی در خصوص مشارکت بانک مسکن در طرح 
تامین مالی زنجیره ای گفت: تفاهمنامه ای بین 
وزارت صمت و ٧ بانک منعقد شــد که از این 
پس به جای فاکتور کاغذی؛ صورت حســاب 
الکترونیکــی از طریق ســامانه جامع تجارت 

الکترونیک صادر می شود.
شایان تصریح کرد: این طرح باعث می شود که 
هم شفافیت فعالیت ها بالا رود و هم برای تامین 
منابع تسهیلات کمتری به یک کالا اختصاص 
پیدا کند و توزیع منابع عادلانه تر شود؛ زیرا در 
طــرح زنجیره تامین به جای اینکه چند بار به 
یک مرکز صنعتی توســط چندین بخش مهم 
صنعتی اعتبار تخصیص داده شود؛ یک بار این 

تخصیص صورت می گیرد.
وی افزود: اجرای این طرح باعث می شــود که 
هم قیمت کالاها شــفاف تر شود و هم نظارت 
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بیشتری صورت گیرد که تســهیلات مضاعفی به یک کالا پرداخت 
نشود و نظام عادلانه تری شکل بگیرد. مدیرعامل بانک مسکن با اشاره 
به اقدامــات این بانک برای اجرای طرح زنجیــره تامین مالی گفت: 
زیرســاخت های لازم برای این طرح از سوی بانک مسکن ایجاد شده 
و الکترونیکی شــدن صورتحساب و معاملات و مجوزهایی که توسط 
بانک  مرکزی ارائه می شود؛ اتفاق خوبی است که امیدواریم باعث رشد 

و شکوفایی اقتصاد کشورمان شود.
اولین تامین مالی زنجیره ای توسط بانک صنعت ومعدن انجام شد

اولین تامین مالی در نظام بانکی با روش تامین مالی زنجیره ای توسط 
بانک صنعت ومعدن بر اســاس استعلام فاکتور الکترونیک و در قالب 
تفاهمنامه با وزارت صمت برای تأمین کنندگان گروه خودروســازی 

سایپا انجام شد.
این بانک؛ اولین بانک در کشــور است که تامین مالی به شیوه تامین 
مالی زنجیره  ای )SCF( را با امضاء تفاهمنامه ای مبنی بر تامین مالی 

زنجیره ای و استعلام صورتحساب الکترونیکی آغاز کرده است.
در این روش تامین مالی بنگاه ها به صورت پیوسته و در طول زنجیره 

تأمین مبتنی بر جریان واقعی کالاها انجام می شود.
این تفاهمنامه همــکاری به منظور تامین مالی زنجیره ای با توجه به 
سیاســت های ابلاغی وزارت صمت و به عنوان یکــی از راهبردهای 
اصلی تامین مالی برای تامین کنندگان گروه خودروســازی ســایپا 
بــه مبلغ ١٠٠٠ میلیارد ریــال )بدون افزایش حــد اعتباری فعلی( 
برای دو زنجیره منعقد شــد و مرحلــه اول آن به مبلغ ٥٠٠ میلیارد 
ریــال در تاریــخ ١ دی ١4٠٠ به انجام رســید و مرحله دوم به مبلغ 
٥٠٠ میلیارد ریال با گروه ســایپا در حال برنامه ریزی اســت. گفتنی 
اســت این بانک در نظر دارد در راســتای اجرای دســتورالعمل های 
ابلاغــی بانک  مرکــزی با اســتفاده از ابزار برات الکترونیک و ســایر 
 ابزارها امکان اســتفاده تامین زنجیره ای را به صورت گســترده تری 

فراهم کند. 
مشارکت بانک تجارت در تامین مالی زنجیره ای واحدهای 

تولیدی
همچنیــن بانک تجارت پیش از این در چارچوب همکاری با معاونت 
علمی وفناوری ریاست جمهوری مجموعا ۸٠٠٠ میلیارد ریال تسهیلات 
شامل ۳ هزار میلیارد ریال بر اساس تبصره ١۸ قانون بودجه و ٥ هزار 
میلیارد ریال از محل منابع داخلی بانک برای اعطاء تسهیلات تلفیقی 
در قالب سرمایه ثابت و سرمایه در گردش به اشخاص حقیقی وحقوقی 
معرفی شده از سوی این معاونت در نظر گرفته است. در همین راستا 
بانــک تجارت تاکنون بالغ بر ١۳ هزار میلیارد ریال تســهیلات و ۳4 
هزار میلیارد ریال ضمانتنامه برای شرکت های دانش  بنیان با معرفی 

صندوق نوآوری و شکوفایی صادر کرده است.
بانک تجارت در بازه زمانی ابتدای١۳٩۶ تا انتهای ١۳٩٩ از محل منابع 
صندوق توسعه ملی و منابع ارزی بانک با هدف حمایت از اشتغالزایی و 
تولید کالای ساخت ایران جمعا بیش از١،۳١۸ میلیون دلار تسهیلات 
ارزی اعطاء کرده است. بانک تجارت طی چهار سال اخیر در راستای 
اعطاء تســهیلات ریفاینانس برای تامین مواداولیه شرکت ها و صنایع 
تولیدی اقدامات گســترده ای را به انجام رسانده و در این حوزه 2٠٠ 
میلیون یورویی تسهیلات تامین مواداولیه پرداخت کرده است. مانده 
تعهدات اعتبارات اســنادی بانک تجارت در پایان سال ١۳٩٩ مبلغ 
٥2١ هزار میلیارد ریال است که نسبت به پایان سال ١۳٩۶ به میزان 
24٧ درصد رشد داشته است. همچنین مانده تعهدات ضمانتنامه  ها 
در پایان سال ١۳٩٩ با 2٧۶ درصد رشد نسبت به پایان سال ١۳٩۶ به 

مبلغ ٧٩۸ هزار میلیارد ریال بالغ شده است.

حسینی کیا عضو کمیسیون صنایع ومعادن مجلس:

طرح تامین مالی زنجیره ای 
بانک ها را به کمک تولید می آورد

یک عضو کمیســیون صنایع ومعادن گفت: با برداشــتن 
گام های مثبت در مسیر طرح تامین مالی زنجیره ای علاوه 
بر حذف مشکلات تولید؛ شاهد اشتغالزایی هم خواهیم بود.

حجت الاســلام سیدجواد حســینی کیا نماینده مردم سنقر و عضو 
کمیســیون صنایع ومعادن در مجلس شورای اســلامی درباره طرح 
تامین مالی زنجیره  ای گفت: با توجه به شــرایط اقتصادی کشــور؛ 
بازار ســرمایه باید تعمیق شود که در کنار آن لازم است تا بانک  ها 

هم پای کار تولید و صنعت حاضر شوند و به کمک آیند.
وی در ادامه اضافه کرد: متاسفانه امروز مشاهده می  شود که بخشی 
از بانک  ها بــه دلیل نبود چنین طرز فکری بــه دنبال بنگاهداری 
هســتند؛ این در حالی اســت که باید در چارچوب مختص به خود 
حرکــت کنند. نتیجه حرکت در این چارچوب توجه به تامین مالی 
زنجیره  ای است که با برداشتن گام  های مثبت در مسیر آن علاوه بر 

حذف مشکلات تولید؛ شاهد اشتغالزایی هم خواهیم بود.
این عضو کمیسیون صنایع ومعادن با بیان اینکه این طرح می  تواند 
بر کاهش رانت و فساد هم مؤثر واقع شود، افزود: طرح تامین مالی 
زنجیره  ای بر کنتــرل نقدینگی نیز مؤثر اســت و دولت باید برای 
گســترش آن بیشــتر پای کار حاضر شــود؛ زیرا در صورت تحقق 
اهداف این طرح هم مشــکل رشد نقدینگی و هم دردسر واحدهای 

تولیدی حل خواهد شد.
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مدتــی از ابلاغ دســتورالعمل ارائه خدمــات تامین  مالی 
»زنجیره تامین« از ســوی مدیریت عملیات پولی واعتباری 

بانک مرکزی می   گذرد.
اخیرا نیز تفاهمنامه ای مربوط به تامین مالی »زنجیره تامین« بین 
وزارت صمت و مدیران عامل هفت  بانک در حضور ســه  تن از اعضاء 
تیم اقتصادی دولت امضاء شد که این هم افزایی و انسجام بین وزارت 
امور اقتصادی ودارایی، وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک  مرکزی 

حول یک ابزار تامین مالی پیش از این کمتر دیده شده است. 
یکی از نواقص ســاختار تامیــن مالی فعلی؛ اتــکاء بیش از حد به 
ابزارهــای نقدی و نقش کمرنگ ابزارهــای اعتباری و تعهدی بوده 
است که همین عدم  توازن طی سال های اخیر باعث انحراف در اعطاء 
تسهیلات، افزایش مطالبات غیرجاری، بیش اظهاری متقاضیان در 
نیاز به تسهیلات و عدم دسترسی فعالان اقتصادی به نقدینگی کافی 

شده است. 
در این فضا به دلایلی که اشــاره شــد؛ علاوه بــر فعالان اقتصادی؛ 
بانک های عامــل و بانک  مرکــزی نیــز مطلوبیت کافی نداشــتند. 
در روش هــای تامین مالی مبتنــی بر »زنجیره تامیــن« به دلیل 
ماهیــت شــفاف معاملات و نیــز امکان انتقــال اعتبــار و تامین 
مالی به پشــتوانه مطالبــات و تعهدات بنگاه خریدار و فروشــنده 
ضمن ایجاد ســهولت در تامین ســرمایه در گردش بنگاه؛ شــاهد 
 تخصیــص بهینه منابع محــدود بانکی به نیازهای کســب وکارها 

خواهیم بود.
در روش تامیــن مالی »زنجیــره تامین« در واقع بســته به اینکه 
فروشــنده یا خریدار به نهاد مالی مراجعه داشته باشد؛ تحت عنوان 
عاملیت یــا عاملیت معکوس تامین مالی بنگاه انجام خواهد شــد. 
ســؤال اصلی که طی چند روز اخیر فعــالان اقتصادی بارها مطرح 

کرده اند؛ چگونگی استفاده از روش جدید تامین مالی است. 
در پاسخ به این سؤال و با هدف شفاف شدن ذهنیت فعالان اقتصادی 
نســبت به این موضوع بهتر است بحث را به ابزارهای مورد اشاره در 
ماده ١۶ دســتورالعمل ارائه خدمات تامین مالی »زنجیره تامین« 
بانک مرکزی محدود کــرد و به ابزارهایی نظیر بــرات الکترونیک، 
کارت اعتباری، اعتبار اسنادی داخلی مدت دار و اوراق گواهی اعتبار 

مولد اشاره کرد.
به عنوان مثال در زنجیره مواد شوینده وبهداشتی با شرکت پالایش 
در حلقــه اول، شــرکت تولیدکننده مواد پایه شــیمیایی در حلقه 
دوم، شــرکت های تولیدکننده محصولات شوینده در حلقه سوم و 
شرکت های پخش و فروشگاه های زنجیره ای در ادامه مواجه هستیم 
که مطالبات ناشــی از معاملات بین این حلقه ها از طریق ابزار برات 
یــا اوراق گام )اوراق گواهی اعتبار مولد( قابلیت تامین مالی خواهد 

داشت. 
در زنجیره غذایی نیز فروشنده گندم، کارخانه های آرد و کارخانه های 

تولید محصولات غذایی نظیر ماکارونی، کیک و بیسکویت حلقه هایی 
را تشــکیل خواهند داد که معاملات بیــن حلقه ها از طریق انتقال 

اعتبار با ابزارهای مدت دار تامین مالی خواهد شد. 
در زنجیره فلزات نیز حلقه ها از معدن و سنگ آهن شروع و در ادامه 
با تولیداتی نظیر کنســانتره، گندله، شــمش، اسلب و ورق فولادی 
مواداولیه صنایع خودروسازی، لوازم خانگی و ... تامین خواهند شد. 
در تمام این زنجیره ها به عنوان مثال اوراق گام با درخواست خریدار 
مواداولیه به نفع فروشــنده منتشر خواهد شــد و فروشنده امکان 
انتقــال اوراق به حلقه های قبل از خود )فروشــندگان مواد پایه( را 

خواهد داشت.
هدف این اســت که بازیگران حلقه های مختلــف به جای اینکه به 
صورت جداگانه و منفرد در شبکه بانکی درخواست تسهیلات کنند؛ 
در قالب زنجیره   های تولید و با استفاده از انتقال اعتبار یا تسهیلات 

اقدام به تامین مالی کنند.
البته مثال   های متعددی در مصادیــق تامین مالی زنجیره ای قابل 
طرح اســت و این موضوع به صنایع اشــاره  شده محدود نمی شود. 
تلاش داریم طی جلســات و نشســت   های آموزشی- ترویجی برای 
اعضاء تشــکل ها و انجمن   ها استفاده از این روش ها را توسعه دهیم. 
ضمن  اینکه تامین مالی »زنجیره تامین« پیش از این نیز در کشــور 
در حجم کمی جاری بوده است و ابلاغیه و تفاهم های اخیر با هدف 
انســجام بیشــتر موضوع، تنوع ابزارها و جایگزین  شدن روش های 
مبتنی بر زنجیره به جای بخشــی از روش های مرســوم در تامین 

سرمایه در گردش بنگاه   ها بوده است.

تامین مالی زنجیر ه   ا ی؛ چرا و چگونه؟
مجتبی نقدی- معاون دفتر محیط کسب وکار وزارت صنعت، معدن و تجارت
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آمارها نشــان می دهد که نسبت مانده 
تسهیلات بانکی به تولید ناخالص داخلی 
طی بیست سال اخیر بیش از دو برابر شده 
است. سهم بازار ســرمایه به  ویژه اوراق 
بدهی و همچنین تامین مالی خارجی در 
تامین مالی بنگاه های تولیدی بسیار اندک 
است و بخش عمده بار تامین مالی بنگاه ها 

بر منابع بانکی تحمیل می شود. 
در کنار آن انواع تکالیف تحمیل  شــده بر نظام 
بانکــی از قبیــل تامین مالــی طرح های ملی 
مســکن، الزام به خریــد اوراق دولت، پرداخت 
انواع وام های حمایتی و تکالیفی نظیر آن؛ نظام 
بانکــی را با چالش ناترازی منابع و مصارف و در 
نهایت انبســاط ترازنامه بانک هــا مواجه کرده 

است.
از طرف دیگر بنگاه های تولیدی اغلب با تنگنای 
مالی مواجه هستند و مسأله تامین مالی به  ویژه 
سرمایه در گردش همواره یکی از محدودیت ها 
و موانع جدی تولید تلقی می شــود. »تنگنای 
مالی بنگاه ها« در کنار »انبساط فزاینده ترازنامه 
بانک هــا« معمایی اســت که پاســخ آن را در 
ناکارآیی روش ها و رویکردهای ســنتی تامین 

مالی می توان یافت.
لازم اســت سیاســت های اعتباری نظام بانکی 
بــه  طور خــاص در زمینه ســرمایه در گردش 
بنگاه های اقتصادی ارتقاء یابد. افزایش ســهم 
تسهیلات سرمایه در گردش به بیش از دو سوم 
تسهیلات پرداختی بانک ها و کاهش سهم سایر 

تسهیلات؛ این ضرورت را آشکارتر می کند.
در وضعیــت فعلــی تامین مالی ســرمایه در 
گردش بــا چالش هــای عدیــده ای از جمله 
دریافت تســهیلات به  طور موازی توسط تمام 
حلقه های تولید، ســهولت انحراف منابع مالی 
از چرخه تولید و ورود بــه بازار دارایی ها، عدم 
شــفافیت کافی در فرآیند پرداخت تسهیلات 
و کنترل پذیر نبــودن فرآیند گردش اعتبار در 

زنجیره ها، عدم تقــارن اطلاعاتی بین ذینفعان 
مختلف بازار، افزایش هزینه تمام  شده محصول، 
فرآینــد زمان بــر دریافــت تســهیلات بانکی 
سرمایه  در گردش، دشــوار بودن تامین وثیقه 
برای دسترســی بنگاه های کوچک ومتوسط به 
تسهیلات ســرمایه در گردش، پرهزینه بودن 
تامین مالی از بازارهای غیررســمی و در نهایت 
فقدان ســازوکارهای مالی مناسب برای تهاتر 

مطالبات و بدهی های بنگاه ها مواجه است. 
شواهدی که بیان شد؛ ضرورت تغییر رویکرد در 
نظام اعتباری کشــور و ارتقاء نظام تامین مالی 
ســرمایه در گردش را آشکار می کند. در پاسخ 
به این ضرورت توســعه روش های تامین مالی 

زنجیره ای در دستور کار قرار گرفته است.
در این زمینه با هدف افزایش کارآیی و شفافیت 
تامیــن مالی ســرمایه  در گــردش بنگاه های 
تولیدی، اصلاح و ارتقاء سیاســت های اعتباری، 
بهبود شــاخص های ســلامت بانکی و افزایش 
پایــداری ترازنامه بانک  هــا و همچنین با هدف 
تســریع و تســهیل فرآیند هــای تامین مالی 
بنگاه هــای تولیدی و کمک به رشــد اقتصادی 
پایدار از طریق شــیوه های غیرتورمی، توسعه و 
ترویج شــیوه های تامین مالی زنجیره ای مورد 
حمایــت بانک   مرکــزی، وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت و وزارت امــور اقتصادی ودارایی قرار 

گرفته است.
تامین مالی زنجیره ای مجموعه ای از شــیوه ها 
و عملیــات تامین مالی از قبیل تنزیل اســناد 
دریافتنــی، خریــد دیــن، عاملیــت، عاملیت 
معکوس، پرداخت تسهیلات و اوراق بهادار سازی 
اسناد دریافتنی است که در چارچوب روش های 
زنجیره ای منجر به بهبود مدیریت ســرمایه  در 

گردش بنگاه های تولیدی می شود.
در ایــن روش به جای شــیوه ســنتی دریافت 
تسهیلات مستقیم توسط بنگاه های اقتصادی؛ 
فرآیند تامین مالی بنگاه ها به  صورت پیوسته و 

در طــول زنجیره های تامین و مبتنی بر جریان 
واقعی کالا و بر اساس صورتحساب الکترونیکی 
صورت می گیــرد. در تامین مالــی زنجیره ای 
امــکان به  کارگیری انواع شــیوه های تعهدی و 
انتقال اعتبار بین حلقه های مختلف برای تامین 
مالی بنگاه ها وجود دارد که منجر به کاهش نیاز 

بنگاه ها به تسهیلات جدید خواهد شد.
تاکنون برخی مقدمات کار فراهم شــده است؛ 
از جمله ابلاغ دستورالعمل ارائه خدمات تامین 
مالی زنجیره ای به بانک ها، ابلاغ شیوه نامه برات 
الکترونیکی در تامین مالــی زنجیره ای، ایجاد 
زیرســاخت صورتحســاب الکترونیکی توسط 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، ایجاد ســامانه 
برات الکترونیکی توسط وزارت اقتصادی ودارایی، 
تهیه مدل کسب وکار توسط بانک های منتخب و 
توافق با بنگاه های اقتصادی، ایجاد پلت فرم های 
ارائه خدمات تامین مالی زنجیره ای توسط برخی 
بانک های  عامل و همچنیــن امضائ تفاهمنامه 

بین بانک ها و وزارت صنعت برای اجرای طرح.
 با پیاده ســازی تامین مالی زنجیره ای شفافیت 
و کارآیــی فرآینــد تامین مالــی افزایش یافته 
و هزینه تمام  شــده محصول کاهش می یابد و 
ضمن تسهیل و تســریع تامین مالی بنگاه های 
اقتصادی و کمک به تولید؛ میزان انحراف منابع 

از تولید کاهش خواهد یافت.
لازم بــه تاکید اســت که نقــش بانک  مرکزی 
در توســعه تامین مالی زنجیــره ای صرفا نقش 
سیاســتگذاری و تنظیم گــری در چارچــوب 
مأموریت های اصلی اســت و اجرای شیوه های 
مختلــف تامیــن مالــی زنجیــره ای و ارائــه 
خدمــات اعتباری بــر عهــده بانک های  عامل 
خواهد بــود. طبیعتا سیاســتگذاری صنعتی و 
توسعه زیرســاخت های لجستیک و حمایت از 
شکل گیری زنجیره های یکپارچه صنعتی نیز در 
حوزه اختیــارات و مأموریت های وزارتخانه های 
تخصصی خواهــد بود. در گام نخســت برخی 
زنجیره های صنعتی و چند بانک منتخب برای 
اجرای آزمایشــی طرح انتخاب شــده اند و به 
تدریج دامنه رشــته فعالیت ها و بانک های  عامل 

افزایش خواهد یافت. 
در نهایت لازم به ذکر اســت کــه تامین مالی 
زنجیره ای محدود به زنجیره های صنعتی نیست 
و به  طور همزمان توسعه تامین مالی زنجیره ای 
در بخش کشــاورزی به ویژه با تاکید بر کشت 
قراردادی نیز در دســتور کار قرار دارد. علاوه بر 
آن با اســتفاده از روش هایی مانند تامین مالی 
شــبکه پخش محصول یا با اســتفاده از توسعه 
کارت اعتبــاری متصل به زنجیره تامین؛ دامنه 
طــرح به تدریج به بخش هــای مختلف اقتصاد 

گسترش خواهد یافت.

درباره 
تامین مالی 

زنجیره ای
حمید آذرمند-کارشناس مسائل اقتصادی
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وزیر امور اقتصادی ودارایی و رئیس کل بانک مرکزی درباره 
مزیت های روش تامین مالی زنجیره ای که به صورت پایلوت 

اجرا می شود؛ توضیحاتی ارائه کردند.
دکتر احســان خاندوزی در برنامه امضــاء تفاهمنامه وزارت صمت 
و بانک های  عامــل برای تامین مالی زنجیــره ای گفت: تامین مالی 
زنجیــره ای یک اقــدام تحولی با همــکاری وزارتخانه ها و شــبکه 
بانکی اســت. امیدواریم که این اقدامات یکــی از حلقه های مقاوم 
شدن اقتصاد ایران در برابر فشــارهای تحریم های بین المللی باشد 
 و بــه تقویت تولیدکننــدگان، صادرکنندگان، تجــار و غیره منجر 

شود.
وی با بیان اینکه مسأله تامین مالی تولید در دولت سیزدهم تبدیل 
به یک کلان پروژه جدی، مستمر، پیش برنده و رو به آینده می شود، 
تصریــح کرد: هدف اصلی این اســت که همه مســیرهای منتج به 
تســهیل و ارزان کردن تامین و ســاماندهی تامین مالی تولید و هر 
آنچه به بنگاه های تولیدی و صادرات کمک می کند را کوتاه کنیم تا 

فعالان اقتصادی کمتر دغدغه تامین مالی داشته باشند.
بــه گفته وزیر اقتصاد هم افزایی تامین مالــی تولید حاصل گزارش 
فصلی ارزیابی موانع کسب وکار است که بر اساس آن تامین مالی در 

صدر سه اولویت موانع کسب وکار و تولید قرار داشته است.
وی با بیان اینکــه این نوع اقدامات طرح تامین مالی کمک کننده و 
تسهیل کننده است و همچنین اساس ارتباط تولیدکنندگان و شبکه 
بانکی را منتظم تر می کند، اظهار کرد: علاوه بر این صف و تقاضاهای 
صــوری و کاذب را نیز از بین می برد. البته انتظار داریم که شــبکه 

بانکی دولتی در این زمینه پیشگام باشد.
بــه گفته وی تکمیــل زنجیره تامیــن مالی تولید، توســعه دامنه 

فعالیت زنجیره در رشته فعالیت های صنعتی و تکمیل شبکه بانکی 
پشتیبان؛ ســه گامی است که در مرحله آزمایشی طرح باید رصد و 

پیگیری و سال آینده به صورت کامل مستقر شود.
کدام صنایع اول از تامین مالی زنجیره ای استفاده می کنند؟

دکتر علی صالح آبادی رئیــس کل بانک مرکزی با بیان اینکه تامین 
مالــی زنجیره تولید موضوع مهمی اســت که منجــر به تامین نیاز 
نقدینگی بنگاه ها، کم شدن نقدینگی بانک ها، بهبود ترازنامه بانک ها 
و تسهیل نظارت بر پرداخت تسهیلات می شود، اظهار کرد: با اجرای 
ایــن طرح به  جای تمرکز صرف بر نقدینگــی؛ از ابزارهای اعتباری 
بهــره خواهیم برد. یکی از اهداف مهم طرح این اســت که فعالیت 
بانک ها به ســمت فعالیت های تولیدی و در واقع اعتبارات به سمت 

تولید هدایت شود.
رئیــس  کل بانک  مرکزی همچنین با بیان اینکــه تامین مالی تولید 
باعث کاهش هزینه تمام شده محصول و کاهش مطالبات غیرجاری 
بانک ها می شــود، گفت: نتیجه اجرای این روش تامین مالی هدایت 
و نظارت بر اعتبارات اســت و این کار به صورت آزمایشــی با هفت 
بانک که زیرســاخت های این کار در آنها فراهم شــده  است؛ انجام 
می شــود. البته باید توجه داشت که دســتورالعمل زنجیره تامین و 

برات الکترونیک به همه بانک ها ابلاغ شده است.
دکتر صالح آبادی همچنین با بیان اینکه بخش های فلزات، ساختمان، 
خودرو، لوازم  خانگی، ماشــین آلات و تجهیزات در مرحله نخست در 
این روش تامین مالی زنجیره ای حضور دارند، تصریح کرد: این روش 
تامین مالی قابل تعمیم به ســایر بخش هاست و به  تازگی مذاکرات 
با وزارت جهاد کشــاورزی برای تامین مالی از این طریق نیز شروع 

شده است.

 

تامین مالی زنجیره ای چیست و چه سودی دارد؟
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بنایی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد:

تامین مالی زنجیره ای راهکار کنترل رشد نقدینگی
وام دهی بی هدف به خلق پول منجر می شود

اقتصــادی  کمیســیون  عضــو 
مجلس شورای اسلامی گفت: بدون هدف وام 
دادن همان بحث خلق پول است؛ زیرا منابع 
وجود ندارد و این در شرایطی اتفاق می افتد 
که تکالیفی برای بانک ها تعیین می شود که 
توان اجرای آن را ندارند. پرداخت وام های 
100 و 50 میلیون تومانی یکی از برنامه های 
تازه دولت سیزدهم است که برداشت عموم 
مردم از آن اخذ وام بدون شــرایط خاص و 
تشریفات ســخت  گیرانه مربوط به ضامن 
بوده، اما واقعیت این است که انجام این کار 
امکانپذیر نیست و در برگرفتن تمام اقشار 
برای اخذ این وام؛ بار مالی زیادی را بر دولت 
تحمیل خواهد کرد؛ تا حدی که این احتمال 
وجود دارد که به خلق پول از سوی بانک ها 
منجر شود. علاوه بر این هرگز حذف وثیقه 
مطرح نبوده و اطلاع رسانی نادرست چنین 

ذهنیتی را شکل داده است. 
در ایــن خصوص و دیگر موضوعــات اقتصادی با 
محمــد باقری  بنابی عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس به گفتگو نشستیم که ماحصل این گفتگو 

در ادامه از نظرتان می گذرد: 
 طرح تامین مالی زنجیره ای که بین وزارت 
صمت و بانک های  عامل منعقد شده؛ بحث 
جدیدی است که در دولت سیزدهم شروع 
به کار کرده اســت. آیا با اجرای این طرح 
مشکلات تامین مالی تولید حل خواهد شد؟

بحث تامین مالی زنجیره ای برای واحدهای تولیدی 
یکی از کارهای خوب سیســتم بانکی کشور برای 
حل  مشــکل نقدینگی به حساب می آید. در واقع 
کنترل نقدینگــی بر تولیدکننده و مصرف کننده 
تاثیر مثبتی می گذارد که باید جدی انگاشته شود. 
نقدینگی به قدری زیاد شــده که درخواست های 
وام بــر این امر تاثیر می گذارد و بر تورم می افزاید؛ 
به طوری که چنانچــه فکری برای قطع این روند 
نشود؛ واحد تولیدی و مصرف  کننده هر دو متضرر 

خواهند شد.
بهترین راهکار برای حل این مســأله تامین مالی 
زنجیره ای اســت. به این معنا که برای یک واحد 
تولیــدی یک بــار وام داده می شــود و با تامین 
مالی زنجیره ای تا انتها همیــن وام کار را به پایان 
می رساند و برای مثال دیگر قطعه ساز، خودروساز 
و تولیدکننده ورق هر یــک جداگانه وام دریافت 

نخواهند کرد. تامین مالی زنجیره ای بهترین راهکار 
برای حل مشکل نقدینگی کشور به حساب می آید 
و باید هر چه سریع تر عملیاتی شود تا نقدینگی در 

کشور به کنترل در آید.  
 نقش بانک ها در این زمینه چیست؟ 

شفاف ســازی در این کار بســیار اهمیت دارد. بر 
فرض چنانچــه ١٠ یا ١٠٠ میلیارد تومان را فلان 
واحد تولیدی برای تامین مالی دریافت کرده است؛ 
بایــد در رابطه با آن شفاف ســازی صورت گیرد؛ 
چراکه با انجــام این کار یک نفر نمی تواند از چند 
بانک وام دریافت کند. علاوه بر این واحد تولیدی 
دریافت کننده وام اجبار دارد تا تولید حاصل از این 

وام را وارد بازار کند. 
 طرح مالیات عایدی بر سرمایه در مجلس 
مطرح است. در نتیجه قانونی شدن این طرح 

چه اتفاقی خواهد افتاد؟
هر کســی که دارای درآمد است؛ چنانچه سرمایه 
او بر اساس حوزه هایی که در قانون موردتوجه قرار 
گرفته است، افزایش پیدا کند؛ باید بررسی شود تا 
جلوی دلالی و سوداگری گرفته شود. در صورتی 
که این اتفاق روی دهد؛ ١٠٠ درصد درآمد کشور 
به ســمت تولید و اشتغال خواهد رفت. متاسفانه 
طی سال های گذشــته بخش زیادی از درآمدها 

به سمت سوداگری های ارز، طلا، سکه، مسکن و 
خودرو رفته و ضررهای جبران  ناپذیری به اقتصاد 
کشور وارد کرده است. درباره اجرای طرح عایدی 
بر ســرمایه در کنار نکات مثبت آن باید احتیاط 
کرد تا سرمایه گذاران فکر نکنند که در صورت اجرا 
مصیبت بر آنها فرود خواهد آمد و فرار سرمایه به 
خارج از کشور به این دلیل سرعت پیدا کند. تولید 
پایدار و اشتغال پایدار با مالیات عایدی بر سرمایه 

موردتوجه است و باید به این موارد رسید. 
 آیا اجرای این طرح از میزان تورم می کاهد؟

متاســفانه در کشور بسته های اقتصادی منظمی 
وجود ندارد. یک دولت مباحث کشــاورزی را جلو 
می بــرد و دولت دیگر صنعت را پیش می کشــد؛ 
این در حالی اســت که حداقل باید به برنامه های 
پنج ســاله پایبند باقی ماند و همین امر بســیار 
کمک کننده خواهد بود. برخی از کشــورها برای 
٥٠ ســال خود برنامه دارند، اما در کشور ما چنین 
نیســت. در صورتی که ١2 یا ١۳ درصد از برنامه 
توسعه ششم محقق می شد؛ بسیاری از مشکلات 
امروز را نداشتیم. کاهش تورم نیاز دارد تا هر دولتی 
که سر کار می آید؛ به برنامه های توسعه ای اعتقاد 
داشته باشد؛ زیرا ریل گذاری صورت گرفته و دولت 
باید لوکوموتیو را بر روی آن قرار دهد تا به توسعه 
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متوازن دست یابیم.
 ارزیابی شما از دولت سیزدهم تا اینجای کار 

برای کنترل نقدینگی و تورم چیست؟
ارزیابی دولت سیزدهم برای یکسال آینده بماند. 

ارزیابی امروز ناقص خواهد بود.
 در مورد تسهیلات بدون ضامن اینطور القاء 
شــده که هر کسی به بانک ها مراجعه کند؛ 
می تواند وام را دریافت کند؛ در حالی که منابع 

سیستم بانکی محدود است.
بحث ضامن برای وام های خرد یا کلان یک مسأله 
اساسی اســت که دولت برای وام های ٥٠ یا ١٠٠ 
میلیون تومانی می خواهد آن را حذف سازد؛ این کار 
بسیار خوبی است. به خصوص آنهایی که به دنبال 
وام ازدواج هستند، اما متاسفانه به نظر می رسد که 
بیشتر قشــر کارمند را در بر می گیرد که این کار 
برای آنان آسان است. کار زمانی سخت می شود که 
بازاریاب، اصناف یا کارگر موردتوجه قرار گیرد که 
در این صورت مجلس هم کمک کارشــان خواهد 
بود. بنابراین باید مشخص شود که آیا کارگر ساده 
بدون ضامن می تواند وام بگیرد؟ پیشنهاد می کنم 
ضمانت این گروه سهل شود و اعتبارسنجی آسان تر 

صورت گیرد.
 نکته این اســت کــه الان در جامعه چنین تصور 
می شــود که هر کســی می تواند به بانک برود و 
وام بدون سپرده ١٠٠ میلیون تومانی درخواست 
کنــد. اگر این اتفاق روی دهــد؛ مثلا کارمندان و 
بازنشسته ها چندین میلیون نفر می شوند و چند 
صد میلیارد تومان هم منابع نیاز دارد؛ این در حالی 
است که متقاضی تسهیلاتی که دریافت تسهیلات 
او مورد تائید قرار گرفته اســت؛ می تواند مشمول 

این طرح شود.

مســأله طرح ناقص موضوعات در کشــور است و 
مســئولان نظریه خود را برای مردم به درســتی 
تبیین نمی  کننــد. در رابطه با موضوع فوق هم به 
نظر می رسد که کمی با عجله رفتار شد. باید مطرح 
می کردند هر کسی فرزندش در شرف ازدواج است 
یا مریضی صعب العلاج دارد یا درصدد خرید خودرو 
و ... است؛ این وام به او تعلق می گیرد. بدون هدف 
وام دادن همان بحث خلق پول اســت؛ زیرا منابع 
ندارد و طی سال های گذشته هم این اتفاق افتاده 
است؛ یعنی تکالیفی برای بانک ها تعیین می شود 
که توان اجرای آن را ندارند؛ بعد مورد ســؤال قرار 
می گیرند که به کدام دلیل این کار را انجام نداده اند؟
دربــاره ارز 4200 تومانی تقریبا هیچ یک از 
اعضاء کمیسیون بر فسادزا بودن آن تردید 
نداشتند، اما تلفیق به آن رأی داد. دلیل چه 
بود و آیــا پیش بینی می کنید که در صحن 

علنی رأی آورد؟
ارز 42٠٠ تومانی ١٠٠ درصد برای کشــور مضر و 
فسادزاســت و به این دولت و دولت دیگر هم ربط 
ندارد. هر جا که قیمت ارز ترجیحی است و قیمت 
بازار و دولت با یکدیگر تفاوت دارد؛ بدون شک فساد 
به وجود خواهد آمد. با این وجود به نظر می رسد که 
دلیل مخالفت کمیسیون تلفیق این بود که دولت 
برنامه ای برای برگشت پولی که به دستش می رسد؛ 
ندارد و معلوم نیســت که برای جبران این امر چه 

کاری می خواهد انجام دهد؟
بدون شــک هر روز تأخیــر در عدم حذف 42٠٠ 
تومانی خیانت به کشور است؛ بنابراین باید هر چه 
سریع تر این موضوع جمع شود. 2٠٠ هزار میلیارد 
تومانی که به دست می آید؛ نباید به پول پاشی مانند 
دولت نهم و دهم منجر شود و قضیه 4٥ هزار و ٥٠٠ 

تومان ها به تکرار در نیاید؛ زیرا همه آگاه هستیم که 
چند برابر این 4٥ هزار و ٥٠٠ تومان از جیب مردم 

برداشته شد.
از این مبلغ 2٠٠ هــزار میلیارد تومان می توان به 
افرادی که واقعا واجد صلاحیت هســتند؛ مانند 
کسانی که تحت پوشــش کمیته  امداد قرار دارند؛ 
کمک شــود تا دیگر این افراد بــه دفتر فرماندار 
مراجعــه نکنند یا برای ایجاد اشــتغال به هزینه 
درآید. ٧٠ درصد از نســخه های پزشــکی را باید 
تامین  اجتماعی پرداخت کند، اما ۳٠ درصد آن را 
بیشــتر پرداخت نمی کند؛ در حالی که با این پول 
می توان بیمه ها را مورد تقویت قرار داد. پروژه های 
نیمه تمام زیادی وجود دارد که می توان به آنها از این 
پول یاری رساند، اما همه می دانیم چنانچه دولت به 
سمت پول پاشی حرکت کند؛ بر تورم افزوده خواهد 

شد.  
 ارزیابی خود را از فروش اموال مازاد بانک ها 
مطرح کنید و راه حل اینکه بانک ها به سمت 

بنگاهداری حرکت نکند، چیست؟ 
تمام بانک ها بدون اســتثناء کار بنگاهداری انجام 
می دهند، اما باید توجه داشت که بانک ها در زمینه 
نیروگاه یا پتروشیمی داری و خانه سازی تخصصی 
ندارند. الان نیروگاهی به ارزش ٧٠٠ میلیارد تومان 
وجود دارد؛ در کشــور کسی این مبلغ را نمی تواند 
بپردازد و سرمایه گذاری وجود ندارد. سرمایه گذاری 
در بخــش خصوصی خیلی کمرنــگ و یا حتی 
بی رنگ شده است و بیشتر خصولتی سازی انجام 
می گیرد. بنابراین در صورتی که بنگاهداری بانک ها 
روی ندهد؛ ســرمایه داران با این فضای کشور وارد 
میدان نمی شوند؛ حداقل باید ٥ سال ثبات اقتصادی 

وجود داشته باشد.
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در گزارشی سیر تا پیاز »تامین مالی زنجیره ای« بررسی شد؛سا

پلتفرم جدید وام به تولید

طرح جدید تامین مالی تولید در حالی کلید خورد که به اعتقاد متولیان 
با ایجاد سهولت در تامین ســرمایه در گردش بنگاه ها؛ بر استفاده از 
ابزارهای اعتباری وتعهدی متکی است و مجموعه ای از بازیگران یک 

زنجیره را در بر می گیرد.
 به  عنوان مثــال در زنجیره مواد شوینده وبهداشــتی، شــرکت های پالایش، 
تولیدکننده موادشوینده و شرکت های پخش و فروشگاه های زنجیره ای حلقه های 
یک زنجیره هستند که مطالبات ناشی از معاملات بین آنها از طریق ابزار برات یا 
»اوراق گام« قابلیت تامین مالی خواهد داشت. اما سؤال اصلی این است که »تامین 

مالی زنجیره ای« چه مسأله ای را حل می کند؟
در حال حاضر صف تقاضای وام ارزان باعث قحطی منابع در بانک ها شده است و 
دسترسی به تسهیلات برای کسانی که از روابط خاص نیز برخوردارند؛ آسان تر از 
تولیدکنندگانی است که حاضرند با نرخ بالاتر تسهیلات بگیرند. بنابراین پلتفرم 
جدید مشــکل محدویت تصنعی منابع را حل نمی کند، اما با توجه به سیستم 
قدیمی وام دهی که صرفا مبتنی بر اعطاء وثایق است؛ روش جدید کمک کننده 

است؛ چراکه به رابطه اقتصادی واقعی متکی است.
مشکلات بخش صنعت در زمینه تامین مالی؛ سیاستگذار را به صرافت طراحی 
سیاستی جدید برای این بخش انداخته است. طرح تامین مالی زنجیره ای تولید 
)Supply Chain Finance( که اخیرا سه عضو اقتصادی کابینه از آن رونمایی 
کردند؛ نقشه جدید دولت برای تقویت شارژ مالی تولید را بازگو می کند. در طرح 
جدید که قرار است تا پایان دولت سیزدهم مبنای ٥٠ درصد از کل تامین مالی 
سالانه بخش   های تولیدی باشد؛ تامین مالی صنایع از طریق اتصال شرکت های 
فعال در یک زنجیره انجام خواهد شد تا در کنار نیاز کمتر به تزریق نقدینگی به 
بخش تولید؛ امکان کنترل تورم و حذف فســاد از وام   های تولید به  شرط حذف 

فاصله اسمی و واقعی تسهیلات ممکن شود.
اگرچه کارشناســان معتقدند که مانع اصلی اصلاح وضعیت رانتی تسهیلات؛ 

نرخ بهره حقیقی منفی تســهیلات اســت که باید پایان یابد. این طرح ابتدا در 
هفت صنعت مختلف شامل صنایع فلزات  اساســی، خودرو، لوازم   خانگی، غذا، 
ماشین   آلات، ساختمان و پتروشیمی اجرا خواهد شد و در مراحل بعدی به سایر 

رشته فعالیت         های صنعتی تسری خواهد یافت.
 از آنجا که این طرح ابعاد پیداوپنهان بســیاری دارد؛ »دنیای اقتصاد« گفتگوی 
مفصلی با حمید آذرمند مدیر این طرح انجام داد. مدیر واحد تامین مالی زنجیره ای 
تولید بانک مرکزی در این گفتگو به  طور صریح یادآور شد: این طرح در پی اجرای 
فرآیند تامین مالی صنعت به شکل بهتر است؛ به  طوری  که همه اجزاء یک زنجیره 
صنعتی اعم از تامین   کننده، تولیدکننده، قطعه   ساز و فروشنده بدون وقوع فساد 
امکان برخورداری از تسهیلات را داشته باشند. گزارش حاضر که بر مبنای گفتگو 
با مدیر واحد تامین مالی زنجیره ای تولید بانک مرکزی تهیه شده است؛ جزئیات 
دقیق و زوایای پنهان طرح تازه دولت را شکافته؛ ضمن اینکه محملی برای نقد 

شیوه فعلی تامین مالی تولید است.
مدیر اداره SCF بانک مرکزی در این گفتگو در ســاده   ترین شکل ممکن 
طرح را تشــریح کرد. بر اســاس این گزارش فرض کنید شــما مالک یک 
بنگاه هستید که تلاش دارید بابت سرمایه در گردش تسهیلات بگیرید. در 
فرآیند تولید از ابتدا تا تامین مالی و فروش چه اتفاقی می   افتد؟ بنگاه حین 
تولید در مســیری حرکت می کند که نیازمند سرمایه در گردش است. از 
آنجا که بنگاه با تأخیر به درآمد حاصل از فروش محصولات خود می   رسد؛ 
بنابراین تامین مالی و دسترسی به سرمایه در گردش اهمیت فراوانی برای 

بنگاه صنعتی دارد.
اگر تولیدکننده ای امروز بخواهد تولید کند؛ برای محصولی که الان تولید می کند؛ 
مثلا تا سه  ماه دیگر که آن را به فروش می   رساند؛ درآمدی نخواهد داشت. حتی 
به فرض فروش سریع هم احتمالا منابع حاصل از فروش محصول به شکل نقد 
به دستش نمی   رسد. بنابراین نوعی عدم تطابق زمانی بین تولید، فروش و کسب 

محمدحسین شاوردی

تأمین مالی

سیاست گذار و تنظیم گر

بانک

بیمه اعتباری

شبکه توزیع

بنگاه های کوچک و متوسطکارگاه های بزرگ صنعتیفروشگاه های زنجیره ای

اکوسیستم تأمین مالی و زنجیره تأمین

تأمین کنندگان مواد اولیهتولید کنندگان

مدیریت مالی زنجیره
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درآمد در این جریان به وجود خواهد آمد. در واقع زمان زیادی باید بگذرد تا به پول 
برسید؛ این یعنی از زمانی که مواداولیه می   خرید تا زمانی که محصول تولیدی خود 
را می   فروشید؛ فاصله زمانی وجود دارد و در این فاصله بنگاه بابت تامین نیازهای 

مالی خود تحت فشار خواهد بود.
جریان نقدی)Cash flow(  هیچ بنگاهی آنقدر نیست که در دوره زمانی خرید، 
تولید و فروش با ١٠٠ درصد منابع خود مواد موردنیاز و مسائل و دغدغه   هایی که 
در زمینه تولید دارد را پوشــش دهد یا از طریق سرمایه شخصی مشکلات خود 
را حل کند. در واقع در این فاصله بنگاه حتما به سرمایه در گردش و منابع مالی 
نیاز دارد. به طور سنتی همواره مسیر به این شکل بوده که فعال صنعتی به بانک 
مراجعه کرده و با گذاشتن وثیقه معتبر؛ اقدام به اخذ منابع مالی موردنیاز خود از 
بانک می   کرد. اما مشکل اینجا بود که اگر صنعتگر دارای مستغلات واملاک نباشد؛ 
نمی   تواند وام بگیرد. مثلا اگر کالایی زیر کلید داشته باشد و در کارخانه محصولی 
در جریان تولید قرار داشته باشد یا انبار پر از محصول باشد؛ این برای بانک به منزله 
تضمین و وثیقه به  منظور اعطاء وام نیست و بانک با توجه به آن به تولیدکننده 

تسهیلات نمی   دهد.
این وضعیت درباره محصولات تمام  شده و نهایی شرکت یا سهام شرکت یا زمینی 
که شرکت در شهرک صنعتی تحت تملک دارد هم صادق است و هیچکدام از اینها 
برای بانک وثیقه به حساب نمی   آیند. بارها فعالان اقتصادی اعلام کرده   اند که وقتی 
به بانک مراجعه می کنند؛ بانک برای وثیقه از آنها ملک در شهر تهران درخواست 
کرده است؛ این یعنی سیستم اعتباری بانک به گونه   ای طراحی شده که بنگاه را 
ناچار می کند تا بخشی از دارایی یا پس انداز خود را به ملک ومستغلات تبدیل کند 

که این مسأله تقاضای کاذب و مازاد در بازار مسکن ایجاد می کند.
در شرایط معمول وقتی بانک ملکی را به عنوان وثیقه می   پذیرد؛ به بنگاه تسهیلات 
می دهد، اما این فرآیند دو ســه ماه طول می   کشــد. بنگاه هم بعد از این فرآیند 
تســهیلات را صرف خرید مواداولیه می کند، بعــد آن را در فرآیند تولید به کار 
می گیــرد و در نهایت کالای خود را به فروش می   رســاند. با این توضیحات نقد 

سیستم کنونی تامین مالی از دو جنبه قابل طرح است.
اولا از مجرای وثیقه باید سیستم را نقد کرد؛ چراکه این رویه نحوه اعطاء تسهیلات 
به صنایع را به  شــدت ســخت کرده است. ثانیا فساد ناشــی از نرخ پایین بهره 
تســهیلات زمینه انحراف منابع را ایجاد می کند. انحراف به این معنی که وقتی 
بنگاه در وضعیتی قرار می گیرد که فضای اقتصاد کلان و بی   ثباتی اقتصادی حاد 
می شود؛ بازده بازارهای مختلف دارایی اعم از مسکن، دلار، طلا و سکه و ... از بازده 
مورد انتظار تولید بالاتر رفته و همین عامل زمینه ورود منابع بانکی پرداخت  شده 

در قالب تسهیلات به بیرون از محیط صنعت را فراهم می کند.
بنابراین آنچه در عمل اتفاق می   افتد؛ این است که در یک طرف ترازنامه شرکت یا 
فرد با دارایی   هایی که به تولید بی   ربط است؛ منبسط و بزرگ می شود و از دیگر سو 
طرف دیگر ترازنامه که به فرآیند تولید مربوط است؛ با تنگنا مواجه خواهد شد. این 
تنگناست که موجب می شود تولیدکننده دائما به بانک مراجعه کند و درخواست 
وام دهد؛ موضوعی که از یکســو باعث فشار به بانک ها خواهد شد و از دیگر سو 

نسبت تسهیلات اسمی به GDP را افزایش خواهد داد.
مورد دوم نشان می دهد که وجوه نقد در حال خروج از تولید و ورود به بازارهای 
دیگر و فعالیت   های واسطه   گری است که    این نیز اشکال بزرگی است. اشکال دیگر 
شیوه فعلی تامین مالی این است که شما به فرض مواداولیه را برای تداوم تولید 
خریداری می   کنید و کالا هم تولید کرده    و آن را فروخته   اید، اما پولی به حساب 
شما نیامده و هزینه مواد و قطعات خریداری  شده را پرداخت نکرده   اید. اتفاقی که 
افتاده این است که شما از یکسو طلبکار شده   اید و از دیگر سو پولی وارد حساب 
شما نشده است. در واقع نه پولی برای پرداخت دارید و نه درآمدی در ازاء تولید 
به دست آورده   اید. این وضعیت باعث می شود که در ترازنامه؛ بنگاه همزمان هم 
طلبکار و هم بدهکار باشد. هیچ  سازوکاری برای تهاتر دارایی- بدهی شما وجود 
ندارد. شــما هم خیلی بدهکارید و هم خیلی طلبکارید؛ وضعیتی که باعث بروز 

مشکلات جدی در بنگاه خواهد شد.

راهکار جدیدی به نام تامین مالی زنجیره   ای
به منظور تحول در تامین مالی صنعت و عبور از مشکلات فعلی نظام بانکی در 
اعطاء سرمایه در گردش به صنایع؛ طرح تامین مالی زنجیره   ای تدارک دیده شده 
است. این طرح جزئیات بسیاری دارد. تصور کنید بنگاهی می   خواهد لوازم  خانگی 
تولید کند و به طور طبیعی نیازمند حجم زیادی نقدینگی است. در این صنعت ما با 
بنگاه   هایی روبه   روییم که یخچال فریزر یا لباسشویی و ... تولید می کنند. از آن سو در 
بخش دیگر صنعت لوازم خانگی بنگاهی وجود دارد که این محصولات را برای مثال 
در فروشگاه خود به فروش می   رساند. همچنین در همین زنجیره بنگاهی هست 
که ورق فولادی تولید می کند و آن را به تولیدکننده نهایی لوازم  خانگی می   فروشد. 
بنگاهی هم وجود دارد که به تولید ســنگ آهن مشغول است و محصول خود را 
به تولیدکننده شــمش و فولاد می   فروشد. همه اینها همزمان به بانک مراجعه 
می کنند؛ چراکه نیازمند منابع مالی برای تامین ســرمایه در گردش هستند. با 
اینکه این تســهیلات با نرخ ١۸ درصد به این شــرکت ها داده می شود، اما عملا 
هزینه دریافت این وام   ها به بیش از 2٠ درصد خواهد رسید. اعطاء تسهیلات به 
همه این بنگاه   ها فشار زیادی به بانک ها وارد می کند و کار هوشمندانه   ای نیست. با 
کمی دوراندیشی می   توان بدهی این بنگاه   ها را با همدیگر تهاتر کرد؛ به شرطی که 
به هم متصل شوند. امروز این بنگاه   ها در زنجیره تامین قرار دارند و با هم در پیوند 
هستند، اما در زمینه تهاتر بدهی به هم وصل نشده   اند. اعطاء تسهیلات به صورت 
جداگانه به این بنگاه   ها چه دلیلی دارد؟ بدیهی است در یک زنجیره ارزش که به 
محصول تمام  شده واحد ختم می شود؛ ارزش محصول عرضه  شده به بازار همان 

ارزش افزوده ایجاد شده در زنجیره تامین این کالاست. 
در روش فعلی در ایران تامین مالی در یک زنجیره چند بار تکرار شــده اســت؛ 
فرآیندی که عملا هزینه تولید محصول را چند مرتبه افزایش داده    است. دلیل 
این موضوع عدم طراحی سازوکاری برای تهاتر دارایی- بدهی است؛ وضعیتی که 
از مهمترین عوارض سیســتم کنونی تامین مالی برای صنعت به شمار می رود. 
در تعریف دقیــق و علمی و مبتنی بر ادبیات اقتصادی مدل جدید تامین مالی 
زنجیره   ای تولید تعریف مشخصی دارد. اگر فرآیند تولید را از ابتدا تا انتها در نظر 
بگیریم؛ سیاستگذار به جای اینکه برای تنها یک بنگاه مدیریت پرتفو، مدیریت 
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ریسک و مدیریت سرمایه در گردش کند؛ به طور همزمان برای همه بنگاه   های 
فعال در یک زنجیره کامل از یک محصول همه این سه کار یعنی مدیریت سرمایه 

در گردش، مدیریت ریسک و مدیریت پرتفو را انجام خواهد داد.
 تامین مالی زنجیره؛ از ایده تا عملیات

در شــرایطی که فاصله ایده تا عمل در اقتصاد بسیار 
است؛ طرح تازه دولت برای تامین مالی نیازمند 

طراحی و پیاده ســازی اجزاء و بازیگرانی 
تازه در بخش مالی و بانکداری اســت. 

حمیــد آذرمنــد در این خصوص 
نکات مهمی را یادآوری می کند. 
یکی از نهادهایی که به  تازگی 
تأسیس شده و وظایف مهمی 
در شیوه تامین مالی زنجیره   ای 
بر عهده دارد؛ نهادی اســت 
 SCF Platform  که آن را
تامین   مالی  زیرســاخت  یــا 

زنجیره   ای می   نامنــد. در دنیا 
عموما این نهاد از سوی بانک ها یا 
فین   تک   ها اجرا و مدیریت می شود.

تجربــه جهانــی از فول ســرویس 
بانک هایی خبر می دهد کــه این امور را 

به شکل تخصصی در قالب ایجاد زیرساخت 
یا پلت فرم که خریدار، فروشــنده و تامین   کننده با 

مراجعه به آن به مســیر تامین مالی وارد می شوند؛ بر عهده 
می   گیرند. در ایران اراده سیاستگذار بر اجرایی کردن این مسیر از طریق بانک ها 
استوار است و فعلا مجوزی برای فین   تک   ها به  منظور حضور در این بخش صادر 
نشده است. شیوه کار نیز به این ترتیب است که هر یک از بنگاه   ها با مراجعه به 
بانکSCF Platform  خود را معرفی می کند؛ یعنی فروشندگان و خریداران 
زنجیره را معرفی و اطلاعات را در اختیار بانک قرار می دهد. اینجاست که پلت فرم 
مذکــور کار را مدیریت کرده و بعد از اینکه اعضاء زنجیره اعم از بانک، خریدار و 
فروشنده بین هم قرارداد بستند؛ فرآیند تامین مالی وارد عمل می شود. به این 
ترتیب هر بار فاکتوری صادر شود؛ به صورت الکترونیکی این چارچوب اجرا خواهد 
شد. بانک با اتصال اعضاء این حلقه به یکدیگر؛ حلقه وصل زنجیره برای تامین مالی 
زنجیره   ای خواهد بود. در روش قبلی خریداری وجود داشت که با مراجعه به بانک 
تقاضای تسهیلات سرمایه در گردش می کرد، اما از این به بعد خریدار، فروشنده 
و تامین   کننده با هم به بانک مراجعه می کنند و یک قرارداد کلی را با یکدیگر به 
امضائ می   رسانند؛ قرارداد تحت  نظر پلت فرمی که به عنوان واسطه ایجاد شده به 
امضاء می رسد و بانک به آن پاسخ می دهد. طبق اعلام بانک مرکزی مبانی حقوقی 
و روند فنی کار هم تدارک دیده شــده اســت و در چارچوب های فعلی قابلیت 
اجرایی شدن طرح وجود دارد. دستورالعمل این کار ابلاغ شده و فرآیند در حال 

عملیاتی شدن است.
پایان فاکتورسازی صوری

فاکتورســازی صوری با هدف دریافت وام از شــبکه بانکی؛ حذف خواهد شد. 
این ادعایی اســت که وزارت صمت و بانک مرکزی با راه   اندازی یک مسیر تمام 
 الکترونیکی در پی تحقق آن هستند. فاکتور الکترونیکی یکی از اجزایی است که 
برای اجرایی شدن طرح تامین مالی زنجیره   ای تولید موردنیاز است و زیرساخت 
آن از طریق ســامانه جامع تجارت مهیا شــده است. این سامانه امروز به عنوان 
زیرساخت مادر وضعیتی دارد که قرار است کل تجارت داخلی وخارجی روی آن 
ســوار شود. ادعای دولت این است که کشور در حال حرکت در مسیری جدید 
به شــکل گام به گام برای تحول نظام تامین مالی تولید اســت. در طرح جدید 
به صورت پایلوت؛ دولت به ســراغ هفت  زنجیره در صنایع کشــور رفته و از این 

تعداد تنها چند بنگاه بزرگ را کانون اجرای سیاســت خود قرار داده است. فاز 
اول طرح به شــکل پایلوت و آزمایشی تا پایان سال خواهد بود. در سال ١4٠١ 
دامنه پوشش این سیاست بیشتر خواهد شــد. در نهایت در افق ١4٠4 دولت 
در نظر دارد که از این طریق ٥٠ درصد ســرمایه در گردش تزریق 
 شده به بخش تولید را از طریق روند تامین مالی زنجیره   ای 
عملیاتی کند. برداشت مقامات بانک  مرکزی این 
است که زیرساخت   ها تا انتهای دولت سیزدهم 
تکمیل خواهند شد. بانک  مرکزی به تازگی 
به بانک ها ابلاغ کرده است که از سامانه 
جامع تجارت برای استعلام فاکتور 
استفاده کنند؛ بنابراین از این به بعد 
فاکتور فیزیکی دیگر مبنای کار 

هیچ بانکی نخواهد بود.
تجربه جهانی صدور فاکتور 

الکترونیکی
صدور فاکتــور الکترونیک از یک 
درگاه واحــد؛ تجربــه   ای جهانی 
است که در برخی کشورها از طریق 
بخش خصوصی اجرایی شده است، اما 
تفاوت چندانی در شکل کار وجود ندارد. 
بانک مرکزی درصدد است که به عنوان یک 
زیرســاخت ملی این مسیر را برای صدور فاکتور 
الکترونیکی از طریق سامانه جامع تجارت پیش ببرد؛ 
چراکه فعلا در کشــور شرکتی در قواره و ابعاد فعالیت گسترده 
فاکتور الکترونیکی وجود ندارد تا وظیفه اجرای طرح به آن سپرده شود. شواهد 
موجود نشان می دهد که پروایدرهایی که خدمات فاکتور الکترونیکی را در دنیا 
ارائه می کنند؛ معمولا شــرکت هایی بسیار بزرگ هســتند و در ابعاد کلان کار 
می کنند. ایجاد این مسیر چه از منظر زیرساخت تبادل اطلاعات و چه زیرساخت 
صدور فاکتور و چه حتی پلت فرم   های  SCF؛ در کشــور توجیه داشــته است؛ 

بنابراین ایجاد این بستر امر مثبتی است که باید هرچه زودتر اجرایی شود.
دیگر اجزاء طرح تامین مالی زنجیره   ای

سؤال دیگر این است که دیگر اجزاء طرح تامین مالی زنجیره ای چیست؟ این طرح 
از زیرساخت فاکتور الکترونیک برخوردار است که اجزاء زنجیره اعم از فروشنده، 
تولیدکننده و تامین کننده وقتی با بانک قرارداد کلی می   بندند؛ به این زیرساخت 
نیاز دارند. بانک  مرکزی و وزارت صمت تا این لحظه در سطح چند زنجیره اقداماتی 
انجام داده   اند. کارگروهی که کار را پیش می   برد؛ با محوریت وزارت صمت در پی 
تکمیل مسیر است. وزارت صمت با فراخواندن اجزاء هر زنجیره اعم از فروشنده، 
تولیدکننده و تامین کننده )supplier( سعی دارد که گفتگویی را بین این اجزاء 
در راستای حصول توافق کلید بزند که این مهم در سطح چند صنعت و چند بنگاه 
فعال در آن زنجیره رخ داده است. بر مبنای این شواهد می   توان ادعا کرد که انگیزه 
اقتصادی برای پیوستن به این سازوکار برای بنگاه   ها وجود دارد و بنگاه   ها از این 

طرح استقبال کرده   اند.
طبق اعلام مجریان طرح وضعیتی که در نهایت اتفاق می   افتد؛ به این شکل است 
که فروشنده )مثلا سنگ آهن( فاکتور خود را روی سامانه جامع تجارت بارگذاری 
می کند. امضاء دیجیتال هم که زیرساخت آن مهیا شده است؛ روی برگه فاکتور 
قرار می گیرد. بانک هم امضاء می کنــد و خریدار )تولیدکننده فولاد( هم آن را 
امضــاء می کند. به این ترتیب ما با یک قرارداد خرید الکترونیک روبه روییم. کل 
فرآیند هم غیرحضوری و در بســتر الکترونیکی خواهد بود. بنابراین وقتی یک 
قرارداد الکترونیکی بین این سه طرف امضاء می شود؛ شرایط این قرارداد در بحث 
پرداخت را خریدار تعیین و فروشنده تائید می کند. به این معنا که اگر خرید نقدی 
بود؛ مسیر معمول طی خواهد شد، اما اگر خریدار قصد کرد با تسهیلات اقدام به 
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پرداخت کند؛ به شرط مؤافقت بانک همه چیز روی ریل قرار گیرد.
نقش بانک ها در شیوه جدید تامین مالی

طبیعی است که برای اعطاء تسهیلات بانک باید منابع موردنیاز را داشته باشد. 
اگر بانک منابع کافی برای تسهیلات نداشته باشد؛ مکانیزم عملیاتی نخواهد شد. 
طبق اعلام بانک مرکزی ترجیح این است که تسویه به صورت تعهدی انجام شود. 
یعنی از طریق ابزارهایی مثل برات الکترونیک که سند تجاری معتبر است، ریسک 

ندارد و پشتوانه قانونی دارد؛ سعی شده است که مسیر تامین مالی تسهیل شود.
در نتیجه ورود این ابزار به فرآیند خرید محصول؛ بانک برات الکترونیک مدت   دار 
صادر می کند.  کسی که برات را درخواست کرده؛ خریدار است و کسی که آن را 
تحویل می گیرد؛ فروشنده است. خریدار باید در سررسید که مثلا سه  ماه دیگر 
است؛ پول را پرداخت کند. بانک هم در ازاء وثیقه مشخص برات را صادر می کند. 
بانک برات را به خریدار نمی   دهد؛ بلکه تحویل فروشنده می دهد. اولین حُسن کار 
به طراحی این فرآیند بر می   گــردد. در واقع هیچ منابعی در اختیار خریدار قرار 
نمی گیرد. فروشنده هم که سند اعتباری که ممکن است اوراق گام )گواهی اعتبار 
مولد( یا خود برات الکترونیک باشد را در دست دارد؛ در سررسید تضمینی خواهد 

داشت که بدون هیچ حرفی پول خود را از بانک دریافت کند.
بازه زمانی در نظر گرفته  شده برای این رویه اعتباری بین یک ماه تا یک سال است. 
خریــدار با این ابزار عملا خرید خود را انجام می دهد؛ بدون اینکه پولی پرداخت 
کند. در سررسید هم پول کالای تولید شده خود را دریافت کرده، هم پول بانک 
را می دهد و هم وثیقه خود که نزد بانک برای صدور برات گرو گذاشته بود را آزاد 

می کند. به این ترتیب خریدار تامین مالی می شود. 
امروز فروشــنده یک سند تجاری مدت   دار را در دست دارد. فروشنده هم به طور 
طبیعی نیازمند خرید مواداولیه یا محصول برای تداوم کســب وکار خود است.  
چگونه می   تواند از آن ســند اعتباری استفاده کند؟ بانک عین همین خدمات را 
به فروشنده می دهد و فروشنده می   تواند عینا همین کار را که بانک برای خریدار 
انجام داد؛ برای حلقه بعدی انجام دهد. به این ترتیب که اگر با حلقه ای متشکل 
از سازنده لوازم خانگی، تولیدکننده فولاد و عرضه کننده سنگ آهن روبه رو شویم؛ 
حلقه اول به این مربوط بود که تولیدکننده لوازم  خانگی کار خود را با همین ابزار 
برات انجام داد و ورق خریداری کرد. در سررسید هم با فروش محصول خود؛ پول را 
پرداخت می کند. سند برات تا سررسید دست فولادساز است. فولادساز تلاش دارد 
سنگ آهن بخرد. به همین صورت فاکتور برات یا گام را می   تواند به تولیدکننده 
سنگ آهن واگذار کند و محصول مدنظر خود را بخرد. به این ترتیب هم خریدار و 

هم فروشنده تامین مالی شدند.
منابع بانک هم درگیر نشد. حتی اگر اینجا بانک می   خواست به جای اوراق و اسناد 
اعتباری تسهیلات نقد پرداخت کند؛ به علت اینکه این تسهیلات به فروشنده 
پرداخت شده است، نه خریدار؛ خیال بانک آسوده است که منابع از زنجیره تولید 
خارج نشده و پول در زنجیره در حال چرخیدن است. این یعنی سیستم چه بر 
مبنای ابزارهای تعهدی باشد و چه بر اساس تسهیلات؛ این اطمینان وجود دارد که 
فاکتور رسمی و دقیق صادرشده، جریان منابع شفاف است، پول از زنجیره خارج 
نشده و تسهیلات مستقیما در مسیر تولید قرار می گیرد و تخصیص پیدا می کند.

تکلیف کسی که برات نمی   خواهد؛ چیست؟
وقتی برات در حلقه اول به کار می   افتد و از سازنده لوازم  خانگی به تولیدکننده فولاد 
می   رسد؛ یک بازه زمانی طی خواهد شد و این فاصله زمانی در نقل وانتقال بعدی 
هم تکرار می شود. به این ترتیب اگر سررسید سه ماه است؛ با چرخیدن برات عملا 

به زمان سررسید آن نزدیک می   شویم که موعد نقد شدن برات است.
چارچوبی که بانک مرکزی طراحی کرده   ؛ به این شــکل اســت که اگر این برات 
دو بار دســت به دست شود؛ نفر سوم می   تواند آن را نزد بانک تنزیل کند. به این 
ترتیب کل زنجیره با کمترین هزینه به شکلی کارآ تامین مالی شده است. نکته 
مهمی که در این بین باید به آن توجه شود؛ هزینه   ای است که افراد بابت هر بار 
انتقال پرداخت می کنند. این عدد نیم  درصد تعیین شده که هزینه ناچیزی است؛ 
ضمن اینکه هزینه بازار نیز برای این رویه باید متصور شد. به هر حال روزی که فرد 

به نرخ جاری یک سند مدت   دار را می   خرد؛ قیمت مشخصی دارد و هر چقدر روزها 
بگذرند و برات به سررسید نزدیک   تر شود؛ نرخ آن تغییر خواهد کرد. این هزینه   ای 
است که فرد پرداخت خواهد کرد؛ هزینه   ای که معقول است و توجیه اقتصادی 
 Reverse factoring دارد. این شیوه    تامین مالی زنجیره   ای را اصطلاحا فرآیند
یا عاملیت معکوس می   نامند؛ روندی که فعالان اقتصادی از این پس به عنوان یکی 

از روش های تامین مالی زنجیره   ای با آن روبه رو خواهند بود.
دیگر انواع روش های تامین مالی زنجیره   ای

سه گونه شیوه تامین مالی زنجیره   ای تولید وجود دارد. شیوه   های مبتنی بر تنزیل، 
شیوه   های مبتنی بر تسهیلات و شــیوه   های مبتنی بر اوراق بهادارسازی اسناد 
تجاری. هر سه شیوه مورد حمایت بانک مرکزی است و قصد اجرای آنها را دارد؛ 
هرچند که فعلا شــیوه   های مبتنی بر »اوراق بهادارسازی اسناد تجاری« شروع 

نشده است. 
دو شیوه دیگر نیز وجود دارد. مورد اول در قالب عاملیت معکوس در دست عملیاتی 
شدن است؛ ضمن اینکه شیوه   های مبتنی بر تسهیلات در برخی بانک ها آغاز شده 
اســت. مورد سوم فعلا در دستور کار قرار نگرفته است؛ چراکه نیاز به نهادسازی 
دارد. این بخش سوم به طور طبیعی باید در بازار سرمایه فعال شود و به موجب آن 
همه اسناد تجاری که در اختیار بانک یا هر یک از این شرکت های درون زنجیره 
هستند؛ به پشتوانه اسناد تجاری امکان »اوراق بهادارسازی« و ارائه در بازار سرمایه 
خواهند داشت. این شیوه   ای است که مشابه اوراق رهنی بوده و شیوه خاصی برای 
تامین مالی به شــمار می رود. در مدل اوراق رهنی وقتی بانک تسهیلات رهنی 
پرداخت می کند؛ به پشتوانه تسهیلات مسکن در بازار سرمایه اوراق رهنی منتشر 
می شود. در این روش هم این شیوه به شکل مشابه قابلیت اجرا دارد و مجموعه   ای 
از اســناد تجاری در اختیار یک بنگاه یا بانک است و بانک به وکالت این اوراق را 
در بازار سرمایه اوراق بهادارسازی می کند؛ روندی که به معنی تزریق منابع از بازار 

سرمایه به زنجیره   هاست.
تامین مالی زنجیره   ای علیه تورم

به ســه دلیل ابزار جدید بانک  مرکزی روی تورم اثر دارد. با توجه به اینکه امکان 
خروج منابع از زنجیره کم است؛ خود این عامل زمینه   ساز کاهش تورم خواهد بود 
و بیشتر روی حجم نقدینگی اثر خواهد گذاشت. با اجرای این طرح بانک ها نیاز 
کمتری به پرداخت تسهیلات خواهند داشت. تسهیلات پرداختی بانک ها یکی 
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از موتورهای رشد نقدینگی است؛ بنابراین وقتی نیاز به نقدینگی در کل زنجیره 
کاهش پیدا    کند؛ اثر ضدتورمی خواهد داشت. 

دومین مــورد به صدور فاکتور واقعی بر می   گردد که از وقوع رخدادی در بخش 
واقعــی اقتصاد ایران خبر می دهد؛ رخدادی که در بخش تولید و تجارت حادث 
شده و بخش اعتباری آن را پشتیبانی کرده است. بنابراین تقاضاهای غیرتولیدی 
در نتیجه این سیاست کاهش یافته و این خود عاملی علیه تورم خواهد بود. از آن 
سو چون منابع خود بانک درگیر این وضعیت نمی شود و صرفا تولید از طریق اوراق 
پشتیبانی می شود؛ با اعتبارسنجی مناسب و وثایق باکیفیت ریسک بانک کاهش 
می یابد و نظام بانک دچار چالش نخواهد شد؛ بنابراین به جز شفافیت بیشتر مسیر 
و هزینه کمتر آن، به موجب این طرح سهولت در دسترسی به تامین مالی برای 
هر کسی که در حال تولید است نیز فراهم خواهد شد. در واقع تامین مالی به شکل 
خودکار و در چارچوب platform provider انجام می شود. در یک زنجیره نیاز 

نیست تک تک اجزاء به بانک مراجعه کنند و تسهیلات بگیرند.
سه سطح تامین مالی زنجیره ای

بانک  مرکزی اعلام کرده اســت که تنها یک سطح از طرح کلان تامین مالی 
زنجیره   ای به بخش تولید تعلق دارد. دو بخش دیگر که در طراحی سیاســت 
تامین مالی زنجیره تولید از ســوی بانک  مرکزی تعبیه شــده اند؛ خانوارها و 
بخش کشــاورزی هستند. در ســطح اول که به صنایع مربوط است؛ کار در 
ســطح B2B و از مجرای ارتباط میان بانک و بنگاه تدارک دیده شده است. 
در سطح دیگر که به خانوارها مربوط است و سطحB2C  نام دارد؛ این امکان 
ایجاد شــده است تا از همین شــیوه برای افزایش دسترسی به اعتبار برای 
خانوارها و بازپرداخت اعتبار در دوره زمانی مشخص استفاده شود. اجرای این 
فرآیند از طریق کارت اعتباری زنجیره   ای خواهد بود که به  تازگی شیوه   نامه 
آن ابلاغ شــده اســت و افراد می   توانند بعد از مصرف تسهیلات در زنجیره و 
خرید از طریق اعتبار؛ بدهی خود را در اقســاط ماهانه پرداخت کنند. بانک 
نیز به جای تســویه نقدی با فروشگاه   های طرف حساب؛ از ابزارهای اعتباری 
استفاده می کند. فروشگاه مذکور هم آن ابزار اعتباری را بابت خرید از کارخانه 

و خرید محصول به تولیدکننده واگذار می کند.
خانواری که کارت اعتباری دریافت می کند؛ به پشــتوانه دارایی خود این امتیاز 
را خواهد داشــت. بانک مرکزی در تلاش است تا مسیر را به سمتی هدایت کند 
که سهام  عدالت نیز مبنای کار قرار گیرد تا خانوارها با این سهام امکان استفاده 
از مزایای کارت اعتباری را به دست آورند. فرآیندی که بانک مرکزی با همکاری 
وزارت صمت و وزارت اقتصاد طراحی کرده اســت؛ در پی تقویت روابط بنگاه و 
بانک و تقویت تولید است. تخصیص منابع در اقتصاد در نتیجه این سیاست کارآ و 
شفاف می شود. تامین مالی زنجیره تولید به طور کلی در سه سطح دنبال خواهد 
شــد؛ سطح بنگاه   های اقتصادی، سطح خانوار و سطح سوم هم مربوط به بخش 

کشاورزی است که به کشت قراردادی مربوط است.
در این ســطح کار به شکلی پیش رفته است که وزارتخانه   های جهادکشاورزی 
و تعاون به بانک  مرکزی پیوســته   اند تا عینا مسیری که در بخش تولید با وزارت 
صمت طی شده اســت؛ در این بخش نیز اجرایی شود. تلاش مجریان طرح در 
بانک  مرکزی این اســت که در سطح سوم ابزارهایی را تعریف کنند که در غالب 
این ابزارها کشاورز با شرکت تعاونی روستایی یا شرکت مدیریت زنجیره تامین 
یا با کارخانه های صنایع غذایی قرارداد امضاء کرده و از مزایای طرح تامین مالی 

زنجیره   ای استفاده کند. 
به این ترتیب پس از عقد قرارداد و به پشــتوانه قرارداد؛ نظام بانکی آن شــرکت 
تعاونی یا زنجیره و ... را تامین مالی کند. در این مسیر نقش وزارت جهاد کشاورزی 
پررنگ   تر اســت. منابع بانکی که قرار است صرف پرداخت تسهیلات یا اعتبار به 
بخش کشاورزی شــود؛ مبتنی بر قرارداد بین کشاورز و کارخانه ها خواهد بود. 
اجرایی شدن این سطح از طرح تامین مالی زنجیره   ای کمک می کند تا کارآیی 
منابع تخصیص یافته در شــبکه بانکی در ابتدای زنجیره به  شدت ارتقاء یابد که 
در آن صورت منفعت کشاورز و تولیدکننده صنعتی یا حتی تعاونی هم حاصل 

خواهد شد. کشاورز نیز تضمین خواهد داشت که محصولش از قبل در چارچوب 
قراردادی مشخص خریداری شده و پیش از تحویل محصول تامین مالی شود. 
به این ترتیب منابع بانکی در مســیر تولید و کشاورزی قرار خواهد گرفت. لازم 
به یادآوری اســت که طبق اعلام مجریان طرح ضمانتی که در این مسیر برای 
تســهیلات اخذ می شود؛ از جانب کارخانه یا شرکت تعاونی یا شرکت مدیریت 

زنجیره تامین که محصول را دریافت می کند؛ ارائه می شود.
 طبیعی اســت یک وثیقه مناسب که مدنظر شبکه بانکی است؛ در این فرآیند 
وارد خواهد شــد. به موجب این طرح به طــور کلی ارائه وثایق به بانک در طرح 
جدید تغییر نمی   کند و ابعاد و اندازه آنها بسته به روابط بانک و بنگاه و اعتبار وثیقه 
خواهد بود. اهمیت کاری که با روش تامین مالی زنجیره   ای در شبکه بانکی حاصل 
می شود؛ این اســت که به موجب قراردادی مشخص، خرید و فروش به  واسطه 
چارچوب اعتباری انجام خواهد شد و اعتبارسنجی با ریسکی کمتر از قبل صورت 

خواهد گرفت.
ظهور بازیگرانی جدید در اقتصاد ایران

ظهور شــرکت های مدیریت زنجیره تامین؛ رکن دیگر روش تازه   ای است که در 
زمینه تامین مالی زنجیره   ای قرار است مسیر اقتصاد را متحول کند. این رکن از 
طریق اقداماتی که وزارت صمت در حال رتق و فتق آن است؛ در دست اجرایی 
شدن و تدبیر است و می   تواند تحولی جدی در اقتصاد ایران ایجاد کند. کار این 
شرکت ها تسهیل فرآیند صنعت به شکلی است که اموری مانند بازاریابی، مبادله 
کالا و لجستیک در طول زنجیره به سهولت انجام شوند. این شرکت ها در مسیر 
فعالیت خود معمولا در بخش   هایی که ابعاد کار گسترده است یا عدم تقارن اطلاعاتی 
وجود دارد؛ با تامین   کننده نهاده یا تولیدکننده محصول و ... وارد همکاری شده، 
قرارداد می   بندند و به تســهیل تبادل اطلاعات، تسهیل خرید و فروش، تسهیل 
لجستیک و اتصال تامین   کنندگان به تولیدکنندگان کمک می کنند تا در نهایت 

همکاری در زنجیره تقویت شود. 
کار این شرکت ها مالی نیست و عموما به روش لجستیکی فعالیت و به تولید کالا 
کمک خواهند کرد. در واقع نقش این شرکت ها اتصال بین بخش   های مختلف 
زنجیره یا خود زنجیره    اســت. این شرکت ها هم   اکنون در کشور وجود دارند، اما 
تعداد آنها کم است. طبیعی است که رگولاتوری و سیاستگذاری این کار با وزارت 
صمت خواهد بود. در حال حاضر ادبیات این کار در کشور وجود دارد و در کشور 
شــرکت هایی وجود دارند که این حوزه کاری را می   شناسند. طبیعتا با رویکرد 
جدید بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت این شرکت ها عرصه بهتری 

برای فعالیت پیدا خواهند کرد.
دو خط قرمز طرح تامین مالی زنجیره   ای

بانک  مرکــزی هیچ حدوحدودی برای بانک ها به منظور پرداخت تســهیلات 
تعیین نکرده    اســت. بانک ها خود با زنجیره قبل از هر چیز وارد گفتگو شــده 
و حدی از تامین مالی را بــرای آن در نظر خواهند گرفت. بانک  مرکزی اعلام 
کرده است که به هیچ  عنوان تکلیفی برای نظام بانکی کشور به منظور پرداخت 
تســهیلات در این طرح صادر نکرده    است. نهاد ناظر پولی در اجرای این طرح 
دو خــط قرمز دارد: اولا تکلیفی به بانک ها برای پرداخت تســهیلات تحمیل 
نخواهد کرد و دوم اینکه مطلقا از منابع بانک  مرکزی برای تامین مالی زنجیره 
استفاده نمی   کند. نقشــی که بانک  مرکزی برای خود در این طرح قائل است؛ 
نقش رگولاتوری، سیاستگذاری و نظارت بر روندی است که طراحی شده است 

و به اجرا گذاشته می شود.
متولیان این طرح معتقدند؛ سیستمی که برای تامین مالی زنجیره   ای طراحی 
شده است، بی   نقص نیست؛ چراکه این مسیر نیز مانند هر سیستم دیگری مسائل 
خود را خواهد داشت. دلیل این موضوع به بازیگران متعدد، رویه های گوناگون و 
فرآیندهای متنوعی برمی   گردد که در روند اجرای این سیاســت دخالت دارند. 
مجریان طرح تامین مالی زنجیره تولید در بانک  مرکزی معتقدند با اجرای این 
سیاست حداقل در چند چالش اصلی مشکلات شبکه بانکی کمتر و تولید تقویت 

می شود. با گذشت زمان این ساختار به بلوغ رسیده و کامل خواهد شد.
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دلوئی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:

جهت دهی اعتبارات بانکی
 به سمت تولید با اجرای تامین 

مالی زنجیره ای

 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: تامین مالی زنجیره ای تولید 
به خودی خود خیلی نقش مؤثری در کنترل نقدینگی ندارد؛ بلکه به 

جهت دهی آن کمک خواهد کرد.
محمــد صفائی دلوئــی عضــو اقتصــادی و نماینــده مردم گنابــاد در 
مجلس شورای اســلامی در خصوص اینکه کدام یک از مســائل اقتصادی 
کشور به ویژه در زمینه تفاهمنامه طرح تامین زنجیره ای بنگاه های تولیدی 
و اقتصادی بین وزارت صمت و هفت بانک عامل به دست خواهد آمد، گفت: 
یکی از مشــکلات اقتصادی در جامعه ما این است که زنجیره ارزش یعنی 
مجموعه عملیاتی که در یک صنعت به  صورت زنجیرگونه انجام می گیرد تا به 
خلق ارزش منجر شود؛ وجود ندارد یا خیلی ضعیف است؛ بنابراین طرح مورد 

اشاره می تواند در رفع این مشکل کمک کننده باشد.
وی در این خصوص اضافه کرد: دلیلی بر انجام عملیاتی کردن چنین طرحی 
وجود ندارد؛ مگر اینکه کار جمعی در جامعه ای بسیار ضعیف صورت گیرد و 
اساسا در انجام کار جمعی و تعاونی ناتوان عمل شود که متاسفانه همانطور 
که ابتدا هم اشــاره کردم؛ در کشــور ما این مشکل وجود دارد. طرح تامین 
زنجیره ای کمک خواهد کرد تا به سمت زنجیره ارزش بیشتر حرکت کنیم. 
حداقل کمک طرح مورد بحث این خواهد بود که به مشوقی برای کار جمعی 
تبدیل شود و بدون شک از این جنبه مثبت است؛ چراکه  حمایت بنگاه هایی 
که در این طرح جای می گیرد؛ نسبت به قبل بیشتر خواهد شد و در آینده 
هم این زنجیره ها تقویت و گسترش پیدا خواهد کرد.   این عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی درباره نقش بانک ها به عنوان اجراکنندگان 
اصلی این طرح چنین توضیح داد: نقش بانک ها به عنوان تامین کننده اصلی 
منابع مالی بدون تردید در این زمینه بسیار تشویقی خواهد بود؛ به طوری که 
مسیر جدیدی برای آنها باز می شود. در همین راستا تا امروز بعضا مشاهده 
می کردیم که منابع بانک ها در برخی از حوزه ها به ویژه بانک  های خصوصی به 
سمت سوداگری رفته است؛ این مسأله از تبدیل منابع بانکی برای سوداگری 
تا حدود زیادی پیشگیری به عمل می آورد. نماینده مردم گناباد در خصوص 
کنترل نقدینگی و تورم از این مسیر بیان کرد: تامین مالی زنجیره ای به خودی 
خود نقش بســیار مؤثری در کنترل نقدینگی ندارد؛ بلکه به جهت  دهی آن 
کمک خواهد کرد و جهت  دهی نقدینگی )اعتبارات بانکی( به این معناست که 
از حوزه سوداگری به سمت تولید و اشتغال سوق پیدا کند. متاسفانه اکنون 
گسترش نقدینگی بی رویه از بخش های مختلف از جمله فروش نفت یا ارز 
نفتی که در اختیار بانک  مرکزی قرار می گیرد؛ تشکیل شده است که هر روز 

هم تبعات آن را در کشور شاهد هستیم.

یادداشتی از محسن جلال پور

مأموریت
 تامین مالی زنجیره ای

 چیست؟

»تامین مالی زنجیره ای« سیاســت جدیدی اســت که دولت 
جایگزین شیوه ســنتی دریافت تســهیلات مستقیم توسط 

بنگاه های اقتصادی کرده است. 
بر اساس این سیاست؛ فرآیند تامین مالی بنگاه ها به صورت پیوسته و در 
طــول زنجیره های تامین و مبتنی بر جریان واقعی کالا و خدمات صورت 

می گیرد. 
این تصمیم در یکی از نشست های ستاد هماهنگی اقتصادی دولت گرفته 
شده و رئیس جمهور آن را برای اجرا به وزارتخانه ها و سازمان های اقتصادی 
ابلاغ کرده اســت. طرح »تامین مالی زنجیره ای« بدون شک جزء معدود 
طرح هایی است که هم پشتوانه مطالعاتی بسیار خوبی دارد و هم در زمان 

مناسبی تدوین شده است. 
اگر این طرح اجرایی شود؛ فرآیند تامین مالی سرمایه در گردش بنگاه های 
تولیدی تســهیل و تســریع می شــود. ممکن اســت این طرح به دلیل 
پیچیدگی هایی کــه دارد؛ کمتر موردتوجه افکارعمومی قرار گیرد، اما در 
واقع یکی از مهمترین طرح هایی است که طی یکی دو دهه گذشته توسط 

سیاستگذار به تصویب رسیده است. 
اهالی اقتصاد می دانند که تامین مالی ســرمایه در گردش همواره یکی از 
مهمترین مشــکلات بخش تولید بوده اســت؛ به خصوص طی سال های 
گذشته که بیشترین شوک از ناحیه بی ثباتی در اقتصادکلان و نوسان های 

ارزی و تورم به بنگاه وارد شده است.
طراحی  کنندگان این سیاســت معتقدند که با اجرای آن نیاز به دریافت 
تســهیلات جدید برای تأمین مالی ســرمایه  در گردش کم می شــود و 
هزینه تمام شــده محصول هم کاهش می یابد. این شــیوه جدید تامین 
مالی؛  طیف گســترده ای از مشــتریان را شــامل می شــود. در مراحل 
نخســت و برای ســهولت کار ابتدا بنگاه های بزرگ اقتصادی در اولویت 
دریافــت خدمات قــرار دارند، اما بــه تدریج و در مراحــل بعدی طیف 
گســترده ای از فعالان اقتصادی اعم از بنگاه های کوچک ومتوســط فعال 
در زنجیره هــای تامین، تولیدکنندگان نهاده های تولیدی،  کشــاورزان، 
شــبکه های توزیع محصول، خانوار و مصرف کننــدگان نهایی نیز تحت 
 پوشــش ابزارها و زیرســاخت های تامین مالی زنجیــره ای قرار خواهند

 گرفت.
آنطور که اعلام شده است؛ فعلاً چند بانک برای ارائه خدمات تامین مالی 
زنجیره ای اعلام آمادگی کرده اند، اما به نظر می رســد که در آینده نزدیک 

اغلب بانک ها امکان ارائه خدمات تامین مالی زنجیره ای را خواهند داشت.
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دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی  ودارایی:

۶ ابهام سیاست جدید در قراردادهای تسهیلاتی بررسی شد
شوک جدید به ترازنامه بانکی

بر اساس تصمیم جدید؛ بانک  های دولتی موظف به توقف اخذ هر 
نوع دریافت نرخ سود بانکی در تسهیلات خارج از مصوبات شورای 
پول واعتبار و نیز بازگشــت مبالغ مشمول این قاعده به مشتریان 
خواهند بود. این تصمیم شامل قراردادهای قبلی نیز خواهد شد. 
تصمیمی که علاوه بر ایجاد شوک در ترازنامه بانکی؛ در شرایط تورم 

40 درصدی عرضه وام های بانکی را با اختلال روبه رو خواهد کرد.
خبر مهم دیگری که وزیر اقتصاد از آن خبر داد؛ حرکت از وثیقه و ضامن محوری 
به سمت اعتبارسنجی مشتریان بود. به گفته وی با انجام  این مهم بخش زیادی 
از مردم و فعالان اقتصادی از انجام این قیود آزاد می  شــوند که در این زمینه 

هماهنگی های خوبی صورت گرفته است. 
جزئیات طرح جدید خاندوزی

وزیر اقتصاد اخیرا از توقف اخذ هر نوع دریافت نرخ سود بانکی در تسهیلات 
خارج از مصوبات شورای پول واعتبار و الزام بانک ها به استرداد مبالغ اخذ شده 

مازاد بر سود بانکی مصوب به مشتریان از اوایل دیماه خبر داد.
وی در جلســه خود با مدیران عامل بانک های دولتی این خبر را اعلام کرد و 
با بیان اینکه این تصمیم در راســتای عدالت و کمک به فعالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان گرفته شده است، افزود: بانک های دولتی موظف خواهند بود 
تا مبالغ خارج از مصوبه شورای پول واعتبار را چه مربوط به امسال یا سال های 
گذشته باشد؛ به مشتریان بازگردانند. به گفته وزیر اقتصاد فعالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان با مراجعه به بانک ها می توانند برای اصلاح قراردادهای خود 

اقدام کنند و مبلغ مازاد دریافت  شده توسط بانک ها را مطالبه کنند.
دکتر خانــدوزی در بخش دیگری از صحبت های خود در خصوص ضمانت 
اجرایی این مصوبه توسط بانک ها اظهار کرد که علاوه بر نظارت شبکه بانکی 

و بازرســی بانک  مرکزی که به  صورت ســنتی برای اجرای مصوبات شورای 
پول واعتبار نظارت دارند؛ همکاران ما در وزارت اقتصاد نیز به شــکل ویژه ای 
با فعال سازی سامانه نظارت مردمی وزارت اقتصاد، آماده دریافت گزارش های 
مردمی از کل کشور در این خصوص هستند. بنابراین مردم می توانند با مراجعه 

به بخش بازرسی سایت وزارت اقتصاد؛ نسبت به اعلام گزارش اقدام کنند.
دکتــر خاندوزی در این خصوص تصریح کــرد: از معاون امور بانکی، بیمه و 
شــرکت های دولتی وزارت اقتصاد خواســته ام تا به شکل ویژه ای بر اجرای 
مصوبات ناظر باشــد و خود من نیز به شکل شخصی در این موضوع کمک 
خواهم کرد تا احساس اینکه بانک ها به  ویژه بانک های دولتی در خط مقدم 
قانون گرایی و حفظ حقوق فعالان اقتصادی و مردم هستند؛ در جامعه تقویت 

شود.
حرکت به سمت اعتبارسنجی

دکتر خاندوزی در بخش بعدی صحبت های خود با اشاره به برنامه های دولت 
ســیزدهم در حوزه اصلاحات نظام بانکی بیان کرد که وزیر اقتصاد به  عنوان 
رئیس مجمع اکثر بانک های دولتی اجرای این اصلاحات را به  عنوان مطالبه 

جدی و اصلی مدنظر دارد. 
وی در ادامه افزود: با توجه به مصوبه اخیر هیات وزیران درباره آئین نامه تبصره 
١4 و ١۸ قانون بودجه ١4٠٠ در مورد تسهیلات اشتغالزایی متاسفانه به  علت 
موانع موجود پرداخت این تسهیلات انجام نشد. بنابراین از مدیران  عامل بانک ها 
خواسته شد این عقب ماندگی ماه گذشته طی سه ماه آخر سال جبران شود تا 

عملکرد خوبی در تسهیلات اشتغالزایی صورت گیرد. 
وزیر اقتصاد در نهایت یکی از مســائل مهم این وزارتخانه را بحث حرکت از 
وثیقه و ضامن محوری به سمت اعتبارسنجی مشتریان بیان کرد و گفت: با 
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اجرای  این مهم بخش زیادی از مردم و فعالان اقتصادی از انجام این قیود آزاد 
می  شوند که در این زمینه هماهنگی های خوبی صورت گرفته است و به زودی 

خبر آن اعلام خواهد شد.
6 نقد کارشناسی

کارشناسان اقتصادی درباره شوک جدید وزیر اقتصاد به شبکه بانکی کشور 
چند پرسش مطرح کرده اند. نرخ سود در قراردادهای تسهیلاتی در کشور ١۸ 
درصد و نرخ تورم در حدود 4٠ درصد است. با توجه به اختلاف قابل توجه این 
نرخ با هم طبیعی است که هر کسی در این شرایط وام بگیرد به لحاظ اقتصادی 
منتفع شده است؛ حتی اگر نرخ سود از مقدار کنونی بالاتر رود. )ممکن است 
تسهیلات گیرندگان در برخی بانک ها مجبور شوند با مسدود کردن این پول ها 

در شبکه بانکی برای دریافت وام نرخ سود بیشتری بپردازند.(
مورد اول؛ با وجود اینکه اعطاء وام و تســهیلات با نرخ ســود پایین تر از نرخ 
تورم فعلی به سود تسهیلات گیرندگان است؛ آیا با تصویب این قانون و ارسال 
بخشنامه مربوط به آن به نظام بانکی کشور این قانون عطف بما سبق خواهد 

شد؟ اگر پاسخ مثبت است تا چه سالی این قانون قابل تعمیم است؟ 
دوم؛ با توجه به اینکه ترازنامه بانک های کشور طی سال های گذشته بسته شده 
است؛ آیا با اعمال این قانون این ترازنامه ها دستخوش تغییر خواهد شد؟ آیا این 
موضوع در شرایط کنونی که بسیاری از بانک ها با مشکلات نقدشوندگی مواجه 
هستند؛ ممکن است؟ مورد بعدی اینکه با توجه به اینکه دادن وام و تسهیلات 
بانکی در شــرایط فعلی به تسهیلات گیرندگان نوعی امتیاز وامی محسوب 
می شود؛ تصویب این قانون تشویق مضاعفی برای این افراد محسوب می شود؟ 
مورد چهارم؛ با توجه به اینکه بانک مرکزی در این خصوص بخشنامه ای صادر 
نکرده است و از سوی دیگر پیگیری های »دنیای اقتصاد« حاکی از این است که 
در این خصوص موردی به بانک  های کشور ابلاغ نشده؛ آیا برنامه و طرحی در 

این خصوص وجود دارد که این موضوع منعکس نشده است؟ 
مورد پنجم؛ با توجه به اینکه بسیاری از طرح های تسهیلات دهی بانک ها در 
زمره عقود مضاربه ای قرار دارد و از آن طرف که نرخ سود این عقود از ابتدا به 
 طور مشخص معلوم نیست؛ با تصویب این طرح تکلیف این عقود چه خواهد 

شد؟ 
در نهایت اینکه با توجه به اینکه دغدغه بســیاری از تولیدکنندگان در حال 
حاضر بر دریافت تســهیلات است تا نرخ سود آن و از سوی دیگر بانک ها در 
شرایط فعلی با مشکل کمبود منابع روبه رو هستند و این قانون نوعی سیگنال 
جریمه محسوب می شود؛ این موضوع اثر مخربی روی اعطاء تسهیلات از سوی 
بانک ها خواهد گذاشت و عرضه تسهیلات را کاهش می دهد. آیا این موضوع در 

شرایط فعلی به صلاح اقتصاد کشور است؟
پرداخت وام های خُرد بدون نیاز به ضامن و وثیقه

به دنبال دســتور رئیس جمهور برای اصلاح رفتار نظام بانکی با مردم؛ وزیر 
اقتصاد همچنین وعده داد که به زودی با ابلاغ به بانک های دولتی آنها مکلف 

خواهند شد که وام های خُرد را بدون ضامن و وثیقه به مردم پرداخت کنند.
وزیر اقتصاد با اشاره به سخت گیری بانک ها طی سالیان گذشته در پرداخت وام 
به مردم گفت: قاعده سخت گیرانه ای را دنبال کرده ایم و برای تسهیلات گیرنده 
مانع ایجاد شده است. به کسی که مثلاً ٥٠ میلیون یا ١٠٠ میلیون پول نیاز 
دارد و سابقه نشان داده که فردی خوش حساب است؛ می توان تسهیلات داد. 

ملاک شدن اعتبار به جای وثیقه و ضامن دسترسی ها را فراهم می کند.
وی در ادامــه افزود: در این خصوص روزهای آینده اولین گام را بر می داریم. 
به بانک های دولتی تکلیف خواهیم کرد که در خصوص ســطوح تسهیلات 
پایین حتماً با اتکاء به اعتبار فرد و اینکه توان بازپرداخت دارد؛ بدون وثیقه و 
بدون ضامن بتواند تسهیلات دریافت کند. آسیب ها را شناسایی خواهیم کرد 

و سپس برای سقف های بالاتر اقدام خواهیم کرد. 

پرداخت حدود 64 هزار میلیارد تومان تسهیلات ازدواج
وزیر امور اقتصادی ودارایی با بیان اینکه بانک ها طی ٩ ماه ابتدای امسال حدود 
٧٥٠ هزار تسهیلات ازدواج به مبلغ حدود ۶4 هزار میلیارد تومان پرداختند، 
گفت: این رقم پارسال 4۳ و سال پیش از آن 2۶ و سال پیش از آن ١٥ هزار 

میلیارد تومان بوده است.
وی همچنین افزود: طی این ٩ ماه بسیار بیشتر از سال ٩٩ تسهیلات ازدواج 

پرداختیم.
دکتر خاندوزی اضافه کرد: به علت شــیوع کرونــا بانک ها را مکلف کردیم 
که تســهیلات قرض الحسنه برای سرپرستان خانوار که دچار بیماری کرونا 
می شوند را بپردازند و بانک ها با آسیب دیده کرونا که سرپرست خانوار است؛ 
تماس می گیرند و از او می خواهند که اگر به تسهیلات قرض الحسنه نیاز دارد؛ 

بیاید و تسهیلات را دریافت کند.
املاک مازاد بانک ها فروخته می شود

دکتر خاندوزی در پاســخ به این پرســش که بانک هــای دولتی چه تعداد 
شــرکت های مازاد دارند و چه زمانی این شــرکت ها به حــق قانونی خود 
می رسند؟ گفت: وضعیت بانک های دولتی متفاوت است. برای مثال بانک سپه 
پس از ادغام بانک های نظامی در این بانک هنوز در برخی موارد صورت های 
مالی تلفیقی که همه این پنج بانک به صورت یکپارچه در بانک سپه مدیریت 
شــوند، مشکلاتی دارد؛ زیرا یکی از بزرگترین اتفاقات و جراحی های ادغامی 
بانکی کشور طی دهه های گذشته است؛ بدون اینکه تبعات اجتماعی وسیعی 

داشته باشد.
وی اضافه کرد: در این بانک ها و بانک های ادغامی هنوز خلأ اطلاعاتی داریم، 
اما در مورد بانک هایی مانند بانک ملی تکلیف آن و تعداد شرکت ها مشخص 

است.
دکتر خاندوزی با اشاره به اینکه هدف دولت سیزدهم این است که سال آینده 
آمار دقیقی را ارائه کند، گفت: حدود ١٧٠ شرکت زیرمجموعه بانک ملی داریم 
که از این تعداد برخی شرکت های بسیار کوچکی هستند که برای خدمات 
بانک فعالیت دارند و کمک کسب وکار بانک محسوب می شوند، اما تعدادی 
از آنها نیز شرکت هایی هستند که از گذشته فعالیت اقتصادی قدیمی دارند و 

می توانستیم آنها را واگذار کنیم.
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وزیر امور اقتصادی ودارایی گفت: بسیاری از این زیرمجموعه ها می توانند به 
شرکت های شوینده، تولیدی و صنعتی برود و این اتفاق را در سال اول حکم 

قانونی پیگیری خواهیم کرد.
وی در پاســخ به این پرسش که آیا شرکت توسعه 

صنایع بهشهر واگذار می شود، افزود: این جمله 
دقیقی نیست و برخی از زیرمجموعه های 

این شــرکت واگذار می شود و برخی از 
آنها در بازار ســرمایه حضور دارند و 
باید کشــش این بازار را هم در نظر 

بگیریم.
دکتر خاندوزی اضافه کرد:  تعهد 
مدیران  عامل بانک های دولتی این 
است که برنامه فصلی برای اجرای 
احکام قانونی داشته باشند و هر سه 

ماه باید گزارش دهند.
بانک ها نسخه قرارداد را به مردم 

بدهند
وزیر امــور اقتصادی ودارایی گفت:  مردم 

همیشــه از نحوه تســهیلات  گیری بانک ها 
ناراضی بودنــد و می گفتند که نرخ ها را درســت 

محاســبه نمی کنند و یا اینکه اصل قرارداد را به مردم ارائه 
نمی دهند.

وی در ادامه افزود: رئیس جمهور خواســت بدون اینکه مسأله به شکایت و 
دعاوی و دادگستری برسد؛ خود بانک ها مکلف باشند مسائل کیفری به  ویژه 

مسأله نرخ سود مازاد را شناسایی کنند.
بانک ها سود مازاد را پس می دهند

دکتر خاندوزی اضافه کرد: اگر نرخ سود تسهیلات بانک ها بالاتر از نرخ مصوبه 
شورای پول واعتبار باشد؛ مکلف هستند مبلغی که برای این منظور گرفتند را 

برگردانند.
وزیر امور اقتصادی ودارایی گفت: این برای نخســتین بار است که می گوییم 
اگر بانکی بیش از نرخ مصوب ســود گرفته اســت؛ باید آن را به مشــتری 
تسهیلات  گیرنده برگرداند و اگر این کار را نکند؛ مشتری به بانک مرکزی و یا 
وزارت امور اقتصادی ودارایی مراجعه کند و به همه این شکایت ها رسیدگی 

می شود.
دریافت تسهیلات برای افراد خوش حساب باید آسان شود

وزیر امور اقتصادی ودارایی همچنین گفت: قاعده گذاری ها باید آسان کننده 
دریافت تسهیلات باشند و برای افراد خوش حساب نباید سخت گیرانه باشد و 

اعتبار افراد و سابقه آنها به جای وثیقه ملاک قرار گیرد.
وی درباره مستغلات بانک ها گفت: این مستغلات و ارزش آنها در صورت های 
مالی بانک ها وجود دارد. شفافیت اقتصادی، مالی و بانکی گام نخست برای هر 
اصلاحی اســت؛ زیرا مدیریت بهتر می شود و منضبط  تر و قانون مدارتر رفتار 
می کنید و با توجه به اینکه در معرض نظارت و نقد قرار می گیرید؛ ســعی 

می کنید که بهتر مدیریت کنید.
عملکرد مثبت بانک های قرض الحسنه

دکتر خاندوزی با بیان اینکه در سیستم بانکی بانک هایی را داریم که بورسی 
نیستند، اما جزو کم مشکل ترین بانک ها هستند، گفت: بانک های قرض الحسنه 
میزان معوقات آنها زیر 2 درصد است. یعنی بسیار بهتر از بقیه بانک ها هستند 
و باید سعی کنیم که این بانک ها را تقویت کنیم تا توان تسهیلات دهی آنها 

بالا برود.

وی در ادامه افزود: دسترسی به تسهیلات شاخص بسیار مهمی است که این 
شــاخص را قاعده های مجلس، دولت و بانک مرکزی تعیین می کنند و 
نباید اینگونه باشد که فقط یک عده خاصی به تسهیلات 
دسترسی داشته باشــند و باید موانع را از میان 

برداریم.
دکتر خاندوزی افــزود: طی روزهای 
آینده نخستین قدم را در این زمینه 
بر می داریم و به بانک های دولتی 
تکلیــف خواهیم کــرد که در 
خصوص ســطوح تسهیلات 
پایین حتماً با اتکاء به اعتبار 
آن فرد عمل شود و اگر توان 
بازپرداخت تسهیلات را دارد؛ 
بدون وثیقه و بدون ضامن این 

کار را انجام دهند.
وی اضافه کرد: در این مســیر 
آســیب ها را شناسایی می کنیم و 
چند ماه بعد برای اعداد ســقف های 
بالاتر نظام اعتبارسنجی و نهادسازی ها در 
کشور انجام خواهد شد و امیدوارم طی روزهای 

آینده این خبر خوش را به مردم بدهیم.
دکتر خاندوزی با اشاره به اینکه وزارت امور اقتصادی ودارایی مسئول 
تنظیم نرخ سود شبکه بانکی نیست، گفت: شورای پول واعتبار و بانک مرکزی 
در این زمینه سیاستگذار هستند، اما وزارت امور اقتصادی ودارایی حتماً کمک 

کار پایین آوردن تورم است.
موفقیت دولت در مهار تورم

وی در ادامه افزود: در پاییز امســال یعنی در مقایسه اول مهر با آخر آذر ماه 
تورم نقطه به نقطه ١۶ و هفت دهم درصد پایین تر آمده است، اما این به معنی 
ارزان تر شدن اجناس نیست؛ بلکه گران تر هم شدند، اما سرعت و شتاب آن 

گرفته شد.
وزیر امور اقتصادی ودارایی گفت: زمانی که دولت را از دســت اندازی به پایه 
پولی ممنوع می کنیم و می گوییم استقراضش باید به حداقل برسد و انضباط 

بودجه ای باید ایجاد شود؛ یعنی در راستای کنترل تورم حرکت می کنیم.
افزایش قدرت خرید مردم در بودجه سال آینده

وی در ادامه افزود: حتی می گوییم برای کنترل تورم در ســال آینده هزینه 
دولت کمتر افزایش پیدا کند و جامعه به حمایت نیاز دارد.

دکتر خاندوزی ادامه داد: اگر می خواستیم بیشتر از این حقوق ها را افزایش 
دهیم؛ حتماً مابه ازاء آن از جیب دیگر مردم پول در می آوردیم و قدرت خرید 

آنها را کم می کردیم و تورم را افزایش می دادیم.
وی اضافه کرد: دولت تصمیم گرفت که در سال ١4٠١ افزایش حقوق کمتری 
در جیب راســت مردم بگذارد، اما از آن طــرف از طریق تورم بالاتر از جیب 
دیگر مردم پول را بیرون نیاورد و قدرت خرید مردم را کم نکند و سفره آنها 

کوچک تر نشود.
وزیر امور اقتصادی ودارایی گفت: یکی از همکاری های بسیار خوبی که در ستاد 
اقتصادی دولت وجود دارد؛ اتفاقی است که اخیرا در وزارت اقتصاد از یک  طرف 
با وزارت صنعت، معدن و تجارت در مورد تأمین مالی زنجیره تولید داشتیم و 
اتفاقی که با وزارت نفت در مورد تأمین مالی بخشی از طرح های حوزه نفتی و 

خط لوله انتقال فرآورده های شرق کشور مشترکاً برگزار شد.
وی ادامه داد: بانک ها در کشور زمانی می توانند تأمین مالی تولید را درست و 
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به قدر نیاز انجام دهند که بتوانیم بخش های تولیدی نیازمند اعتبار را دقیق 
شناســایی کنیم. دکتر خاندوزی با اشاره به اینکه روش تأمین مالی زنجیره 
برای نخستین بار در کشور اجرا می شــود، افزود: طی سه ماهه پایانی سال 
بر اســاس توافق بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و وزارت صمت فعلاً در ٧ رشته 
فعالیت محدود دارد؛ برای اینکه امتحان کنیم چقدر خوب است و مشکلات 

آن کجاست و سپس آن را برای کل کشور توسعه دهیم.
وی اضافه کرد: امیدواریم در ســال ١4٠١ بانک ها با رقم های موجود بتوانند 

چندین برابر گذشته تأمین مالی تولید کنند.
وزیر امور اقتصادی ودارایی ابراز امیدواری کرد که این تدابیر جدید کمک کند 
تا تولیدکنندگان احساس کنند بانک ها در کنار تولید هستند و بخش مولد 

اقتصاد را حمایت می کنند؛ نه اینکه بخش غیرمولد اقتصاد را تحریک کنند.
دکتر خاندوزی افزود: این مسیر موجب می شود که از این سرچشمه نه تنها 
بخش های غیرمولد و تورم زا و ســفته بازان برخوردار نشوند؛ بلکه بخش های 

تولیدی چند برابر سال های گذشته استفاده کنند.
میراث دار بورس بحران زده شدیم

وزیر امور اقتصادی ودارایی درباره بازار ســرمایه هم گفت: در شرایطی که 
دولت در شهریور امســال آغاز به کار کرد؛ میراث  دار یک وضعیت بسیار 
غیرقابــل تصور بود؛ چراکه در تاریخ اقتصــادی ایران هیچوقتی نبود که 
چنین حضور میلیونی پر تراکمی در بازار سرمایه وارد شوند و شاید حدود 
دو سوم جمعیت کشــور درگیر بازار سرمایه هستند. دکتر خاندوزی در 
ادامه افزود: اتفاقات عجیبی رخ داده بود؛ از جمله 4 برابر شــدن شاخص 
در ابتدای سال ١۳٩٩ و سپس سقوط آن در همان سال و وضعیت صنایع 

و شرکت ها.
وی اضافه کرد: این مســأله به عنوان دســتور کار جدی قرار گرفت. یعنی 
زمانی از رئیس جمهور خواستیم که با توجه به اهمیت مسأله بازار سرمایه 
اختصاصاً جلساتی از ستاد اقتصادی دولت فقط متمرکز بر موضوع بورس 
برگزار شود و رئیس جمهور همراهی خوبی داشت. دکتر خاندوزی با اشاره 
به اینکه جلسات هیات دولت چهارشنبه ها برگزار می شود، گفت: جلسات 
ستاد اقتصادی روز چهارشنبه نیست، اما زمانی که این درخواست را کردیم؛ 
رئیس جمهور مؤافقت کرد و گفت که پس از پایان جلســه هیأت دولت بعد 
از نماز مغرب تا آخر شــب در مورد مسأله بازار سرمایه با حضور مسئولان 
مربوطه از جمله رئیس سازمان بورس، فعالان اقتصادی و وزارت صنعت و 
وزارت نفت جلسه ای برگزار می کنیم. دکتر خاندوزی با بیان اینکه دستور 
کارهای دهگانه که بخشی از آنها توسط معاون  اول رئیس جمهور ابلاغ شد 
حاصل این جلســات بود، افزود: بندی از این دســتورهای دهگانه نیازمند 
اصــلاح بودجه بود که رئیس جمهور مؤافقــت کرد که حتماً لایحه بودجه 
اصلاح شــود و این کم سابقه اســت که لایحه بودجه مصوب دولت پیش 
از آنکه در مجلس شورای اسلامی تصویب شــود؛ اصلاح شود. این نشان از 
اهمیت خیلی ویژه ای بود که موفق شدیم در جلسه هیأت دولت مصوبه آن 
را بگیریم. وی تاکید کرد: با این چشم انداز حتماً صبر کردن در بازار سرمایه 
و تصمیمات غیرهیجانی گرفتن برای هر کدام از سهامداران و مردم و اقتصاد 

ملی طی ماه های آینده چشم انداز خیلی امیدبخشی را رقم می زند.
80 درصد تأمین مالی اقتصاد بر دوش بانک ها

وزیر امور اقتصادی ودارایی با بیان اینکه بانک ها به جهات مختلف برای همه 
دولت ها از جمله دولت ســیزدهم اهمیت دارند، گفت: بیش از ۸٠ درصد 
کل تأمین مالی اقتصاد بر دوش بانک هاست. وی با بیان اینکه تقریباً بیش 
از ٩٠ تا ٩٥ درصد ســاخت طرح های کشــور با کمک شبکه بانکی انجام 
می شــود، اضافه کرد: دولت اگر به دنبال پشتیبانی از تولید است که شعار 

امســال و سال های گذشته کشور بوده است؛ حتماً تولید، سرمایه گذاری و 
اشتغال بدون اینکه بانک ها در این مسیر فعال شوند؛ محقق نمی شود. دکتر 
خانــدوزی گفت: دولت به دنبال عدالت و توازن بین بخش های مختلف در 
دسترســی به تسهیلات است. اینکه چرا بخش کشاورزی و صنعت بیشتر 
برخوردار نمی شوند؛ به نســبت بخش های خدماتی و یا عدالت منطقه ای 
و اینکه چرا تمرکز در یک جای کشــور اســت و بقیه کشــور نیست؟ چرا 
دسترسی گروه هایی از مردم اساساً به تسهیلات بانکی بسیار ناچیز است و 
دسترسی گروه هایی بسیار بی ضابطه است؟ وی با اشاره به تولید، عدالت و 
مقاوم شدن اقتصاد ایران در شرایط فشارهای خارجی و تحریمی افزود: یکی 
از نویسندگان خارجی کتابی طی سال های اخیر منتشر کرده بود و عنوان 
کتاب او »جنگ افزارهای مالی« بود؛ یعنی کشــورها بر اســاس روش های 
جدیدی با هم تقابل می کنند و یا می توانند نسبت به هم مقاوم شوند. وزیر 
امور اقتصادی ودارایی گفت: همچنین ضلع دیگر اهمیت نیز مسائل شرعی 

است که همیشه در کشور ما حائزاهمیت بوده است.
دکتر خاندوزی با بیان اینکه به همه این علل بانک ها برای دولت سیزدهم 
اهمیت فراوانی دارند، افزود: خود بانک ها باید مقاوم باشــند و بانک های 
شکننده، ناتراز و مشــکل دار نباشند و چه بر اثر قاعده  گذاری های غلط و 

چه فشارهای دولت و مجلس و سیاستگذاری.
وی اضافه کرد: همچنین اهمیت بانک به لحاظ جایگاه و ارزش است. اگر ایرادات 
و نقطه ضعف هایی را در شبکه بانکی کشور بیان می کنیم و تولیدکنندگان و 
مردم و مصرف کنندگان و خانوارها نارضایتی جدی دارند؛ به این معنا نیست 
که بخواهیم نهاد بانک را تضعیف کنیم؛ بلکه نهاد بانک باید قوی، ارزشمند، 

پاسخگو و مقتدر باقی بماند و به سمت اصلاحات برود.
وزیر امور اقتصادی ودارایی با تشــکر از همه دست اندرکاران بانکی که در 
طول این سال ها تلاش کرده اند، گفت: باید به سمت برنامه اصلاح برویم. 
وی با بیان اینکه در وزارت امور اقتصادی ودارایی دولت برنامه کوتاه مدت 
با عنــوان »اصلاح رابطه تولیدکنندگان و مردم با بانک ها« را دارد، افزود: 
این به عنوان گام نخســتین است که مردم و مصرف کنندگان خردی که 
بیشتر مسأله دسترســی های عادلانه به تسهیلات برای آنها مهم است و 
هم تولیدکنندگان که قوام و پایه و ســتون فقرات اقتصاد هستند؛ بتوانند 
با رویکرد جدیدی با بانک ها مواجه شــوند و اقداماتی در این زمینه انجام 

شده است.
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رئیس سازمان بورس واوراق بهادار گفت: در 
خصوص بحث دارایی بودن رمزارزها نه تنها 
در داخل ایران؛ بلکه در سایر کشورها هم از 
نظر نهادهای ناظر بر بازار پول و بازار سرمایه 

دغدغه های جدی وجود دارد.
دکتر مجید عشقی رئیس سازمان بورس واوراق 
بهادار در هفتمین همایش مالی اسلامی اظهار 
داشــت: در خصوص بحث رمزارزها باید تاکید 
داشــت که دو دیدگاه به بحث کریپتوها وجود 

دارد.
وی در ادامه افزود: یکی اینکه می توان در خصوص 
رمزارز به عنوان ارز یا به صورت یک دارایی بحث 
کرد که خب اگر کریپتو را یک ارز در نظر بگیریم؛ 
قاعدتا سیاستگذاری و نحوه استفاده و توسعه آن 
با بانک مرکزی است و سازمان بورس در خصوص 
ارز طبق قانون ورود ندارد. اما اخیرا به دلیل اینکه 
تحول بازار رمزارز با سرعت بالایی همراه است؛ در 
اتحادیه اروپا و سایر مراجعی که در خصوص ابزارها 
اظهارنظر می کنند؛ بحث دارایی بودن کریپتوها 
مطرح است. در نتیجه از نظر اینکه این پدیده به 
عنوان یک دارایی شناحته شود؛ در حوزه نظارت 
ناظر بازار ســرمایه هم قرار می گیرد و می شود به 
این حوزه ورود و قاعده گذاری و از آن استفاده کرد.
به گفته دکتر عشــقی در حال حاضر ما در حوزه 
رمزارزها در چند بعــد باید تصمیم گیری کنیم. 
یکی در مورد بحث استخراج آن است. یکی بحث 
معاملات، پلتفرم ها، انتشار کریپتو در بازار داخلی 
توســط یک نهاد رسمی که البته این خودش آن 
عدم تمرکزی که در ذات کریپتو هست را به نوعی 
زیر سؤال می برد و بحث فناوری بلاکچین و بحث 
فناوری های مشابهی که برای الگوریتم  های اجماع 
تعریف شده که ما روی این موارد حتما باید تکلیف 

خود را روشن کنیم.
وی ادامــه داد: هر چند در حــال حاضر تنها در 
خصوص اســتخراج آن یــک قوانین مختصری 
وجود دارد که بر عهــده وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گذاشــته شده اســت؛ یعنی بحث صدور 
مجوز و راه اندازی مراکز استخراج کریپتو است. در 
خصوص ســایر موارد هنوز یک موضع مشخصی 
از طرف قانونگذار و سیاستگذار نداریم که قاعدتا 
با توجــه به بحث های شــرعی وعرفی که مطرح 
می شود؛ باید پیشنهاداتی آماده شود تا در نهایت 

در مورد آن تصمیم  گیری صورت گیرد.
دکتر عشــقی در ادامه افــزود: موضوعی که در 
خصوص دیدگاه دوم باید مطرح کنم؛ این اســت 
که استفاده از الگوریتم  های اجماع چه بلاکچین و 
چه سایر الگورتیم هایی که در حال توسعه است؛ 
فرصت هایی اســت که باید از آن استفاده کنیم. 
رئیس ســازمان بورس تاکید کــرد: در آینده نه 
چندان دور نهایت دو تا ســه ساله مجبور هستیم 

که از این فناوری  ها استفاده کنیم.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر معضلات جدی 
در خصــوص برگزاری مجامع شــرکت  ها داریم. 
مجامع شرکت  هایی که با سرمایه گذاری مستقیم 
چندین میلیون نفر تشکیل شده است؛ خب این 
مجامع در عمل هیچ وقت نمی تواند به حد نصاب 
لازم برای تشــکیل مجمع برسد. یعنی شرکتی 
که پنج میلیون سهامدار مستقیم دارد؛ هیچ وقت 
نمی تواند مجمع با اکثریت آراء تشــکیل دهد و 
مجبور هستیم که همیشه با تعداد بسیار اندکی 
از افراد مجمع را تشــکیل دهیم. تجربه تشکیل 
مجامع شرکت های استانی ســهام عدالت از این 

جنس بود. در سال گذشته و اوایل امسال مجامع 
این شــرکت ها با حضور کمتر از یک دهم درصد 

تشکیل شد.
به گفته دکتر عشــقی یکی از راه حل های جدی 
که برای مســأله می  توانیم مطرح کنیم؛ استفاده 
از فناوری هایی است که هم بحث احراز هویت ها 
و هم امکان مشــارکت گسترده طیف وسیعی از 
مردم در یک رویداد را داشــته باشیم. بحث دیگر 
موضوع کاربرد الگوریتم های اجماع و بلاکچین در 
ثبت معاملات است. یکی از رویه هایی که بازارهای 
مالی به سمت آن می رود؛ این است که معاملات 
را ساده  ســازی کنیــم؛ هر چند کــه در زنجیره 
انجام معامله، تسویه و پایاپای معاملات نهادهای 
مختلفی درگیر هستند، اما ما به این سمت رفتیم 
که این معاملات در تســویه و پایاپای را به نحوی 
ساده  ســازی کنیم که برای ســرمایه گذار وجود 
این نهادها احساس نشــود و همه به راحتی و در 
کمترین زمان و کمترین هزینه معاملات را انجام 

دهند.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار افزود: شاید 

چالش های بازار پول و سرمایه 
با بحث دارایی بودن رمزارزها

دکتر عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تاکید کرد:
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یکی از ابزارهای ما برای این هدف؛ بحث استفاده 
از این فناوری باشد. در بحث تسویه معاملات با 
وجود این تعداد بازیگر و لزوم تســویه همزمان 
معاملات  می توان گفت که یکی از فناوری هایی 
کــه می تواند به این موضــوع کمک کند؛ بحث 
فناوری اجماع و بلاک چین است. این موضوع در 
بحث انتقال دارایی ها هم صادق است. ما احتمالا 
در چند ســال آینده مجبور خواهیم بود که چه 
دارایی های فیزیکی و چه اوراق بهادار را به صورت 
توکن هایــی در بیاوریــم که اینهــا نقل وانتقال 
راحت تری داشته باشند و بتوانیم این نقل وانتقال 
را در یک بستری که باز هم بازیگران متعدد دارد؛ 

پیش ببریم.
وی یادآور شــد: وقتی بازار سرمایه با  ١٠٠ هزار 
نفر تشکیل می شــود؛ خب فرآیندهای متفاوتی 
با زمانی دارد که بازار ســرمایه ۶٠ میلیون نفری 
می شود. قطعا با ابزارهای گذشته دیگر نمی توانیم 
کار کنیــم و جواب نمی دهد و اتفاقی می افتد که 
سال گذشــته شاهد آن بودیم. ما حتی برای یک 
احراز هویت هم یک بحران اجتماعی داشــتیم؛ 
صفوف طویل سهامداران و متقاضیان برای گرفتن 
کد و احــراز هویت و دریافت خدمات از نهادهای 
مالی را شاهد بودیم. این البته مختص نهاد مالی 
اســت و این جمعیت هر کار دیگری هم بخواهد 

انجام دهد؛ قطعا این مشکل پیش خواهد آمد.
دکتر عشقی تصریح کرد: بنابراین از تمام کسانی 
که در بحث  های پژوهشــی و دانشگاهی فعالیت 
دارند و حتی فین تک ها تقاضا دارم تا در حوزه  هایی 
که مربوط به بازار ســرمایه است؛ کار کنند و در 
خصوص مواردی که گفتم و سایر مواردی که قطعا 
شــرکت های فین  تک و نهادهای مالی بر روی آن 

دغدغه دارند و برای گســترش خدمات خود فکر 
و برنامه دارند؛ همراهی داشــته باشند و به کمک 
بازار سرمایه بیایند. نهاد ناظر آمادگی دارد که این 
بحث  ها را بررسی کند. معتقدم که طی دو تا سه 
سال آینده باید به سمتی برویم که از این فناوری ها 
استفاده کنیم؛ زیرا چاره دیگری نداریم. بحث ارائه 
خدمات به این حجم از مردم در یک بستر فیزیکی 
و با ابزارهای قبلی قطعا امکانپذیر نیست و همه را 

دچار چالش خواهد کرد.
رئیس ســازمان  بــورس واوراق بهــادار اظهار 
داشــت: از کمیته فقهی در ســازمان بورس و 
بانک مرکزی درخواست می کنم تا کمک کنند 
که بحث های فقهی مربوط به دارایی بودن این 
ابزار و نحوه تبدیــل دارایی های فعلی از جمله 
اوراق  بهادار و همچنیــن دارایی های فیزیکی  
که در قالب گواهی  های ســپرده های کالایی در 
بازارها معامله می شــود؛ به توکن و استفاده از 
این توکن ها در یک فضای فناورانه که تســهیل 
معاملات و تسویه پایاپای را بتوانیم در این فضا 

داشته باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: هر چنــد که در خصوص 
کریپتوها بحث دارایی بــودن اینها واقعا نه تنها 
در داخل ایران؛ بلکه در ســایر کشورها هم از نظر 
نهادهای ناظر بر بازار پول وبازار سرمایه دغدغه های 
جدی وجود دارد که ممکن اســت در میان مدت 
ضربه سنگینی به سرمایه گذاران کریپتوها بزند. 
بحث دیگر این اســت که بالاخره این کریپتوها 
با توجه به گســتردگی که پیدا کرده  اند و تنوعی 
که ایجاد شــده و بازیگرانی که در این بازار توزیع 
شــده   اند؛ می  تواند در بلندمدت آسیب جدی به 
بحث نقدشوندگی این کریپتوها و بحث پشتوانه 

اینها بزند کــه الان حرف و حدیث  های جدی در 
این خصوص وجود دارد.

زیرساخت پرداخت سود سهام از سجام آماده است
دکتر عشقی در ادامه تاکید کرد: زیرساخت های 
فنی برای پرداخت سود سهام شرکت های بورسی 
از طریق سامانه سجام ایجاد شده است و با تصویب 
قانون جدید بازار اوراق بهادار در مجلس شــاهد 

اجرایی شدن آن خواهیم بود.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار درباره پرداخت 
سودشــرکت ها از طریق ســامانه ســجام گفت: 
زیرساخت های فنی لازم برای این امر در شرکت 
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه به 

طور کامل ایجاد شده است.
دکتر عشــقی با بیان اینکه اگرچــه اکنون زمان 
تقسیم سود سهام شــرکت ها نیست، افزود: باید 
برای برخی شــرکت ها الزام قانونی برای پرداخت 
سود ســهام از طریق سامانه سجام تصویب شود. 
زیــرا برخی از بانک هایی که در بورس هســتند؛ 
اعلام کردند که به دلیل اینکه ما بانک هســتیم؛ 

سود سهام را خودمان پرداخت می کنیم.
وی گفت: ســازمان بورس واوراق  بهادار پیشنهاد 
الزام قانونی شــرکت ها به پرداخت سود از طریق 
سامانه سجام را در پیش نویس طرح اصلاح قانون 

بازار اوراق  بهادار آورده است.
رئیس سازمان بورس  واوراق بهادار گفت: همانطور 
کــه وعــده داده بودیم؛ طی دو مــاه اخیر تمام 
زیرساخت های فنی لازم انجام و با تصویب قانون 
جدید بازار اوراق  بهادار در مجلس شورای اسلامی 
شــاهد پرداخت سود ســهام همه شرکت های 
حاضر در بازار ســرمایه از طریق ســامانه سجام 

خواهیم بود.
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قربان      زاده رئیس سازمان خصوصی سازی تشریح کرد:

اصلاح خصوصی      سازی با ۸ هدف
طی ۲۰ سال گذشته ۳۰  درصد واگذاری ها به بخش خصوصی صورت  گرفته است

بخش  سازمان خصوصی سازی سهم  رئیس 
خصوصی از واگذاری ها را 30 درصد اعلام کرد 
و از لزوم اصلاح در روند خصوصی ســازی ها 
برای رســیدن به 8 هدف سیاست های کلی 

اصل 44 قانون اساسی سخن گفت. 
حســین قربان زاده تاکید کرد: در گذشته در مسیر 
خصوصی سازی چندان موفق عمل نکرده ایم و لازم 
است که تغییراتی را در چشم انداز آینده واگذاری ها 

ایجاد کنیم.
وی معتقد اســت که باید به تشویق شرکت ها برای 
ورود به بورس و انتشــار صورت  های مالی آنان روی 

سامانه کدال در راستای شفاف سازی مبادرت کرد.
رئیس ســازمان خصوصی سازی در یک برنامه زنده 
تلویزیونی با تاکید بر اینکه طی دو دهه گذشته بخش  
خصوصی ســهمی ۳٠  درصدی از واگذای      ها داشته 
اســت؛ از لزوم اصلاح در روند خصوصی      ســازی      ها 
برای رسیدن به ۸  هدف سیاست های کلی اصل 44 
قانون اساســی سخن گفت و تاکید کرد: هر چند در 
گذشته در این مسیر چندان موفق عمل نکرده      ایم، اما 
می توان تغییراتی را در چشم انداز آینده واگذاری ها 

ایجاد کرد.
وی همچنیــن با اذعــان به واقف بــودن به نگرانی 
بورســی      ها از واگذاری بلوک هلدینگ خلیج      فارس 
گفت: با توجه به اینکه مشــخص نیست چه زمانی 
بازار ســهام به روند عادی خــود باز می      گردد؛ تعلل 
در واگذاری ســهام دولتی این شرکت جایز نیست، 
اما جای هیچ نگرانی وجود ندارد. ضمن اینکه بلوک 

هلدینگ پتروشیمی ۳٠  درصد بالاتر از قیمت تابلوی 
بورس برای واگذاری آگهی شده است.

در این برنامه رئیس سازمان خصوصی سازی از روند 
واگذاری ها و عدم  تحقق برنامه عرضه ها گلایه کرد. 
بــه گفته قربان زاده از زمان حضور وی در ســازمان 
خصوصی      سازی هیچ شرکتی به  صورت بلوکی واگذار 
نشده است؛ بنابراین ترمز واگذاری      ها کشیده شده 

است.
وی در این برنامــه تلویزیونی در مورد انتقاداتی که 
بــه واگذاری هلدینگ خلیج فارس نیز وارد اســت، 
اظهاراتی را عنوان کرد و گفت: با توجه به نوساناتی که 
بازار سرمایه با آن دست وپنجه نرم می کند؛ این بازار 
غیرقابل پیش بینی تر از زمان های گذشته شده است. 
با این حال نمی توان تا رسیدن بازار سهام به شرایط 

مطلوب دست نگه داشت.
قربان زاده در پاسخ به اینکه چرا با وجود تاکید وزیر 
اقتصاد مبنی بر کشیده  شــدن ترمز واگذاری      های 
دولتی تا زمان اصلاح قوانین، سازمان خصوصی      سازی 
برای جبران کسری بودجه واگذاری      ها را شروع کرده 
اســت، گفت: منظور من در آن مصاحبــه از اموال 
دولتــی؛ املاک مازاد دولت بود کــه باید به فروش 
برســد و اصلا ربطی به سهام شرکت ها ندارد. اساسا 
اموال مازاد دولتی برای جبران کسری بودجه است. 
وی ســپس به دیدار اعضاء شــورایعالی هماهنگی 
اقتصادی با رهبر انقلاب در آذر  ماه سال گذشته اشاره 
کرد و گفت: ایشــان در آن دیدار به دو راهکار برای 
جبران کسری بودجه اشاره می کردند  که یکی از آنها 

واگذاری اموال مازاد دولتی است.
تکذیب واگذاری پالایشگاه شازند

قربــان      زاده آنچه از ســوی وی در رســانه      ها درباره 
واگذاری پالایشگاه شازند منتشر شده بود را رد کرد و 
گفت: این واگذاری      ها اصلا ربطی به پالایشگاه شازند 

ندارد و از من بد نقل قول شده است. 
وی تاکیــد کرد: من نگفتم قرار اســت ١٠٠  درصد 
پالایشگاه شازند واگذار شود. اکنون ١٠  درصد از سهام 
این پالایشگاه در بورس عرضه می شود؛ یعنی کنترل 
و مدیریت این شرکت از دست دولت خارج نمی شود. 
البته بحث اینکه کنترل این پالایشگاه باید از دست 
دولت خارج شــود یا خیر؛ موضوع دیگری است که 

باید جداگانه به آن پرداخت.
تشویق بنگاه      ها برای بورسی شدن

رئیس ســازمان خصوصی      سازی با بیان اینکه »باید 
برای شفاف شدن شــرکت ها اقدام شود«، گفت: ما 
باید به تشویق شرکت ها برای ورود به بورس و انتشار 
صورت های مالی آنان روی ســامانه کدال بپردازیم؛ 
بنابراین هم شرکت  هایی که قبلا در هیات پذیرش 
آمده      اند و هم آن دســته از شرکت  هایی که هنوز با 
این مرحله فاصله دارند؛ باید تشویق شوند تا مسیر 

شفافیت را طی کنند.
تشریح روند واگذاری بلوک »فارس«

قربــان      زاده در پاســخ به این ســؤال که داســتان 
هلدینگ خلیج      فارس چیست؟ اظهارکرد: هلدینگ 
خلیج      فارس یک شرکت بورسی است که ١۸  درصد 
آن در دســت دولت باقیمانده است. ما باید این ١۸  
درصد که در قانون بودجه برایمان تکلیف  شده را به 
فروش برســانیم. ارزش این ١۸  درصد هم ٩٠ هزار 
میلیارد تومان است که از ابتدای سال حتی یک ریال 

هم به فروش نرسیده است.
وی دســتورالعمل      های قیمت گذاری و نحوه عرضه 
و واگذاری شــرکت های بورســی را با شرکت های 
غیربورسی متفاوت دانســت و گفت: برای واگذاری 
شرکت های بورسی یک دستورالعمل پایش اهلیت 
وجود دارد. نهادهای نظارتی بررسی می      کنند کسی 
که می خواهد ایــن ١۸  درصد را خریــداری کند؛ 
اهلیتش را دارد یا نه و ســپس در سه بلوک یک، 2 و 
١٥  درصدی به فروش می رسد. در این بخش از گفتگو 
مجری از رئیس سازمان خصوصی      سازی دلیل فروش 
بلوکی را پرسید که قربان      زاده در پاسخ به حجم این 
شرکت اشاره کرد و گفت: حجم این شرکت بیش از 
۳٠٠ هزار میلیارد تومان است و یک  درصد آن بیش 
از ۳ هزار میلیارد تومان می شود؛ بنابراین فروش آن 
به  صورت تدریجی در بازار سرمایه امکانپذیر نیست. 
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ضمن اینکه فروش خرد آن نیز اکنون توسط کسانی 
که این ســهام را دارند؛ در حال انجام است. به گفته 
وی با فروش بلوکی ترکیب مدیریتی این شــرکت 
هم به  هم نمی خورد. برخی معتقدند که با توجه به 
اینکه هلدینگ خلیج فارس حدود 4٠  درصد تولید 
پتروشیمی و حدود ۳٠  درصد صادرات پتروشیمی 
کشــور را در اختیــار دارد، بهتر اســت که در زمان 
دیگری واگذار شــود. وی در همین خصوص گفت: 
بلوک هلدینگ پتروشیمی ۳٠  درصد بالاتر از قیمت 
تابلوی بورس برای واگذاری آگهی شده است؛ از این رو 
کارشناسان نباید نگرانی نسبت به قیمت فروش آن 

در بورس نسبت به ارزش ذاتی آن داشته باشند.
در واگذاری هلدینگ خلیج فارس تعلل نشود

وی در ادامه افزود: وضعیت بازار ســرمایه غیر قابل 
پیش بینی است و کسی نمی تواند با توجه به نوساناتی 
که این بازار تجربه می کند؛ آینده بورس را پیش بینی 
کنــد. بر همین اســاس برای واگــذاری هلدینگ 

خلیج فارس نباید تعلل کرد.
رئیس ســازمان خصوصی سازی با اشــاره به زمان 
ارزیابی تجدید دارایی های پتروشیمی خلیج فارس 
گفت: طی سه هفته اول ابتدایی که فروش پتروشیمی 
خلیج فارس آغاز شد؛ کارشناسان  mpc، کارشناسان 
بازاریابی، ســهامداران شــرکت و زیرمجموعه های 
شــرکت اطلاعاتی که در این زمینه نیاز است را به 

 دست آوردند. 
وی در پاســخ به این ســؤال که با توجه به وضعیت 
تحریمی که کشــور در آن قرار دارد بهتر نیست که 
واگذاری هلدینگ خلیج فارس در زمانی دیگر انجام 
می شد نیز گفت: در حال  حاضر بزرگترین سهامدار 
این هلدینگ؛ صندوق نفت اســت کــه در نهایت 
مدیریت آن توسط وزارت نفت انجام می شود. در حال  
حاضر نیز افراد حقیقی توانایی خرید ۶٠ هزار میلیارد 
تومان برای خرید ١۸  درصد از سهام عرضه شده آن 

را دارند.
لزوم اصلاح روند خصوصی      سازی

وی در ادامه با اشــاره به برخــی برنامه های وزارت 
اقتصاد نسبت به اصلاح روند خصوصی سازی اظهار 
کرد: طی چند  ماه اخیر آسیب شناســی که بر روی 
شرکت های دولتی و روند خصوصی سازی انجام شده 
است؛ نشان می دهد که در رسیدن به ۸ هدف اصلی 
خصوصی ســازی چندان موفق عمل نکرده ایم، اما 
می توان تغییراتی را در چشم انداز آینده واگذاری ها 

ایجاد کرد. 
این مقام مسئول بیان کرد: ۸ هدف در سیاست های 
کلی اصل44 مشخص شده است که با برنامه ریزی 
برای محقق کردن آنها می توان چشــم انداز مثبتی 
از واگذاری ها ترســیم کرد. یکی از مهمترین اهداف 
واگذاری هــا؛ ارتقاء کارآیی بنگاه هــای اقتصادی و 
بهره وری منابع مادی و انســانی و فناوری است که 
پیشران اهداف خصوصی سازی محسوب می شود. در 
واقــع اگر بتوانیم این هدف را در انتخاب بنگاه برای 
واگذاری، ارزشگذاری، نوع عرضه و واگذاری و نظارت 

پــس از عرضه و واگــذاری و حل وفصل اختلافات 
حقوقی را عملیاتی کنیم؛ بخش عمده ای از اهداف 
اصل 44 را پیاده کرده ایم.  وی در ادامه تاکید کرد: بر 
اساس سیاست های کلی اصل 44 قانون  اساسی این 
۸ هدف شامل شتاب  بخشیدن به رشد اقتصادملی، 
گســترش مالکیت در سطح عموم مردم به  منظور 
تامین عدالت اجتماعی، ارتقــاء کارآیی بنگاه های 
اقتصادی و بهره      وری منابع مادی و انسانی و فناوری، 
افزایش رقابت      پذیری در اقتصاد ملی، افزایش سهم 
بخش های خصوصی وتعاونی در اقتصاد ملی، کاستن 
از بار مالی و مدیریتی دولت در تصدی فعالیت های 
اقتصادی، افزایش ســطح  عمومی اشتغال و تشویق 
اقشــار مردم به پس      انداز و ســرمایه      گذاری و بهبود 

درآمد خانوارها می شود.
30  درصد واگذاری      ها سهم بخش خصوصی
قربان زاده همچنین افزود: طی 2٠  سال گذشته 
٩٠٠ بنگاه و دارایی به ارزش ١2٧4 هزار میلیارد 

تومان واگذار شدند. در این میان حدود ۶٠٩ 
بنگاه و دارایی اعم از مال، شرکت، کشتارگاه، 
پمپ بنزین، اماکن زیرمجموعه شرکت توسعه 
نگهداری ورزشی و ... واگذار شدند که بخشی از 

این شرکت ها از این فهرست خارج شده اند و آنچه 
باقیمانده است؛ حدود ١٥٠٠هزار میلیارد تومان 
شرکت های دولتی هستند که ۳۸٠ شرکت در 

پیوست بودجه برای واگذاری آمده اند. به گفته این 
مقام مسئول شرکت های مشمول گروه۳  اساسا 

نباید واگذار شوند. تعداد این شرکت ها از٥١ شرکت 
به ١٧۳ بنگاه رسیده است. شرکت ها و اموال قابل 
 واگذاری در سالجاری 2٩٥ شرکت هستند که 
امسال باید فرآیند واگذاری آن انجام می شد، اما 

ترمز آن کشیده شده است. وی با اشاره به ماهیت 
خریداران عنوان کرد: ۳٠ درصد از عرضه ها به 

بخش خصوصی واقعی واگذار شده که ١٥  درصد آن 
به صورت بلوکی است که حدود ۸١ هزار میلیارد 

تومان می شود. ١٠  درصد سهام  عدالت در قالب رد 
دیون ۳٩ درصد و 22  درصد نیز فروش به نهاد های 

عمومی صورت  گرفته است. روند واگذاری 
سرخابی      ها

وی در مورد واگذاری دو تیم استقلال وپرسپولیس 
به صورت تعاونی خاطرنشــان کرد: واگذاری این دو 
تیم به این صورت مزایا و معایبی دارد. برای واگذاری 
دو تیم باید اطمینان کامل از سودآوری وجود داشته 
باشد. از یک سو مدل واگذاری تیم ها به شکل تعاونی 
می تواند مطلوب باشد، اما معایبی نیز دارد که در نوع 
انتخاب مدیریت آنها مشــکلاتی را به  وجود خواهد 
آورد. واگذاری استقلال وپرسپولیس جای آزمون و 
خطا نیست؛ بر همین اساس نمی توان در این زمینه 

ریسک کرد.
کارشکنی برخی شرکت ها برای واگذاری

قربــان زاده در مــورد شــرکت های چالشــی که 
پرونده قضایی دارند نیز توضیــح داد: از ٥2  درصد 
واگذاری هــای بلوکــی ۳4  درصد مربــوط به این 
دسته از شرکت هاســت. وی با انتقاد از کارشکنی 
برخی شــرکت ها برای انجام واگذاری افزود: برخی 
مدیران شرکت های مادرتخصصی حتی اجازه انتشار 
صورت های مالی را نمی دهند تا هیچ ســازمانی به 
شرکت نزدیک نشود. کارشکنی  هایی که در این راستا 
انجام می شود؛ مانع از واگذاری صحیح می شود. بعضا 
دیده شده است که برای عدم واگذاری دست به دامن 

لابی های قدرتمند در هیات دولت شده اند.
رئیس سازمان خصوصی سازی در پایان به واگذاری 
شرکت هفت تپه پرداخت و گفت: شرکت هفت تپه 
طی ســال های ٩١ تا ٩۳؛ ٥٧ میلیارد تومان بابت 
بازخرید کارکنان پرداخت کرده اســت. در فاصله ۳ 
ماه مانده به واگذاری وزارتخانه مربوطه و شــرکت 
مادرتخصصی؛ هزار کارگر دیگر به این مجموعه اضافه 
کردند؛ در حالی  که این شرکت در شرایط نامطلوبی 

به  سر می برد.
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دکتر منظور رئیس  کل سازمان امور مالیاتی:

نباید به پرداخت  کنندگان منظم مالیات 
در اقتصاد فشار مالیاتی وارد شود

رئیس  کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان 
اینکه سال آینده درآمدهای مالیاتی عمدتا 
با تکیه بر افزایش کوشش مالیاتی و مبارزه 
با فرار مالیاتی محقق خواهد شــد، گفت: 
نباید به پرداخت کنندگان منظم مالیات در 

اقتصاد فشار مالیاتی وارد شود.
دکتر داود منظور در گفتگو با کارشــناس برنامه 
نگاه یک و در پاســخ به این سؤال که افزایش ۶٠ 
درصدی درآمدهای مالیاتی پیش  بینی شــده در 
لایحه  بودجه سال ١4٠١ قرار است از چه منابعی 
تامین شود، گفت: درآمدهای مالیاتی سال آینده 
عمدتا با تکیه بر افزایش کوشش مالیاتی، مبارزه 
با فرار مالیاتی و شناســایی مؤدیان جدید که در 
بخش خاکســتری اقتصاد فعالیت می  کنند و با 
واحدیابی  های سیســتماتیک و میدانی وارد تور 
مالیاتی می  شــوند و نیز با اجرای برخی پایه های 

مالیاتی جدید تامین خواهد شد.
وی با بیان اینکه قرار نیست سال آینده بر مؤدیان 
رســمی نظام مالیاتی فشــاری وارد شود، گفت: 
ما اعتقاد داریم که به بخش های رســمی اقتصاد 
که پرداخت کنندگان منظــم مالیات در اقتصاد 
محسوب و عمدتا شــرکت ها را شامل می شوند؛ 
نباید فشار مالیاتی وارد شــود و حتی در لایحه 
بودجه سال آینده پیش بینی شده که نرخ مالیات 
بر شرکت های تولیدی از 2٥ درصد به 2٠ درصد 

کاهش یابد.
رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی کشــور تصریح 
کرد: در بخش  های دیگر اقتصــاد بنا داریم تا به 
ســراغ منابعی برویم که به نوعی فرار مالیاتی در 
آن زیاد است و حتی در همین مرحله رسیدگی 
به دستگاه های کارتخوان بانکی )POS( فعالان 
اقتصادی و همچنین درگاه های پرداخت بانکی 
به این نتیجه رسیدیم که بخش مهمی از کسانی 
که از این دســتگاه های کارتخــوان و درگاه های 
پرداخت اســتفاده می کنند؛ اینها مؤدی مالیاتی 
نیســتند؛ یعنی علیرغم اینکه فعالیت اقتصادی 
دارند و سود کســب می کنند، مالیاتی پرداخت 

نمی کنند.
وی همچنین یادآور شد: طی همین چند ماه اخیر 
که با مشارکت بانک مرکزی به سمت ساماندهی 
دستگاه های کارتخوان بانکی رفته ایم؛ شاهد این 
بودیم که یک افزایش قابل ملاحظه و محسوسی 

در تعداد مؤدیان رخ داده است.

دکتر منظــور همچنین اظهار داشــت: با تکیه 
بر روش  هایــی همچون واحدیابی سیســتمی، 
بررســی پوزهــا و همچنین بررســی داده های 
به دســت آمده در چارچوب مــاده ١۶٩ و ١۶٩ 
مکرر قانون مالیات های مستقیم مثل بارنامه ها، 
اجاره نامه ها، بیمه نامه ها، قراردادها، اسناد مربوط 
به واردات وصــادرات، فاکتورهای خریدوفروش و 
...، مجموعه این اطلاعات به شفاف شدن اقتصاد 
کشــور کمک کرده و به ما این امــکان را داده تا 
بتوانیم یک غربالگری انجام دهیم و مؤدیان جدید 

را شناسایی کنیم.
سوداگران معاملاتی؛ مشمول قانون جدید مالیاتی 

هستند 
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور همچنین 
در مراســم تودیع و معارفه مدیرکل امور مالیاتی 
اســتان فارس ســوداگران معاملاتی را مشمول 

قانون جدید مالیاتی عنوان کرد.
وی با بیان اینکه ســوداگران معاملاتی مشمول 
قانون جدید مالیاتی هســتند، گفت: افرادی که 
نه به منظور مصارف شــخصی؛ بلکــه با اهداف 
ســوداگرانه اقدام به خریدوفروش ســاختمان، 
طــلا، ارز و یــا خــودرو می کنند؛ بــا توجه به 
افزایــش ارزش از زمــان خرید تــا زمان فروش 

دارایی مشــمول مالیات می شــوند و این منبع 
جدید مالیاتی به تصویب کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی رسیده و امید است بعد از 
بررسی لایحه بودجه ١4٠١ برای تصویب نهایی 

به صحن مجلس شورای اسلامی برود.
دکتر منظور با تاکید بر خدمات رسانی شایسته به 
مردم، تعامل سازنده با نمایندگان مجلس، تعامل 
با مؤدیان به ویژه همکاری با بخش های تولیدی 
اســتان را حائزاهمیت دانست و افزود: در شرایط 
حاضر و جنگ اقتصادی موجــود نظام مالیاتی 
نباید باری بر اقتصاد کشــور بگــذارد و موجب 

اختلال شود.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور وجه تمایز 
ســازمان امور مالیاتی را توان اجرایی بالا و دانش 
تخصصی در اســتفاده از داده ها دانست و اظهار 
داشــت: اصلاح قانــون مالیات های مســتقیم، 
تصویب قانون دائمی مالیات بــر ارزش افزوده و 
قانون پایانه های فروشگاهی، نشانه حرکت رو به 
جلوی نظام مالیاتی اســت. حرکتی که سازمان 
امور مالیاتی را به سازمانی مقتدر و دانش محور و 
مبتنی بر روش  های روزآمد تبدیل می کند و منابع 
پایدار و متنوعی را برای نظام مالیاتی ایجاد خواهد 
کرد تا نظام مالیاتی بتواند درآمدهای پایداری را 
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برای بودجه دولت فراهم کند.
دکتر منظور ضمن اشــاره بــه رویکردهای نظام 
مالیاتی  بر اســتفاده مؤثر از ظرفیت های قانونی 
موجــود تاکیــد و عنوان کرد: ضروری اســت با 
شناســایی مؤدیان جدید و کاهش فرار مالیاتی 
از ظرفیت های قانونی موجود در راســتای تحقق 
هر چه بهتر درآمدهای مالیاتی استفاده کنیم و با 
روش های سیستمی مبتنی بر داده، تحلیل داده  ها 
و روش هــای هوش مصنوعــی، داده کاوی نقاط 
فرار مالیاتی را انجام دهیم تا مؤدیان پر ریســک 
شناسایی شوند که در این خصوص همکاری سایر 
دستگاه ها ضروری است و استفاده از ظرفیت های 
موجود و همــکاری پلیس امنیت اقتصادی، قوه 
قضائیه و نظام بانکــی یک حرکت تیمی مؤثر را 

برای این دوره مدیریت فراهم می کند.
وی با بیان اینکه اصلاحات در قوانین موجود نیز 
از رویکردهای نظام مالیاتی اســت و ساماندهی 
معافیت ها موجب اثربخشی نظام مالیاتی می شود، 
اظهار داشت: در طرح واره های تنظیمی سازمان 
امــور مالیاتی فرصت های اصلاح و ســاماندهی 

معافیت ها مدنظر قرار گرفته است.
حکمرانی داده محور؛ پیش شرط کارآمدی 

نظام مالیاتی است
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور همچنین 
گفت: ایجاد حاکمیت مبتنی بر داده و حکمرانی 
داده محــور مالیاتی پیش شــرط هرگونه تحول و 
کارآمدســازی در نظام مالیاتی است که بر اساس 
آن امکان رصد و پایش اصولی تمامی فعالیت های 
اقتصادی فراهم می شــود.وی در نشست با رؤسا و  
کارگزاران اندیشکده های مرتبط با اقتصاد عنوان 
کرد: نظام مالیاتی کشور برای رسیدن به وضعیت 
مطلوب که مهمترین شــاخصه های آن هوشمند 
بودن، اقتدار، عدالت محوری، مردم مداری، کارآمدی 
و مؤدی  محوری اســت؛ نیازمند ایجاد حاکمیت 
مبتنی بر داده با همکاری همه  جانبه ارکان مختلف 
نظام  اســت. وی با تاکید بر ضرورت اشراف کامل 
این ســازمان بر تمامی فعالیت های اقتصادی در 
تمام زنجیره های ارزش گفت: بدیهی است اشراف 
اطلاعاتی نظام مالیاتی بر فعالیت های اقتصادی از 
مرحله تولید تا مرحله مصرف کننده نهایی است که 
می تواند مانعی در برابر مؤدی برای کتمان درآمد 
و اقــدام به فرار مالیاتی به وجود بیاورد. رئیس کل 
ســازمان امور مالیاتی کشــور تصریح کرد: اگر 
نظام مالیاتی بتواند بــه داده های دقیق، جامع و 
به روز دست یابد؛ آنگاه قادر خواهد بود، همچون 
کشورهای توسعه  یافته اظهارنامه برآوردی صادر 
کرده و طبیعتا این اظهارنامه مورد پذیرش مودی 
قرار می گیــرد و در صورتی که مؤدی خلاف این 
اظهارنامه ابراز کند؛ بر اســاس ماده 2٧4 قانون 
مالیات های مســتقیم مرتکب جرم مالیاتی شده 
و مجازات هایــی برای جرایــم مالیاتی در قانون 

پیش بینی شده است.
دکتر منظور در ادامه به تعامل نزدیک این سازمان 
با بانک  مرکــزی در چارچوب قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان برای شناسایی 
مؤدیان جدید و مبارزه با فرار مالیاتی اشاره کرد و 
گفت: حدود ١۳ میلیون پوز در کشور وجود دارد 
که با همکاری بانک مرکزی در حال تعیین تکلیف 
آنها هستیم و بر اساس قانون مذکور همه فعالان 
اقتصادی باید POS و دســتگاه های کارتخوان 
بانکی خود را به یک پرونده مالیاتی متصل کنند؛ 
در غیر این صورت بعــد از طی فرآیندهایی این 

دستگاه های پرداخت غیرفعال خواهند شد.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور تکمیل 
پایــگاه اطلاعات مؤدیان بر اســاس ماده ١۶٩ و 
١۶٩ مکرر قانون مالیات های مســتقیم را یکی 
از محورهای مهم عملیاتی برای هوشمندسازی 
نظــام مالیاتی و کاهش فرار مالیاتی برشــمرد و 
گفــت: با تکیه بر اطلاعات این پایگاه و همچنین 
بررســی صورت معاملات فصلی اشخاص قادر به 

سنجش فعالیت اقتصادی مؤدیان خواهیم بود.
دکتر منظور در ادامه ایجاد پنجره واحد مالیاتی 
به منظور خدمات رسانی هر چه مؤثرتر به مؤدیان 
و همچنین کاهش مراجعــات مؤدیان به ادارات 
مالیاتــی را یکی دیگــر از رویکردهای مهم این 
ســازمان برای تحول در نظام مالیاتی عنوان کرد 
و گفت: در حال حاضر تمامی فرآیندهای مالیاتی 
از مرحله ثبت نام و ارائه اظهارنامه گرفته تا مرحله 
ابلاغ مشــاهده اوراق مالیاتــی و قبوض صادره، 
دریافت گواهی نقل وانتقال املاک، دادرسی، رفع 
تعهدات ارزی و ... به صــورت الکترونیکی انجام 
می شــود. وی اضافه کرد: امکان  های ویژه   ای نیز 
از قبیل امکان اســتعلام بدهــی مالیاتی، امکان 
اســتعلام ممنوع   الخروجــی و امــکان پرداخت 
الکترونیکــی قبــوض مالیاتی از طریــق درگاه 
ملی خدمات الکترونیک مالیاتی فراهم شــده و 
بســترهای دیگری نیز در حال ایجاد است و در 
آینده  ای نزدیک مؤدیان قادر خواهند بود تا تمامی 
اطلاعات مربوط به پرونده های مالیاتی در منابع 
مختلف و جزئیات آن را در این ســامانه مشاهده 
کنند. رئیس  سازمان امور مالیاتی یادآور شد: طرح 
جامع مالیاتی و ایجاد ســامانه سنیم از اقدامات 
مهمی است که طی ســال  های گذشته صورت 
گرفته و با ارتقاء این سامانه درصدد افزایش سرعت 
عملیاتی فرآیندها، تسریع در وصول مالیات  ها و 

افزایش رضایتمندی ممیزین و مؤدیان هستیم.
کارکنان مالیاتی؛ سربازان خط مقدم جبهه 

مقاومت اقتصادی 
رئیس  کل سازمان امور مالیاتی کشور همچنین 
در مراســم تودیع و معارفه مدیرکل امور مالیاتی 
استان همدان؛ کارکنان مالیاتی را سربازان خط 
مقدم جبهه مقاومت اقتصادی کشــور و انقلاب 

خواند.
دکتر منظور ازکارکنان مالیاتی به عنوان سربازان 
خط مقدم جبهــه مقاومت اقتصادی کشــور و 
انقلاب یاد کرد که در حال انجام مأموریت و ایفاء 

نقش هستند.
وی اظهار داشت: یکی از مؤلفه  های مهم در نظام 
مالیاتی؛ کوشــش مالیاتی هدفمند است و باید 
از تمام ظرفیت ها و فرصت ها اســتفاده کنیم تا 
بخش های مشمول مالیات را در تور مالیات قرار 
دهیم و جلوگیری از فرار مالیاتی را تضمین کنیم 
و از دانش و اطلاعــات و مدیریت داده ها بیش از 

پیش استفاده کنیم.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور یکی از 
معضلات اصلی نظام مالیاتی را فرار مالیاتی عنوان 
کرد و پدیده هایی مانند فاکتورفروشی، کارت های 
بازرگانی، شرکت های صوری و کارت های اجاره ای 
را از مصادیق فرار مالیاتی عنوان کرد و شناسایی 
این معضلات را کار پیچیده ای برشــمرد و افزود: 
ضروری است با بهره گیری از دانش وتجربه کافی 
و پشتیبانی از طریق ستاد سازمان، جلوگیری از 
فرار مالیاتی را رقم بزنیم و بخش های خاکستری 
اقتصاد را شناسایی کنیم. در همین راستا در تلاش 
هستیم که شبکه داده ها را گسترش و در اختیار 
ادارات مالیاتی قرار دهیــم تا بتوانند با اطلاعات 

کافی، مالیات عادلانه تر و دقیقی را وصول کنند.
دکتــر منظور همچنین در ادامــه تراکنش  های 
بانکی را مؤلفه مهمی دانســت و در این خصوص 
تعامل سازنده با شبکه بانکی را مهم عنوان کرد و 
افزود: تلاشمان این است که بتوانیم داده ها را به 
موقع و پالایش شده در اختیار کادر تشخیص قرار 
دهیم. وی یکی از رویکردهای مهم برای تشخیص 
و وصــول مالیات را اجرای دقیق و کامل ماده ٩٧ 
دانست و افزود: طی دو ماه اخیر جلسات متعددی 
با معاونان پیرامون شــاخص های ریسک انجام 
داده ایم تا تمرکز بر روی پرونده های  پر ریســک 

و رسیدگی به آنها صورت پذیرد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور پایانه های 
فروشگاهی و قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده 
را بسیار پر اهمیت برشــمرد و خاطرنشان کرد: 
با اجرایی شــدن قانون مالیات بــر ارزش افزوده 
در پلتفرم پایانه های فروشــگاهی، فرآیند وصول 
و رســیدگی به پرونده های ارزش افزوده تسهیل 
خواهد شــد. وی در خاتمه با توجه به پیش بینی 
افزایش ۶2 درصدی درآمدهای مالیاتی در قانون 
بودجه ســال آینده از 2٧٠ به 44٩ هزارمیلیارد 
تومان، خواستار تلاش های گسترده تمام همکاران 
برای تحقق این امر مهم شــد و با تاکید بر مسأله 
آموزش، ارتقاء فرهنگ مالیاتی و تعامل با رسانه ها، 
خواســتار تلاش فعالانــه و همــکاری نزدیک 
روابط عمومی استان ها با ســتاد مرکزی در این 

خصوص شد.
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فدایی مدیرعامل فرابورس:

بسته حمایتی دولت 
محرک درآمدی صنایع بورسی است

میثم فدایی که پیش از این به عنوان سرپرست فرابورس ایران 
منصوب شــده بود؛ با امضاء همه اعضاء هیات مدیره به عنوان 

مدیرعامل این شرکت منصوب شد.
پیش از این محمدجواد ســلیمی رئیس هیات مدیره فرابورس ایران در 
١4 آذر ماه امسال از انتخاب میثم فدایی مدیر سابق نظارت بر نهادهای 
مالی سازمان بورس به عنوان سرپرست فرابورس در جلسه هیات مدیره 
خبر داده بود که با تائید اعضاء هیات مدیره این شرکت؛ فدایی به عنوان 

مدیرعامل منصوب شد.
مدیرعامل فرابورس ایران ویژگی مهم ١٠ دســتور حمایت از بورس را 
»دربرگیری تمام صنایع بورســی« دانســته و عنوان کرد: بندهای این 

بسته؛ محرک درآمدی بسیار خوبی برای صنایع مختلف است.
وی با حضور در برنامه تیتر امشب شبکه خبر پاسخگوی پرسش هایی در 
خصوص بسته حمایتی دولت از بازار سرمایه بود و در ابتدای صحبت های 
خود گفت: بندهای این بسته؛ محرک درآمدی بسیار خوبی برای صنایع 
مختلف اســت. نکته دیگر این بسته حمایتی هماهنگی بانک مرکزی و 

وزارت اقتصاد به عنوان 2 رکن مهم اقتصادی است.
مدیرعامل فرابورس ایران در توضیح بند نخست »بسته حمایتی دولت 

از بازار سرمایه« اظهار کرد: بند نخست در مورد نرخ خوراک است که ما 
با وجود رتبه بالا در تولید گاز با کمبود آن مواجه هستیم. نرخ گاز یکی 
از دغدغه های اصلی فعالان بازار سرمایه بوده است. خوشبختانه در این 
مصوبه هم برای نرخ خوراک و هم برای سوخت سقف تعیین شده است.

 EPS  وی با بیان اینکه وجود سقف باعث می شود تحلیلگران در تحلیل
شرکت  ها بتوانند با اعداد مشخص تصمیم گیری کنند و متناسب با آن 
قیمت ســهام این صنایع در بازار کشف شود، افزود: صنایع پتروشیمی، 
پالایشی و ســیمانی با این موضوع درگیر خواهند بود و با این بند نرخ 

خوراک بسیاری از صنایع بورسی تعیین تکلیف شد.
فدایی در تشریح دیدگاه خود در مورد بند دوم بسته حمایتی مربوط به 
کاهش مالیات شــرکت های تولیدی نیز ادامه داد: با وجود اینکه بودجه 
١4٠١ در محل منابع تفاوت رویکردی با دیگر بودجه ها داشته و دولت 
آیت الله رئیســی حساب ویژه ای روی درآمدهای مالیاتی باز کرده است، 
اما در مورد حمایت از بازار ســرمایه به وعده های خودشان عمل کردند. 

بودجه ١4٠١ نیز بر اساس این مصوبه اصلاح خواهد شد.
مدیرعامل فرابورس ایران در پاســخ به پرسشی در مورد بند سوم بسته 
حمایتی با تشــریح ماهیت زنجیره وار معــادن در ایران عنوان کرد: اگر 
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حلقه اول این زنجیره دچار مشــکل شود؛ اثر خود را روی دیگر حلقه ها 
خواهد گذاشت. معادن ما سهم بازار زیاد و تعداد سهامداران زیادی دارند 
و محصولات آنها روی شــرکت های فولاد، مس و شرکت های خودرویی 
تاثیرگذار اســت. به این ترتیب بند سوم حمایت مستقیم و غیرمستقیم 
از تمام صنایع بورســی اســت.موردی بعدی که فدایی به آن پرداخت؛ 
مصوبات چهارم و پنجم بســته حمایتی دولت بود که به صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه مربوط اســت. وی در خصوص ماهیت دو صندوق در بازار 
ســرمایه گفت: صندوق تثبیت و صندوق توســعه در قالب سیستم های 
حاکمیتی-شرکتی متفاوتی اداره می شوند و به عنوان بازارگردان فعالیت 
می کنند. منابع صندوق تثبیت دولتی و منابع صندوق توســعه از محل 
کارگزاران، نهادهای مالی، ســازمان بورس و ارکان بورس است. مصوبات 
4 و ٥ مربوط به حمایت از صندوق تثبیت اســت. طی سال های گذشته 
دولت قبل مصوباتی در این زمینه داشت که علیرغم پیگیری مکرر محقق 

نشد؛ چراکه در خوانش ماده قانونی اختلاف نظر وجود داشت.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: اکنون اما مصوب شــده است که مالیات 
نقل وانتقال ســهام به صندوق تثبیت بیاید که می تواند عدد خوبی باشد. 
به علاوه قرار اســت ۳٠ هزار میلیارد تومان اوراق منتشــر شود که چون 
عدد بزرگی است و به نسبت جریان نقدینگی را از بازار خارج می کند؛ به 
این منظور که برهم زننده سطوح نرخ بهره بدون ریسک نشود؛ توجه به 

زمان، نرخ و ارکان انتشار آن دقت بالایی را می طلبد.
مدیرعامــل فرابورس ایران در ادامه در مورد بند مربوط به منوط شــدن 
انتشــار اوراق بدهی به رعایت نسبت ٥٠ درصدی جریان ماهانه ورودی 
به بازار سرمایه عنوان کرد: مدیریت جریان نقدینگی بازار بدهی دغدغه 
دولت جدید است. جریانات نقدی متفاوتی در بازار بدهی وجود دارد. یک 
جریان خروجی به معنای اوراق منتشــر شده و منابعی که از بازار خارج 
شده است و جریان ورودی به معنای بازپرداخت اصل اوراق در سررسید. 
در این بخش در اوراق خزانه اصل ســود و در اوراق مشــارکت دولتی که 

کوپن دارد؛ اصل و کوپن باید بازپرداخت شود.
وی در ادامــه افزود: دولت همواره در ایــن زمینه به تعهدات خود عمل 
کرده است. تاکنون در بازار بدهی دولت هیچگونه تاخیری در اصل سود 
اوراق نداشتیم. در نهایت در انتشار اوراق دولتی باید به خالص جریان های 
نقدی بازار بدهی توجه کرد. دولت باید انتشارهای خود که طی سال های 
قبل در انتهای سال انجام می شد را در طول سال تقسیم بندی کند و در 
زمان هایی که صندوق های سرمایه گذاری دارای منابع مازاد برای خرید 

این اوراق هستند؛ این اقدام را انجام دهد.
مدیرعامل فرابورس ایران همچنین در لایو اینستاگرامی در توضیح حذف 
حجم مبنا عنوان کرد: در ســهام شــرکت  های بازار پایه نمادهایی بودند 
که بیش از یک ســال در صف فروش قفل بودند که بنا به عوامل مختلف 
بازاری، اقتصادی یا فاندامنتال نیازمند تعدیل قیمت بودند. بنابراین این 
طرح مطرح شــد که حجم مبنا برای شرکت هایی که بیش از 2٠ روز در 

صف خرید یا فروش بودند؛ حذف شود.
وی در ادامــه عنوان کرد: با اجــرای این طرح در حال حاضر بیش از ١٠ 
سهم از 2٥ سهم مشمول این قانون متعادل شدند  و در یک برهه ای صف 

فروش آنها طی هفت روز گذشته جمع شده است.
فدایی بــا اعلام خبــر نامه نگاری بــا کارگزاران در خصــوص احتمال 
تخلفــات عنوان کرد: همچنین درباره تخلفــات مکرر بازار طرح هایی را 
به هیات مدیره پیشــنهاد دادیم تا برخی تخلفات از جمله سفارش های 
تک سهمی که برای معامله گران آزاردهنده است و موجب اختلال روانی 

بازار می  شود؛ با اخطار مواجه شوند.

بورس کالا نماد شفافیت در اقتصاد

لزوم عرضه خودروهای 
سازمان اموال تملیکی در بورس

عرضــه زنجیره تولیــد کالاهای مختلــف در حوزه های 
ایران؛ موضوع  صنعتی،معدنی وپتروشیمی در بورس کالای 
مورد تاکید وزیــر صنعت، معدن و تجارت اســت که در 
همین زمینه فرهاد بشــیری رئیس فراکســیون تنقیح 
قوانین ومقررات کشــور در مجلس شورای اسلامی معتقد 
است که بورس کالا نماد شــفافیت در اقتصاد است و ورود 
کالاهــای مختلف به ایــن بورس راه ایجــاد اعتماد برای 

واحدهای تولیدی کوچک وبزرگ است.
فرهاد بشیری اظهار داشت: عرضه کالاهای پایه و مواداولیه مختلف 
در بورس  کالا اقدامی در راستای ساماندهی بازار و وضعیت اقتصادی 
تولیدکنندگان اســت. وی با اشاره به اینکه تیم اقتصادی دولت در 
راستای ایجاد شــفافیت اقتصادی و عرضه زنجیره تولید کالاها در 
بورس تمام تلاش خود را به کار بســته اســت، گفت: وقتی کالایی 
در بستر شفاف معامله می شود؛ هیچیک از طرفین معامله به دلیل 
وجود رقابت و قوانین عادلانه متحمل زیان نمی شــوند و بر اساس 

شرایط بازار اقدام به خریدوفروش می کنند.
عضو کمیســیون آموزش وتحقیقات مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: بورس کالا نماد شــفافیت در اقتصاد و تنها مکانیزمی اســت 
که می تواند مانع از آسیب رســاندن به روند عرضه وتقاضا شود که 
خوشبختانه دولت در مسیر ساماندهی بازار کالاها درصدد است تا 

به طور کامل از ظرفیت های بورس  کالا استفاده کند.
ایــن نماینده مجلس شورای اســلامی معتقد اســت که بورس کالا 
بهترین شــیوه برای ایجاد اعتماد میان تولیدکنندگان و خریداران 
است تا اجحافی در حق هیچیک از حلقه   های زنجیره تولید نشود.

بشیری در پایان در خصوص طرح عرضه خودروهای سازمان اموال 
تملیکی در بورس کالا گفت: موضوع مهم در بورس کالا این اســت 
که خریدوفروش این دســت محصولات به افــراد خاصی محدود 
نمی شود؛ بلکه همه می توانند در آن مشارکت کنند و بنده معتقدم 
که عرضه خودروهای ســازمان اموال تملیکــی در بورس کالا نیز 

اقدامی مناسب و در راستای شفافیت اقتصادی است.
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ســوری با تاکید بر اینکــه بارها گفته 
شده فرابورس ســکوی معاملاتی امن 
است، گفت: فرابورس قرار نیست مانع 
انتشــار اوراق شــود یا دولت را برای 
انتشار اوراق تشــویق کند. در شرایط 
فعلی اگر انتقادی وجود دارد؛ به انضباط 
مالی دولت است و ارتباطی به عملکرد 

فرابورس ندارد.
به گــزارش روابط عمومــی بانک مرکزی؛ در 
اولیــن لایو اینســتاگرامی فرابــورس که به 
بررســی »عملیات بازار بــاز و کارکردهای 
آن« اختصاص داشت؛ سه کارشناس فعال و 
مطرح بازار ســرمایه مهمان این برنامه بودند 
تا پرســش ها و ابهامات بازار را پیرامون این 

موضوع مطرح کنند.
عملیات بازار باز یک ابزار مهم و قابل 

دفاع
مهدی سوری کارشناس بازار سرمایه گفت: 
اخیــرا موضوع اوراق و نــرخ بهره بین بانکی 
برای بازار ســرمایه حساســیت زا شده و این 
حساسیت بیشتر از حد معقول است که فقط 

با اطلاع رسانی درست برطرف می شود.
وی عنــوان کرد: درباره موضوع عملیات بازار 
باز این موضوع را مدنظر داشــته باشــیم که 

هرچند کارکرد این عملیات بازارگردانی اوراق 
است، اما یکی از کارکردهای مهم نیز تنظیم 
نرخ بهره بین بانکی اســت. اگر بانک مرکزی 
هدف گذاری برای نرخ بهره داشــته باشــد؛ 
بســیار ابزار خوبی اســت و قابل دفاع است؛ 
چراکه کارآترین ابــزار برای تعیین نرخ بهره 

بین بانکی عملیات بازار باز است.
ســوری با اظهار نگرانی از عدم هدف گذاری 
نــرخ بهــره بانکــی و سیاســت های دولت 
در ایــن خصــوص تاکید کــرد: وقتی فعال 
اقتصــادی هیچ چشــم اندازی از نــرخ بهره 
نداشــته باشــد؛ نوســانات این نرخ ریسک 
 پیش بینی ناپذیــری را بــه اقتصــاد تحمیل 

می کند.
فرابورس؛ سکوی امن معاملاتی

وی با تاکیــد بر اینکه بارها گفته شــده که 
فرابورس سکوی معاملاتی امن است، افزود: 
فرابورس قرار نیســت مانع انتشار اوراق شود 
یا دولت را برای انتشــار اوراق تشــویق کند. 
در شــرایط فعلی اگر انتقــادی وجود دارد؛ 
بــه انضباط مالی دولت اســت و ارتباطی به 

عملکرد فرابورس ندارد.
ســوری به رابطه گنگ انتظــارات تورمی و 
نرخ بهره اشــاره کرد و گفت: درخواست ما از 

دولت این است که در زمان انتشار اوراق برای 
نرخ بهره هدف گذاری داشــته باشد؛ چراکه 
عملیات بازار باز برای تعیین نرخ بهره است، 
اما در شــرایط امروز هیچ سیاست مشخصی 

برای این نرخ وجود ندارد.
سایز بازار بدهی 

و مقایسه آن با بازار سرمایه
در ادامــه ندا بشــیری سرپرســت معاونت 
توســعه کســب وکار فرابورس درباره سایز 
بــازار بدهی و میزان اثرگــذاری این بازار بر 
کل بــازار ســرمایه گفــت: کل مارکت بازار 
بدهــی 4٧2 هزار میلیارد تومان اســت که 
از این رقم 4٠۶ هــزار میلیارد تومان معادل 
۸۶ درصد در فرابورس اســت. همچنین ۳4 
هزار میلیارد تومان در بورس تهران، ۳١ هزار 
میلیارد تومــان در بورس انرژی و حدود یک 
هزار میلیارد تومان هم در بورس  کالا اســت. 
وقتی ارزش کل بازار ســرمایه را محاســبه 
می کنیم؛ متوجه می شویم که کل سهم بازار 
بدهی از بازار ســرمایه ٧ درصد اســت. ارقام 
را که بررسی می کنیم؛ مشخص می شود که 
بازار در بررســی ها و سیگنال  دهی های خود 
 وزنی بیش از انــدازه معقول را به بازار بدهی 

می دهد.

مهمترین درخواست پیکره بازار سهام از دولت:

سیاست گذاری نرخ بهره را شفاف کنید
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تاکید دولت به کاهش نرخ بهره بین بانکی
همایون دارابی در ادامه این لایو اینستاگرامی 
گفت: عملیات بازار باز کف و سقفی برای نرخ 
بهــره بین بانکی ایجاد می کنــد که از ١4 تا 
22 درصد اســت. این دو نرخ تکمیل کننده 
نرخ بهره هســتند، اما در مصوبه ١٠ فرمان 
کمیســیون اقتصادی دولت تاکید شده که 

سقف این نرخ به 2٠ درصد کاهش یابد.
وی با اشــاره به اینکه در حال حاضر این نرخ 
2١ درصــد و نگران کننده اســت، گفت: بر 
همین اســاس تلاش می شــود طی روزهای 
چهارشنبه که عملیات بازار باز است؛ با تزریق 
منابع نرخ بهره کاهش یابد که نشــاندهنده 
عــزم بانک  مرکزی برای تزریق منابع و پایین 

آوردن این نرخ است.
این کارشناس بازار ســرمایه ادامه داد: البته 
در صورت های مالی شــرکت ها نیز شــاهد 
افزایش هزینه ها هستیم. تورم باعث افزایش 
هزینه ها می شــود و باید نــرخ بهره کاهش 
یابد تا بنگاه ها بتوانند خودشــان را از طریق 
تسهیلات هماهنگ کنند. زمانی که نرخ بهره 
بالا باشد؛ سود شرکت ها کم می شود که باعث 
نگرانی بازار سهام اســت، اما با تصمیم اخیر 
کمیسیون اقتصادی دولت برای کاهش نرخ 

بهره این نگرانی کاهش یافته است.
دو پرسش مهم

مهدی دلبری کارشــناس دیگر بازار سرمایه 
نیــز در این لایو اینســتاگرامی در خصوص 
عملیات بازار بــاز عنوان کرد: یک ابهامی که 

در بــازار وجود دارد؛ این اســت که کریدور 
نرخ ســود و هماهنگی بین بانکی در زمینه 
عملیات بازار باز چگونه است؟ در این زمینه 

بهتر است گزارش این فرآیند منتشر شود.
وی با اشــاره به اصل اقتصادی جان مورفی 
گفت: ایــن اصل مهم در اقتصاد می گوید که 
نرخ بهره در بازار ســهام اثرگذار و یک متغیر 
پیشرو اســت. بر همین اساس زمانی که نرخ 
بهره بالا می رود؛ در بازار سهام اثر می گذارد.

دلبری این پرســش را خطاب به سرپرست 
معاونت توسعه کســب وکار فرابورس مطرح 
کــرد و گفت: یک ابهامی که مطرح اســت؛ 
اینکــه آیا نرخ بهــره اوراق خزانه با نرخ بهره 
بازار باز و بین بانکی یکی اســت و آیا فرصت 
آربیتراژی در این جریان وجود دارد یا خیر؟

بشــیری در پاســخ به این پرسش گفت: اگر 
اجازه بدهیــد؛ تحلیل نرخ هــا را یک بار در 
کریدور نرخ سود و یک بار در میانگین اسناد 
خزانه بگویــم. در عملیات بــازار بین بانکی 
دولت به طور ســنتی تا اواخر اردیبهشــت 
تامین مالی خاصی انجام نمی دهد و از تنخواه 
استفاده می کند؛ به همین دلیل در این مدت 
فشــاری بر بانک مرکزی و بانک های تجاری 
نیســت. امســال هم بانک  مرکزی از تنخواه 
استفاده کرد و پس از آن فروش ارز انجام داد 
که خالص دارایی ارزی بانک مرکزی بالا رفت 
و نشــان می دهد دولت ارز بــه بانک  مرکزی 

فروخته، اما عرضه به بیرون بلوک شد.
در حال حاضر هم خالص ارزی بانک  مرکزی 

بالا مانده که نشــان می دهد دسترسی برای 
فــروش ارز وجود نــدارد؛ بنابراین ریال هم 

چاپ و مازاد ذخایر ثبت شد.
خرداد ماه هم ماه خوبی به دلیل ذخایر پولی 
در بــازار بود و نرخ از ١٩.٥ بــه کانال ١۸ تا 
١۸.٥ رســید. اما از اواخر شهریور ماه فروش 
اوراق سنگین بود و نرخ از ١۸.٥ پرش نسبی 

روی 2١.٥ درصد داشت.
کریدور نرخ ســود هم به همین شکل بود و 
به همین ترتیب حرکــت می کرد. البته نرخ 
سیاستی هم شنیده شــد که کمی نوسان و 
پرش داشت. البته نرخ سیاستی شفاف اعلام 
نمی شــود. به جهت حرکتی امکان آربیتراژ 
در ایــن روند وجود نــدارد، اما به جهت عدد 

امکانپذیر است.
دلبری پرســش دیگری هم مطــرح کرد و 
افزود: پیش بینی شما از کریدور نرخ سود در 

سه  ماهه آتی چیست؟
بشیری در این خصوص توضیح داد: کمیته ای 
بابت انتشار اوراق تشکیل شده که البته از ابتدا 
وجود داشت. انتشار اوراق معمولا در تبصره 
٥ بند ب بودجه اســت. کمیته ای وجود دارد 
و در این کمیته نرخ را چکش کاری می کند. 
چــون دولت هم باید مراقب هزینه های مالی  
خود باشد، اما در حال حاضر مشخص نیست 
که این کمیته در سه  ماهه آینده چگونه قرار 
اســت تصمیم گیری کند. البته خواسته مهم 
بازار این اســت که دولت نرخ سیاستی را به 

بازار سرمایه اعلام کند.
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ســازمان  کــه  مصوبــه ای 
راســتای  در  بورس واوراق بهــادار 
اختیاری کــردن دریافت تعهدنامه از 
است،  ابلاغ کرده  کارگزاران  ســوی 
بر زخم های گذشته  التیامی  می تواند 
بازار سرمایه باشــد؛ به طوری که در 
بازگشت  بازه زمانی میان مدت شاهد 
اعتماد از دســت رفته سهامداران و 
فعالان نسبت به بازار سرمایه خواهیم 

بود.
دکتر محمدرضا دهقانی  احمدآباد دبیرکل 
کانــون کارگــزاران  در خصــوص تأثیر 
مصوبــه  اختیاری شــدن اخــذ تعهدنامه 
برای رفــع محدودیت کدهــای برخط از 
سوی کارگزاری ها بر روند بازگشت اعتماد 
سهامداران اظهار کرد: از همان ابتدا مکلف 
کردن کارگزاری  ها به منظور محدود کردن 
بعضــی از کدهــای معاملاتــی و دریافت 
تعهدنامه اقدام درستی نبود؛ زیرا این امر نه 
تنها کمکــی به کاهش تخلفات نکرد؛ بلکه 
سبب شد تا بسیاری از فعالان و سهامداران 
اعتماد خود را نسبت به بازار سهام از دست 

دهند. 
وی در ادامه افزود: در حال حاضر مصوبه  ای 
که ســازمان در راســتای اختیاری کردن 
دریافــت تعهدنامــه از ســوی کارگزاران 
ابلاغ کــرده اســت، می توانــد التیامی بر 
زخم های گذشــته بازار ســرمایه باشــد؛ 
بــه طوری  کــه در بازه زمانــی میان  مدت 
شــاهد بازگشــت اعتماد از دســت رفته 
 سهامداران و فعالان نسبت به بازار سرمایه 

خواهیم بود.
دبیرکل کانون کارگزاران بیان کرد: اکنون 
مســئولان مربوطه در سازمان بورس لازم 
اســت که در راستای شــفافیت مقررات، 
مواردی که ســبب نقض مقررات می  شود 
را با جزئیات مشخص کنند؛ به سبب آنکه 
در شرایط فعلی سهامدار نمی  داند که کدام 
اقدام آن سبب نقض قوانین می شود که از 

انجام آنها  خودداری کند. 

دکتــر دهقانی  احمدآباد در پاســخ به این 
ســؤال که آیا مصوبه سازمان بورس مبنی 
بر اختیاری کردن اخــذ دریافت تعهدنامه 
از سوی خود کارگزاری ها منجر به افزایش 

رقابت نمی شود؟ 
گفــت: اختیــاری کــردن دریافــت اخذ 
تعهدنامــه به صورت اجبــاری یا اختیاری 
اثــر مثبتی بــر کاهش تخلفــات نخواهد 
داشــت و راه حل اصلی در تعریف عملیاتی 
و شــفاف از مصادیق نقض مقررات است. 
به همین خاطر لازم است که دستگاه های 
ذیربط بــه طور کلی دریافت تعهدنامه را از 
دستور کار کارگزاری ها حذف کنند. ما نیز 
پیگیری هــای لازم را در خصوص رفع این 

مسأله انجام خواهیم داد.
دبیــرکل کانــون کارگــزاران در پایان در 
خصوص شــرایطی که نیاز اســت اکنون 
کارگزاران جایگزیــن اخذ تعهدنامه کنند، 
اظهــار کرد: در حال حاضــر علاوه بر آنکه 
نهادهای ناظر باید تعریف واضحی از نقض 

مقررات ارائه کنند؛
 کارگزار نیز باید دقت عمل خود را بیش از 
پیش کند. همچنین لازم اســت در صورت 
مشــاهده مکرر تخلــف در معاملات؛ فرد 
خاطی به بخش مربوطه در سازمان ارجاع 
داده شــود تا در آنجا پیگیری  های لازم در 
 خصوص رسیدگی به پرونده شخص متخلف 

انجام گیرد.

دکتر دهقانی  احمدآباد دبیرکل کانون کارگزاران تاکید کرد:

گامی مؤثر در بازگشت اعتماد؛  اختیاری کردن 
دریافت تعهدنامه از سوی کارگزاری ها
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سرپرست معاونت توسعه کسب وکار فرابورس 
در لایو اینستاگرامی »بررسی عملیات بازار باز 
و کارکردهای آن« عنوان کرد: عملیات بازار 
باز هیچ ارتباطی به بازار ســهام ندارد؛ بلکه 
معامله یا تریدی است که بین بانک  مرکزی و 
یک بانک تجاری انجام می شود. این عملیات 

هیچ نقدینگی از بازار خارج نمی   کند.
ندا بشــیری سرپرست معاونت توسعه کسب وکار 
فرابــورس گفــت: عملیات بــازار باز بــه مفهوم 
خریدوفروش اوراق قرضه دولتی توسط بانک های 
مرکزی کشــورها با هدف اجرای سیاســت های 
انقباضی و انبساطی است و ابزار اصلی برای کنترل 
نرخ تورم و نرخ بهره و کنترل عرضه پول به شــمار 

می رود.
جزئیاتی از عملیات بازار باز در دنیا

بشیری با اشاره به اینکه برای کنترل قیمت پول باید 
از ابزارهای غیرمستقیم استفاده کرد تا حجم پول 
در جامعه توسط بانک  مرکزی کنترل شود، گفت: 
عملیات بازار باز یکی از بهترین ابزارهای غیرمستقیم 
در این زمینه است. به گفته وی بانک های  مرکزی 
دنیا سال هاســت از عملیات بازار باز برای کنترل 
حجم نقدینگی جامعه اســتفاده می کنند، اما این 
عملیــات به دو روش کوتاه   مــدت و گاه بلندمدت 
مورد استفاده قرار می گیرد. بشیری با اشاره به اینکه 
بانک  مرکزی برای کنترل عرضه پول بهتر است با 
ابزار غیرمستقیم برنامه   ریزی کند تا حجم پول در 
جامعه کنترل شــود، تصریح کرد: یکی از بهترین 
ابزارهای غیرمستقیم عملیات بازار باز است؛ به این 
مفهوم که بانک مرکزی برای افزایش حجم پول از 
بانک های تجاری کمک می گیــرد؛ بانک مرکزی 
با کنترل ذخایر پولی در اختیار بانک های تجاری 

حجم پول در جامعه را کنترل می کند.
کنترل تورم و نرخ بهره

سرپرست معاونت توسعه کسب وکار فرابورس یکی 
از بهترین ابزارها برای کنترل پول بانک های تجاری و 
جامعه را عملیات بازار باز دانست و گفت: برای کنترل 
تورم و جمع شدن پول از جامعه؛ بانک   مرکزی اوراق   
قرضه دولتی را به بانک ها می   فروشــد و با این کار 
بخشی از پول   های بانک های تجاری را جمع می کند. 
این سیاست پولی انقباضی است، اما در مقابل برای 
اجرای سیاســت پولی انبساطی با عرضه پول زیاد 
اینگونه وارد می شود که از بانک ها می   خواهد اوراق 
قرضه دولتی که قبلا به آنها فروخته است را از آنها 
خریــداری کند. به    این    ترتیب اوراق را دریافت و به 

بانک ها پول می دهد.
وی اضافــه کرد: بانک  مرکزی بــا این روش پول را 

در ســطح جامعه زیاد می کند و با عرضه زیاد پول 
نرخ بهره کاهش می   یابد؛ البته ممکن اســت که 
تورم بالا رود. این راهکاری اســت که سال هاست 
بانک های  مرکزی دنیا از آن برای کنترل پول سطح 
جامعه استفاده می کنند. بشیری در پاسخ به این 
پرسش که تفاوت عملیات بانکی و بازار باز چیست؟ 
گفت: بانک ها به دلایل مختلف ممکن است در پایان 
وقت اداری پول کم بیاورند و برای کمبود کسری 
از بانک دیگــری که مازاد پول دارد؛ قرض بگیرند. 
این قرض رایگان نیست و با یک نرخ بهره مشخص 
انجام می شــود که عمدتا یک    شبه است که به آن 
عملیات بانکی می   گویند. بشیری در ادامه به تشریح 
عملیات بازار باز پرداخت و افزود: در عملیات بازار 
باز یک   طرف بانک مرکزی و یک   طرف بانک تجاری 
است. روشی که بانک  مرکزی اوراق را عرضه کرده 
و بانک های تجاری خریداری می کنند؛ اصطلاحا 
»ریپو« است. وی در توضیح عملیات »ریپو« گفت: 
»ریپو« مســائل ربــوی دارد و به همین دلیل هم 
شورای فقهی بانک  مرکزی و کمیته فقهی سازمان 
بورس تغییراتی در آن ایجاد کرده است تا مشکل 
ربوی بودن آن برطرف شود. به    این    ترتیب که اوراق 
وثیقه نمی شود؛ بلکه مالکیت اوراق به    طور کامل 
منتقل می شــود که اسم دقیق آن توافق بازخرید 

اسلامی است.
عملیات بازار باز پول را از سهام خارج 

نمی کند
سرپرست معاونت توسعه  کسب وکارفرابورس 

در ادامــه تاکید کــرد: عملیات بــازار باز هیچ 
ارتباطی به بازار ســهام نــدارد؛ بلکه معامله یا 
تریدی اســت که بین بانک  مرکزی و یک بانک 
تجاری انجام می شود. شاید نرخ های این اوراق 
به بازار ســیگنالی بدهد، اما این عملیات هیچ 
سرمایه ای از بازار خارج نمی   کند. بشیری اضافه 
کرد: در حال حاضر OMO فقط با اسناد خزانه 
و سایر اوراق کوپن دار دولتی است و در دنیا هم 

فقط با اوراق دولت انجام می شود.
آمار عملیات بازار باز را از کجا ببینیم؟

وی در خصوص اینکــه چگونه می توان به آمار 
عملیات بازار باز دسترســی پیــدا کرد؟ گفت: 
آمار عملیــات بازار باز در ســایت فرابورس در 
منوی ســمت راســت با عنوان آمار معاملات 
اوراق مالی اســلامی وجود دارد؛ آمارهای این 
قســمت به    صورت روزانه به    روز می شود. زمانی 
که پذیره   نویســی دولت اســت؛ به این مفهوم 
اســت که دولت اوراق فروختــه و تامین مالی 
کرده اســت. دو بخش بانک ها و صندوق ها هم 
در این قســمت درج    شده که جزئیات معاملات 
آنها را نشــان می دهد. یک    بخش هم به اســم 
عملیات بازار باز است که همان کد بانک   مرکزی 
و بانک های تجاری است. آمار کامل و به    صورت 
دقیــق با اعــداد و نمودار در ســایت فرابورس 
منتشــر می شــود. البته بانک  مرکــزی هم به 
   صورت هفتگی گزارش کلــی عملیات بازار باز 

را منتشر می کند.

سرپرست معاونت توسعه کسب وکارفرابورس تشریح کرد:

ارتباط عملیات بازار باز با بازار سهام
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آئیــن معارفه عبدالعلی علی عســکری 
مدیرعامل جدیــد و تکریم جعفر ربیعی 
مدیرعامــل پیشــین شــرکت صنایع 

پتروشیمی خلیج فارس برگزار شد.
این آئین با حضور مرتضی شــاهمیرزایی معاون 
وزیر و مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، 
هیات رئیســه  رئیــس  بیــات  عبدالحســین 
صندوق هــای بازنشســتگی، پس انــداز و رفاه 
کارکنان صنعت نفت و اعضاء هیات مدیره شرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فارس در این شرکت 

برگزار شد.
کار در هلدینگ خلیج  فارس؛ 

جهاد فی سبیل الله است
عبدالعلی علی عســکری به  عنــوان چهارمین 
مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس در 
این مراسم به جملات طلایی مقام معظم رهبری 
در جمع کارکنان صنعت نفت وپتروشیمی اشاره 
کرد و گفــت: پیرو بیانــات مقام معظم رهبری؛ 
معقتــدم کار در هلدینگ خلیج فــارس جهاد 
فی ســبیل الله اســت. رهبرمعظم انقلاب در این 
دیدار فرمودند کاری کــه در این صنعت عظیم 
انجام می گیرد؛ یک جهاد اســت. کار خودتان را 

جهاد فی ســبیل اللهَّ بدانید؛ احســاس خستگی 
نکنید و بدانید جهاد فی سبیل اللهَّ وعده الهی بر 

پیروزی آن است.
وی ضمن تشکر از تلاش های مدیرعامل و اعضاء 
هیات  مدیره در مدت دوران تصدی مسئولیت در 
گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس تصریح کرد: 
پتروشیمی؛ مزیت اصلی این ملت است و با جهاد 
شما امروز به این جایگاه رسیده و حرکت شتابان 
رو به جلوی آن ادامه دارد. هلدینگ خلیج فارس 
در این میان یک گوهر است و امیدواریم که این 
گوهر در آینده بیشــتر بدرخشد و اگر امروز در 
جایگاه ۳٧ جهان و رتبه دوم خاورمیانه اســت؛ 
باید با توســعه دانش  فنــی و روش های دیگر از 
جمله تجمیع ظرفیت های پتروشیمی کشور به 
رتبه اول خاورمیانه برســیم و در رده های بالای 

این جدول در سطح بین المللی قرار بگیریم.
مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
ادامــه داد: در همین رده بندی شــرکت هایی را 
می بینیم که در اروپا هســتند و خودشان دارنده 
منابع خوراک پتروشیمی نیستند، اما با فرآوری 
محصولات بالادســتی پتروشــیمی های سایر 
کشورها؛ محصولات ارزشمندی تولید می کنند 

و درآمدهای ٧٠ میلیاردی و ١٠٠ میلیارد دلاری 
دارنــد. علی عســکری همچنین با بیــان اینکه 
امروز 4 هزار محصول پتروشیمی در دنیا وجود 
دارد، گفت: ما باید بــا تلاش و جهاد در صنعت 
پتروشــیمی به  ویژه هماهنگی و توســعه میان 
بالادستی، میان دستی و پایین دستی در صنعت 
پتروشــیمی به بازارهای جدیدی در این صنعت 

نفوذ کنیم.
با حاکم شدن آرامش؛ مردم 

سرمایه های خود را به بورس خواهند آورد
مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
در بخش دیگری از ســخنان خود به سهم بیش 
از ١2 درصدی این گروه از بورس اشاره و تصریح 
کرد: بورس یکی از مسائل مهم حیات اقتصادی 
کشور است که با حاکم شدن آرامش و بازگشت 
اعتماد مردم به بورس و همچنین حاکم شــدن 
شــفافیت و صداقــت و البتــه اخلاق مداری در 
بازار ســرمایه؛ شــاهد آن خواهیم بود که مردم 
ســرمایه های خود را به بــورس خواهند آورد؛ 
چراکه نتیجه آن رشد اقتصادی کشور است. البته 
مدتی است که بورس متأثر از تحولات اجتماعی، 

اقتصاد و تحریم در شرایط مطلوبی قرار ندارد.

در آئین تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس مطرح شد؛

چهار اولویت مدیرعامل جدید 
معصومه صالحی



41

14
00

اه 
ی م

- د
  6

8 
ره 

شما
  -

م 
نج

ل پ
سا

باید مقامات سطح بالای کشور
 در قیمت گذاری ها دخیل باشند

وی با بیــان اینکه گروه محصولات شــیمیایی 
یکی از محرک های اصلی در بورس است، اظهار 
داشــت: اگــر در این گروه که ســرآمد آن نماد 
»فارس« و شرکت های تابعه آن است، خلق سود 
بیشتری صورت گیرد؛ طبیعتاً به حرکت مؤثر و 
مثبت بورس و جلب اعتماد مردم کمک می کند. 
البته در ایــن صنعت مســائلی از جمله برخی 
قیمت گذاری هــا به خصوص در نــرخ خوراک 
وجود دارد که تأثیر مســتقیمی روی سودآوری 
شرکت های پتروشیمی دارد. من معتقدم با توجه 
به جایگاه مهم صنعت پتروشــیمی باید مقامات 
سطح بالای کشور در این قیمت گذاری ها دخیل 

باشند.
رفتار هوشمندانه، منصفانه و اخلاق مدارانه 

در بازار سرمایه در رئوس برنامه هاست
علی  عســکری درباره سیاست های خود در اداره 
این گروه اظهار داشت: افزایش سودآوری؛ اولین 
و یکی از مهمترین اهداف ماســت و سودآوری 
اقتصــادی افزایــش نمی یابد؛ جز بــا افزایش 

بهره وری و بهبود مستمر فرآیندها.
وی ادامه داد: دومین سیاســت ما؛ افزایش سهم 
گروه صنایع پتروشــیمی خلیج فــارس از بازار 
ســرمایه و ارتقاء ارزش سهام گروه است که هم 
به نفع سهامداران از جمله چند ده میلیون نفر از 
دارندگان سهام   عدالت است و هم به نفع اقتصاد 
کشور. برای رسیدن به این مهم علاوه بر افزایش 
سودآوری، افزایش شــفافیت در بورس، عرضه 
اولیه سهام شــرکت های تابعه که هنوز بورسی 
نشــده اند و البته رفتار هوشــمندانه، منصفانه 
و اخلاق مدارانــه در بــازار ســرمایه در رئوس 

برنامه های ماست.
مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
سومین اولویت »فارس« در دوره جدید مدیریت 
را تکمیل طرح های نیمه تمام عنوان کرد و گفت: 
بــرای این طرح ها که بیــش از ١٥ میلیارد دلار 
سرمایه نیاز دارد؛ تأمین سرمایه از سیستم بانکی 
و همچنین بازار سرمایه از اولویت های ماست که 

باید به  صورت جدی آنها را پیگیری کنیم.
وی چهارمین اولویت را تکمیل زنجیره ارزش به 
 ویژه صنایع پایین دستی عنوان کرد و ادامه داد: 
توسعه صنایع پایین دســتی برگ برنده صنعت 
پتروشیمی و هلدینگ خلیج فارس خواهد بود و 
در این راه از ظرفیت همه شرکت های دانش بنیان، 
نخبگان اقتصادی، شرکت های متوسط  و کوچک 
به  ویژه فارغ التحصیلان دانشگاه ها باید استفاده 
کرد و از سوی دیگر همه ظرفیت ها را برای تأمین 
مالی پروژه های پائین دستی از روش های مختلف 
باید به کار برد. علی  عسکری از همه مدیران عامل، 
مدیران ســتادی و کارشناسان هلدینگ دعوت 

کرد تا ایده های خود برای توســعه این صنعت 
ارزش  آفرین، تولید گریدهای جدید محصولات 
و همچنین توســعه صنایع پایین دستی را ارائه 
دهند و تأکید کرد: در صورت توجیه پذیر بودن 

این طرح ها؛ اجرای آنها بلافاصله آغاز می شود.
مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس 
همچنین ابراز امیدواری کرد که راه برای تأمین 
مالــی خارجی برای پروژه های گــروه به  زودی 
هموار شود. وی در ادامه تصریح کرد: کشورهای 
توســعه یافته؛ دنیا را امروز با شرکت های بزرگ 
و نه با سیاســتمداران و مسئولانش می شناسند 
و تغییــر رویکرد در مقابل شــرکت های بزرگ 
اتفاقــی بود که باید در کشــور ما هم می افتاد و 
خوشبختانه شاهد این تغییر رویکردها هستیم. 

عضو هیات مدیره شــرکت صنایع پتروشــیمی 

خلیج فارس با بیان اینکه صنعت پتروشــیمی 
صنعتی پر مزیت است که کامل ترین ذخایر آن 
را خداوند در ایران قرار داده اســت، اظهار کرد: 
این صنعت ارزش افــزوده فراوانی ایجاد می کند 
و کاری کــه در زمینــه صــادرات محصولات 
پتروشــیمی در دوران تحریم شد؛ کار کوچکی 
نیســت و خدمات بســیاری به اقتصاد و توسعه 
کشور شد. گفتنی است جواد اوجی در نشستی با 
عبدالعلی علی عسکری مدیرعامل جدید شرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج  فارس ضمن آرزوی 
موفقیت برای وی اظهار داشت: پروژه های بزرگی 
در صنعت نفت وجود دارد که افزایش همکاری 
شرکت صنایع پتروشیمی خلیج  فارس و صندوق 
بازنشستگی صنعت نفت در اجرای این پروژه ها 

بسیار مثمرثمر خواهد بود.

کارنامه مدیرعامل جدید هلدینگ خلیج  فارس در یک نگاه 
علی عسکری که پیش از این ریاست سازمان صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران را بر 
عهده داشت؛ دارای مدرک کارشناسی مهندسی برق والکترونیک از دانشگاه امیرکبیر، 
کارشناســی ارشد مدیریت از دانشــگاه تهران و دکترای مهندسی صنایع با گرایش 

سیستم و بهره وری از دانشگاه علم و صنعت است. 
در سوابق کاری وی علاوه بر حضور در ســازمان صدا وسیما در قامت رئیس، معاون و 
مشــاور، فعالیت در سطوح مدیریتی در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح در زمینه تحقیق و راه اندازی خطوط تولید نیازهای دفاعی در 
حوزه های مختلف، معاون سیاحتی و زیارتی وزیر ارشاد )1371(، مشاور رئیس جمهور 
)1373(، رئیس ســازمان  مراکز ایرانگردی و جهانگردی )1376(، مدیرعاملی بنیاد 

فرهنگی پژوهشی غرب شناسی و مشاور رئیس قوه قضائیه به چشم می خورد. 
از اقدامات شــاخص و شناخته شــده علی عســکری در حوزه اقتصادی می توان به 
پایه گذاری فروشگاه های رفاه در کشــور در اوایل دهه هفتاد و همچنین مدیرعاملی 

بنیاد تعاون سپاه پاسداران انقلاب اسلامی )1376( اشاره کرد. 
گفتنی اســت پیش از این جعفر ربیعی از اســفند 1396 مدیرعاملی شرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس را بر عهده داشــت و هیات مدیره این شرکت بعد از انتخاب 
مدیرعامل جدید؛ از خدمات ارزشمند ربیعی در مدت تصدی مسئولیت؛ تقدیر و تشکر 

کردند.
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ایران با تمدنی چندین هزار ســاله از پیشتازان 
صنعــت ذوب فلزات بوده اســت، اما طی ســه 
قرن گذشــته به دلیل ناپایداری ساختار قدرت 
و حاکمیت و به دلیل ســرعت تحولات فرآوری 
تولید فولاد در کشورهای صنعتی و نیاز روزافزون 
به محصولات فولادی؛ در زمــره واردکنندگان 

محصولات فولادی قرار گرفت.
در چنین شــرایط تازه ای نیاز به داشــتن یک 
کارخانه فولادی بسیار احساس می  شد. اگرچه 
احــداث ذوب آهن به عنوان یــک آرزوی ملی و 
آرمانی برای ایرانیان از دوره قاجار با جدیت دنبال 
می شد، اما به خاطر تحولات سیاسی واجتماعی 

در دوره های مختلف این هدف محقق نشد.
در ســال ١٩۳۸ بر اســاس پیمانی میان دولت 
وقت ایران و کنسرســیوم آلمانی طرح ساخت 
ذوب آهن، کارخانه مفتول سازی، فولادسازی و 
تولید ورق به امضاء رسید و کرج به عنوان محل 
تأســیس انتخاب شد. حدود ١2٠٠ کارگر برای 
احداث  این طرح اســتخدام شــدند، اما با ورود 

متفقین به ایران طرح نیمه کاره متوقف شد.
به دلیل نابســامانی  های سیاسی واقتصادی در 
دهه های ١۳2٠ و ١۳۳٠ این طرح راکد ماند، اما 
با آغاز برنامه های عمرانی طی دهه 4٠ شمسی؛ 
سیاست تأسیس صنایع مادر مجددا مطرح شد و 
نهایتا در سال ١۳44 با انعقاد قراردادی با دولت 
شوروی ســابق در مقابل تحویل گاز طبیعی به 
مبلغ ۶٠٠ میلیون دلار؛ برنامه ساخت ذوب آهن 

در دستور کار قرار گرفت.
با تشکیل ســازمان ذوب   آهن بر اساس مصوبه 
مجلس سنا و شورای ملی در تاریخ تیر ماه ١۳4۶ 
این ســازمان به شــرکت ملی ذوب  آهن ایران 
تغییر نام داد. مبلغ قرارداد تأســیس ذوب آهن 
2۸۶ میلیون دلار بود که بخشی از محل صدور 
گاز به شــوروی و بخش دیگر از محل وام 2۶٠ 
میلیــون دلاری بــا بهره 2/٥ درصــدی تامین 

می  شد. همچنین حدود 2۸ میلیارد ریال برای 
سرمایه گذاری در ذوب آهن پیش بینی شده بود 

که بعدها به 4١ میلیارد ریال افزایش یافت.
عملیات ســاختمانی طی نیمه دوم سال ١۳4۶ 
آغاز شــد. ســاختمان اولیه این کارخانه در 2۳ 
اســفند ١۳4۶ رسما افتتاح شــد و در ادامه با 
ســاخت کارگاه  های کک ســازی، آگلوراسیون 
و کوره بلند شــماره یــک در 2۳ دیماه ١۳٥٠ 
شمســی کوره بلند شــماره یک ذوب آهن راه 
اندازی شد و نخســتین شمش چدن در دیماه 
١۳٥١ ریخته شــد، اما کوره  بلند رســما در 2۳ 

اسفند ماه همان سال شروع به تولید کرد.
نکتــه قابل  توجــه در ذوب  آهن عــلاوه بر نگاه 
اقتصادی؛ توجه ویژه به مسئولیت های اجتماعی 

است که با راه اندازی این کارخانه از سراسر ایران 
نیروی  انسانی ماهر و غیرماهر برای آموزش های 
لازم و کار در این کارخانه جذب شدند که بعدها 
ایــن نیروهای با ارزش طــی دوره های مختلف 
بخش مهمی از متخصصان و مدیران توانمند در 

صنایع دیگر کشور شدند.
اغلب نیــروی  کار صنایع جدیــد طی دهه های 
4٠ و ٥٠ از روســتاها تامین می شد. ٥٩ درصد 
کارگــران شــاغل در صنایع جدیــد و صنعت 
ذوب آهن نیز اغلب با اصل ونســب روســتایی و 
یا از شــهرهای اطراف اصفهان و بخشــی هم از 
اســتان های دیگر مانند فارس، خوزستان، یزد، 
سیستان وبلوچستان و حتی استان های شمالی 

کشور بودند.

 

مجید مرادیان- کارشناس روابط عمومی

ذوب  آهن؛ سرآغازی 
بر صنعتی شدن ایران
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تأســیس ذوب آهن همچنین تأثیــر زیادی بر 
تغییر بافــت جمعیتی اصفهــان )مهاجرت( و 
مباحــث کارگری داشــت. شــمار کارمندان و 
کارگران شــاغل در ذوب  آهن اصفهان و صنایع 
مرتبط با آن بنا بر آمارها در آستانه سال ١۳٥٧ 
به ۶٠ هزار نفر رسید که شامل ٥2 هزار کارگر و 

۸ هزار مهندس و تکنسین بود.
این آمارها نشاندهنده اهمیت و جایگاه ذوب  آهن 
اصفهان در صنایع ایران است و به حق می  توان 
گفت که این شرکت؛ مادر صنعت و دانشگاهی 
بزرگ برای تربیت نیروی انســانی جهت صنایع 
دیگر کشــور اســت. ذوب  آهــن اصفهان طی 
بیش از نیم قــرن فعالیت خود در ابعاد مختلف 
فرازونشــیب  های زیــادی داشــته  و علیرغم 
مؤفقیت ها و افتخارات ارزشــمند با چالش های 

مختلفی نیز روبه رو بوده است.
بخشی از افتخارات این مادر صنعت:

 دانشــگاهی بــزرگ و تربیت نیروی  انســانی 
متخصص به طوری که رقم دانش آموختگان این 
مــادر صنعت به ده ها هزار نفر )بیش از صدهزار 

نفر(  می رسد.
  کمک به رشــد و توسعه صنایع کشور به ویژه 
صنعت فــولاد همچون ســاخت فولادمبارکه، 
فولاد خراسان، فولاد ســبا، فعال کردن معادن 
ســنگ آهن و زغالسنگ و ده ها کارخانه و پروژه 

مهم و زیرساختی.
  ســاخت قطعات وتجهیزات مهم ســنگین و 
نیمه سنگین صنایع و پشتیبانی های مهندسی 

و مشاوره ای.
پشــتیبانی  و  حمایــت  نقش  آفرینــی،    

نیروی  انسانی، فنی ومهندسی، ساخت تجهیزات 
و ... در دوران دفاع  مقــدس که ثمره این حضور 
حماســی و اثربخش  تقدیم تعداد 2٩٠ شهید، 
١4هزار ایثارگــر، ۸۶ آزاده و بیــش از ١4٠٠ 
جانباز بوده اســت. این شــرکت بزرگ و مادر 
صنعت هم  اکنون بزرگترین جامعه ایثارگری را 

در صنایع کشور به خود اختصاص داده است.
  تولید محصولات فولادی با کیفیت و کســب 

مؤفقیت های صادراتی در این زمینه.
  ایجاد بزرگترین جنگل دست  کاشت در سطح 

کشور به میزان ١۶ هزار هکتار و ...
مهمترین چالش های این شرکت:

  قطــع زنجیره تولید فولاد از معدن تا تولید و 
عدم اجرای صحیح اصل 44 و تضییع حقوق این 

مادر صنعت در بحث خصوصی سازی. 
  جدا شدن مدیریت این شرکت از حوزه اصلی 

مرتبط صنعت کشور.
  عدم تامیــن مواداولیه که بخــش مهمی از 
آن به خاطر قطــع زنجیره تولیــد )در جریان 
روند نامناســب خصوصی شدن( و بخش دیگر 
عدم برنامه ریزی مناســب مدیریت برای تأمین 

مواداولیه پایدار. 
  مشکلات ســاختاری در حوزه منابع انسانی، 
حذف نیروهــای متخصص و کارآمــد و دیده 
نشدن بخش مهمی از توانمندی های متخصصان 

و کارشناسان شرکت.
 خالی بودن حدود 4٠ درصد ظرفیت تولید.

 عدم اجرای کامل طرح عظیم توازن و واگذاری 
غیرکارشناسی فولاد سبا.

 به اعتقاد کارشناســان و متخصصان دلســوز 

ذوب  آهن؛ حفــظ تولید و مؤفقیت های تولیدی 
و به روز و مدرن شــدن بســیاری از تجهیزات 
خطوط تولید نتیجه »اجــرای پروژه های طرح 

توازن« طی دهه ۸٠ در این شرکت است.
 در خصــوص ایــن پروژه هــا کــه بــا همت 
پولادمردان این صنعت به ثمر نشست؛ ظرفیت 
تولیــد ذوب آهن به ۶/۳ میلیون تن رســید. از 
جمله پروژه هــای اجرایی طرح بــزرگ توازن 
می توان به راه اندازی کوره بلند۳، کک سازی ۳، 
آگلومراســیون 4، نیروگاه ١١٠ مگاواتی معروف 
به هاربین، انبار موادخام و ماشــین های  عظیم 
مربوطه و ... اشــاره کرد که اکثــر تولید امروز 

ذوب آهن اصفهان مدیون این پروژه هاست. 
 هم  اکنون نیز نیاز اســت این حرکت مهم در 
موازنه مجدد با تقویت بخش فولادســازی ادامه 
یابد تا تولید کامل ناحیه چدن در فولادسازی و 
ریخته  گری به شــمش تبدیل شده و در ناحیه 
نــورد به محصــول نهایی تبدیــل و  بهره  وری 

کاملتری محقق شود.
  اجــرای طرح  ها و پروژه  هایــی که بنا به نظر 
کارشناسان طی دهه ٩٠ تاکنون صرفه اقتصادی 

برای این شرکت به دنبال نداشته است.
 امید اســت که این مجتمع عظیم و اثرگذار 
با حمایت مناسب مســئولان عالیرتبه کشور، 
همت مضاعــف مدیــران، تــلاش کارکنان 
ســختکوش، برنامه  ریزی بر اســاس واقعیات 
موجود، ایجاد نگاه غیرجهــت  دار، ایفاء نقش 
مســئولانه در پرتو نگاه همدلانه و مشفقانه به 
تمــام ظرفیت  های موجود؛ بــه جایگاه واقعی 

خود دست پیدا کند.
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ارتقاء رتبه اعتباری شرکت ملی مس 
توسط شرکت رتبه بندی اعتباری پایا

شرکت رتبه بندی اعتباری پایا با همکاری شرکت ای جی. سی. آر. 
آوراسیا رتبه اعتباری شرکت ملی صنایع مس ایران را ارزیابی کرده 
و درجه اعتباری شرکت را از طبقه کیفیت بالا )+A( به طبقه کیفیت 

اعتباری بسیار بالا )-AA( ارتقاء داده است.
آخرین صورت های مالی حسابرســی  شده مورد اســتفاده برای استخراج 
نســبت های مالی در این ارزیابی؛ صورت های مالی سال مالی منتهی به ۳٠ 

اسفند ٩٩ است.
بر اســاس این گزارش در مجموع عملکرد مناسب شرکت ملی صنایع مس 
ایران در تقویت ساختار سرمایه در کنار بهبود نرخ فروش طی یکسال گذشته 
منجر به بهبود رتبه اعتباری بلندمدت شرکت ملی صنایع مس ایران شده 

است.
این گزارش می افزاید: بر اســاس این ارزیابی رتبه اعتباری شرکت در ردیف 
شــرکت های فولادمبارکه اصفهان و پتروشــیمی پارس و بالاتر از ســایر 

شرکت های رتبه بندی شده قرار گرفته است.
شایان ذکر است این ارزیابی بر اساس صورت مالی سال ٩٩ است و در صورت 
اســتفاده از صورت های مالی حسابرسی  شده ۳١ شهریور سالجاری که در 
نتیجه بهبود بسیاری از نسبت های مالی مؤثر که در روند رو به رشد مستمر 

درآمدهای شرکت مس حادث شده است؛  رتبه اعتباری شرکت بهتر از این 
نیز می شد.

ثبت فروش 55 هزار و 188 میلیارد تومانی طی 9 ماه
از سوی دیگر دکتر اردشیر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ایران گفت: شرکت ملی صنایع مس ایران طی  ٩ ماه سالجاری موفق به ثبت 
فروش بی سابقه ٥٥ هزار و ١۸۸ میلیارد تومانی شد. وی همچنین افزود: این 
میزان فروش با رشد ٩٧ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه بوده 

است.
دکتر سعدمحمدی افزود: در آذر ماه موفق به ثبت فروش ٧هزار و 2۸٥ میلیارد 
تومانی شده ایم که نسبت به مدت مشابه سال قبل با رشد 4٩ درصدی همراه 

بوده است.
معاملات آتی و گواهی  سپرده کالایی

 باعث منصفانه شدن قیمت ها می شود
در همین راستا دکتر کیارش مهرانی معاون مالی اقتصادی شرکت ملی صنایع 
مس ایران گفت: معاملات آتی و گواهی  سپرده کالایی به اقتصاد ملی کمک 
بسزایی می کند. همچنین معاملات نقدی و معاملات آینده را تنظیم می کند 

و در کنار آن باعث شفاف سازی و منصفانه شدن قیمت ها در بازار می شود.
وی در خصوص مزایای معاملات آتی و گواهی  سپرده کالایی گفت: با توجه به 
اینکه شرکت ملی مس قصد دارد در حوزه توسعه ابزارهای نوین مالی به کشور 
و بازار سرمایه کمک کند؛ به  عنوان یک صنعت پیشتاز با هماهنگی که با بورس 
کالا و شرکت سپرده گذاری مرکزی انجام داده و هدایت و حمایتی که وزارت 
صمت و ایمیدرو از این ابزار داشته اند؛ اقدامات قابل توجهی را انجام داده است.

دکتر مهرانی با تأکید بر اینکه شرکت ملی مس قصد دارد این بازار را در کشور 
توسعه دهد، افزود: با این کار به متنوع سازی ابزارهای سرمایه گذارانی که قصد 
دارند با اســتفاده از منابع مالی بلااستفاده یا منابع مالی که بخواهند بازدهی 

سریع تری داشته باشند؛ کمک بسزایی می شود.
معاون مالی اقتصادی شرکت ملی مس به محاسن این ابزار اشاره کرد و ادامه 
داد: معاملات آتی اساساً جزء ابزارهای مشتقه محسوب می شود؛ ابزارهایی که 
پشتوانه آنها دارایی فیزیکی است و این دارایی فیزیکی مثل مس کاتدی است 
که شرکت ملی صنایع مس ایران روزانه اقدام به تولید آن کرده و با بالاترین 

کیفیت در بازارهای داخلی وجهانی عرضه می کند.
به گفته وی آنچه مزیت معاملات آتی محسوب می شود؛ این است که هر سه 
گروه تولیدکننده که به دنبال پوشش ریسک های خود هستند که اصطلاحاً 
گفته می شود »هجینگ« انجام می دهند یا کسانی که به دنبال موقعیت های 
آربیتراژی هســتند؛ بتوانند از تفاوت بین دو بازار سود بدون ریسک استفاده 
کنند و کسانی که به دنبال نوسان گیری و سفته بازی هستند؛ می توانند از این 

ابزار استفاده کنند.
معاون مالی اقتصادی شرکت ملی صنایع مس ایران تأکید کرد: معاملات آتی 
به  عنوان یکی از معاملاتی است که تنظیم کننده بازارهای مالی و اقتصادی به 

 شمار می رود.
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دکتر مهرانی گفت: ســرعت رشد بازارهای مالی از ســرعت رشد بازارهای 
فیزیکی به دلیل پیش بینی های رفتاری قابلیت پیش بینی و سرعت عمل آن 
بازارها بیشتر است؛ بنابراین هر سه گروه می توانند از این ابزار استفاده کنند. 
به گفته وی امروزه بسیاری از سرمایه گذارانی که به دنبال تأمین نیازهای مالی 
خود از محل مدل های پوشش ریسک ارز هستند؛ می توانند خود را در برابر 
پوشش ریســک ارز از طریق قراردادهای آتی مس »هج« کنند و اصطلاحاً 
ریسک را پوشش دهند. دکتر مهرانی افزود: این مدلی که طراحی شده است؛ 
قطعــاً به اقتصاد ملی کمک می کند و همچنین معاملات نقدی و معاملات 
آینده را تنظیم کرده و در کنار آن باعث شفاف سازی و منصفانه شدن قیمت ها 
در بازار می شود. معاون مالی اقتصادی شرکت مس با بیان اینکه مس نسبت 
به ســایر کالاها دارای ویژگی های زیادی گفت: اولاً قیمت کالای مس تابعی 
از قیمت های جهانی است؛ یعنی بنگاه های بزرگ بین المللی این کالا را تولید 
می کنند و به دلیل کمیابی معادن و موقعیت های سختی که در تولید مس 
وجود دارد؛ کالای ارزشمندی محسوب می شود و جزء کالاهای با ارزش  افزوده 

بالا و دارای ارزش زیادی به  شمار می رود.
وی اظهار داشت: از سوی دیگر مس کالای ارزی است و قیمت آن تابعی از نرخ 
ارز است؛ بنابراین افرادی که بتوانند پیش بینی درستی از نرخ ارز و قیمت های 
جهانی و شرایط داخلی و بین المللی داشته باشند؛ به  خوبی می توانند به  صورت 

مستمر از این ابزار برای مقاصد سه گانه استفاده کنند.
دکتر مهرانی همچنین از پشتیبانی وزارت صمت از شرکت ملی صنایع مس 
در مســیر توسعه ابزارهای نوین مالی در بازار اقتصادی تقدیر و تشکر کرد و 
گفت: علیرغم اینکه در دوره های قبل همواره این موضوع بنا به دلایل متعددی 
تاکنون عملیاتی نشده بود، اما امروز با مؤافقت و مساعدت وزارتخانه های صمت 

و اقتصاد این موضوع عملیاتی شد.
سازمان امور مالیاتی تصمیم لازم را بگیرد

معاون مالی اقتصادی شرکت ملی مس در ادامه به بررسی علل سرعت نگرفتن 
معاملات گواهی  سپرده کالایی مس پرداخت و تصریح کرد: به دلیل اینکه هنوز 
مسأله مالیاتی معاملات گواهی سپرده کالایی حل نشده است؛ سرعت نخواهد 
گرفت و باید مسأله آن را مانند سایر اوراق  بهادار بازار سرمایه معافیت مالیاتی 
دهند و طبق بند 24 ماده ١ قانون توسعه ابزارها و نهادهای مالی باید این ابزار 

مالی از پرداخت مالیات مضاعف معاف شود.
وی در ادامه افزود: به این دلیل که سازمان مالیاتی حذف مالیات ارزش  افزوده 
را از معاملات گواهی سپرده کالایی نپذیرفته است و هر بار معامله این اوراق 
مشمول مالیات می شود؛ این گواهی سپرده کالایی در حال حاضر فاقد بازار 

ثانویه خواهد بود.
دکتر مهرانی با اشاره به قانون مالیات های مستقیم بیان کرد: قانون مالیات های 
مســتقیم- ماده ١4۳ مکرر نیز به این معافیت اشاره دارد و تاکنون سازمان 
مالیاتی بخشنامه ای بابت اصلاح مالیات ارزش   افزوده به بورس کالا ابلاغ نکرده 

است.
معاون مالی اقتصادی شرکت ملی مس ضمن ابراز امیدواری از ابلاغ بخشنامه 
موردنظر گفت: امیدواریم این بخشــنامه ابلاغ و گواهی سپرده کالایی مس 

دارای معاملات پیوسته شود.
تصویب افزایش سرمایه 50 درصدی »سرچشمه« 

بر اساس این گزارش افزایش سرمایه شرکت »سرمایه گذاری مس سرچشمه« 
از ٥١٠ میلیارد به ٧۶٥ میلیارد تومان در مجمع عمومی فوق العاده به تصویب 

رسید.
مجمع فوق العاده شرکت ســرمایه گذاری مس سرچشمه با هدف افزایش 
سرمایه ٥٠ درصدی این شرکت اواخر دی ماه با حضور سهامداران، نمایندگان 
سازمان بورس و حسابرسی، اعضاء هیات مدیره و نماینده مدیرعامل صندوق 

بازنشستگی صنایع مس ایران برگزار شد.

میلاد شمس مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه در این جلسه با 
ارائه گزارشی پیرامون وضعیت فعلی شرکت، پروژه ها و فعالیت های جاری بیان 
داشت: هدف از افزایش سرمایه از محل سود انباشته تأمین سرمایه در گردش 
موردنیاز برای اجرای پروژه فلوتاسیون سرباره مس خاتون آباد و افزایش ارزش 

پرتفوی کوتاه مدت شرکت است.  
به گفته مدیرعامل شــرکت ســرمایه گذاری مس سرچشــمه بر اســاس 
برنامه ریزی های صورت  گرفته دوره بازگشت سرمایه 2٠ ماه پیش بینی شده 
است. مجمع عمومی فوق العاده »شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه« با 
حضور ۶٠ درصد سهامداران، هیأت رئیسه و به ریاست دکتر محمدجواد شیخ 

برگزار شد.
ثبت بزرگترین افزایش سرمایه تاریخ بورس به نام »فملی«

بر اساس این گزارش محمدجواد خلیلی اعلام کرد: بزرگترین افزایش سرمایه 
تاریخ بورس از محل سود انباشته به نام »فملی« ثبت شد.

مشاور و مدیر گروه روابط عمومی و امور بین الملل شرکت ملی مس در توییت 
خود با اعلام این خبر گفت: شرکت ملی مس از سال ٩۸ تاکنون رشد ٥٠٠ 
درصدی ســرمایه داشته است. بر اساس این گزارش در حال حاضر »فملی« 
با سرمایه ثبتی 4٠ هزار میلیارد تومان بزرگترین شرکت از نظر سرمایه ثبت 

شده است.
اهداء نشان ویژه »روابط عمومی اثربخش« به شرکت مس 

بر اساس این گزارش شرکت ملی مس در »هفدهمین سمپوزیوم بین المللی 
روابط عمومی« و »هجدهمین جشــنواره برترین های روابط  عمومی ایران« 
مؤفق به دریافت نشان ویژه »روابط عمومی اثربخش« و تندیس روابط عمومی 
برتر در »بخش ارتباطات الکترونیکی و مجازی« و »روابط عمومی بحران« شد.
»هفدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی« و »هجدهمین دوره 
جشنواره برترین های روابط عمومی ایران« با حضور جمعی از مدیران، فعالان 
حوزه ارتباطات، کارشناسان روابط عمومی ایران و استادان بین المللی در مرکز 

همایش های صدا و سیما برگزار شد.
در بخش »روابط  عمومی بحران« بر اســاس رأی هیات داوران »هجدهمین 
دوره جشــنواره برترین   های روابط  عمومی ایران« )ســمپوزیوم بین المللی 
روابط  عمومی( به دلیل رعایت استانداردهای حرفه ای، مدیریت راهبردی و 
خلاقیت در کار تندیس روابط  عمومی برتر به مدیر گروه روابط  عمومی شرکت 

ملی مس تعلق گرفت.  
همچنین در بخش »ارتباطات الکترونیکی و مجازی« شرکت مس به عنوان 
روابط عمومی برتر انتخاب شد و از محمدجواد خلیلی مشاور مدیرعامل و مدیر 
گروه روابط  عمومی به پاس خلاقیت و فعالیت  های ارزشــمند با اهداء لوح و 

تندیس تقدیر به عمل آمد.
شایان ذکر است در »هفدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی« 
دارابی قائم مقام وزیر گردشــگری، میراث فرهنگی و صنایع دستی و حسین 

مهری مدیرعامل بانک صنعت ومعدن سخنرانی کردند.
روابط عمومی های مس سرچشمه، شهربابک و سونگون برتر شدند

همچنین در »هجدهمین دوره جشنواره برترین های روابط عمومی ایران« 
)ســمپوزیوم بین المللی روابط عمومی( مجتمع مس سرچشمه نیز با رأی 
هیــات داوران در بخش »مطالعات ارتباطــی و افکارعمومی« و »ارتباطات 
الکترونیکی و مجازی« مؤفق به دریافت لوح و جایزه »روابط عمومی برتر« شد.
مجتمع مس ســونگون نیز توانســت در ۳ بخش »مطالعــات ارتباطی و 
افکارعمومی«، »برنامه ریزی ارتباطی« و »اطلاع رســانی« بر اســاس نظر 

هیات داوران، لوح و جایزه »روابط عمومی برتر« را دریافت کند.
علاوه بر این مجتمع مس شــهر بابک در این دوره از جشنواره برترین های 
روابط عمومی ایران« در بخش »ارتباطات رسانه  ای« و »ارتباطات فرهنگی« 

مؤفق به اخذ تندیس »روابط عمومی برتر« شد.
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نائب رئیس کمیســیون صنایع ومعادن 
مجلس شورای اسلامی گفت: از متولیان 
توســعه صنعت  برای  صنعت خودرو 
رقابت پذیر، ارزان قیمت و صادرات محور 
با رونق تولید،  حفظ اشتغال و در نهایت 
جلب رضایت و خواسته مردم حمایت 

می کنیم.
حجت  الاسلام حسینی کیا در بازدید از شرکت 
ایران خودرو کرمانشــاه گفت وگو با مدیران 
این شــرکت بر تحقق کامل مصوبه ســفر 
مقام معظم رهبری و اجرایی شدن طرح توسعه 
این واحد صنعتی تاکید و اعلام کرد: مجمع 
نمایندگان و مدیران ارشد استان، پشتیبانی و 
مساعدت لازم در تامین منابع مالی موردنیاز 

طرح را به  عمل خواهند آورد.
وی در ادامه افزود: در شــرایط کنونی وظیفه 
مجلس حمایت از قطعه سازان و خودروسازان 
اســت تا بــرای افزایش کیفیــت و کمیت 
محصولات تلاش کنند تا خودرو با کیفیت و 
قیمت رقابتی و صادرات محور روانه بازار شود.

نماینده مردم ســنقر و کلیایی تصریح کرد: 
ما به  دنبال همســویی بــا متولیان صنعت 
کشــور برای حمایت از صنعتگــران به  ویژه 
واحدهای بازمانده از تولید هســتیم تا فضای 
سرمایه گذاری و اشــتغال در کشور بهبود و 

گسترش یابد.
وی در ادامه گفت: افزایش 2٥ درصدی تولید 
در شــرکت ایران خودرو کرمانشــاه در نیمه 
نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته نشان می دهد؛ این مجموعه صنعتی 
ظرفیت لازم برای توسعه خطوط تولید را دارد.

شرکت چرخشگر ایران خودرو از رکورد تولید 
١٠ ساله عبور کرد

با تلاش و همت کارکنان شرکت چرخشگر 
ایران خــودرو رکورد تولید همگــن در این 

مجموعه بزرگ صنعتی شکسته شد.
شــرکت چرخشگر تبریز با تولید بیش از 2٩ 
هزار دســتگاه انواع گیربکس خودرو و دیگر 
ماشین آلات سبک و ســنگین طی ٩ ماهه 
امسال ضمن افزایش تولید همگن به بالاترین 

رکورد تولید طی ١٠ سال گذشته دست یافت.
نماینده مجلــس:  آماده حمایت حداکثری و 

مؤثر از صنایع استراتژیک هستیم
مدیرعامــل شــرکت چرخشــگر تبریز در 
مراســمی که به مناســبت ایــن مؤفقیت 
بــا حضــور محمدرضــا میرتاج الدینــی و 
محمدحســین فرهنگی نماینــدگان مردم 
تبریز در مجلس شورای اســلامی برگزار شد، 
گفت: چرخشگر تبریز با تحقق ١٠٠ درصدی 
بودجه امسال طی ٩ ماهه سال؛ گام دیگری 
در راستای افزایش تولید و بهره وری در سال 
حمایت از تولید، پشــتیبانی و مانع زدایی ها 

برداشته است.
علی  اکبر عمرانی با تاکیــد بر اهمیت تولید 
داخلی افزود: تولید و بومی  ســازی گیربکس 
١۶ ســرعته و جعبه فرمان جزء برنامه  های 
داخلی ســازی مجموعه چرخشگر است که 

مراحل اجرایی آن شروع شده است.
در این مراســم محمدرضــا میرتاج الدینی 
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی 

نیز در ســخنانی با قدردانــی از تلاش های 
مدیران و کارکنان شرکت چرخشگر در کسب 
مؤفقیت اخیر تنها راه رونق و جهش اقتصادی 
در کشــور را تقویت و توسعه زیرساخت های 
تولید و اشــتغال دانســت و تصریــح کرد: 
مؤفقیت هــای جدید شــرکت چرخشــگر 
تبریز خبر خوش اقتصادی در اســتان است 
که می تواند به عنوان پیشــران تولید و رونق 

اقتصادی موردتوجه قرار گیرد.
وی با اشــاره به تحریم هــای ظالمانه علیه 
ایران گفت: مؤفقیت های چرخشــگر تبریز 
نویدبخش ارتقاء روزافــزون توان تولیدی و 
اقتصادی استان و کشــور در شرایط کنونی 

است.
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی 
در عین حــال از اعلام حمایــت و همراهی 
مجلس برای رفع موانع تولید و رونق اقتصادی 
با محوریت صنایع کشور به ویژه استان خبر 
داد و افزود: به طــور جدی پیگیر مطالبه به 
حق شرکت چرخشگر برای فعال سازی خط 

نائب رئیس کمیسیون صنایع ومعادن مجلس:

به دنبال حمایت از متولیان صنعت خودرو 
برای رونق تولید باکیفیت و ارزان قیمت هستیم

معصومه صالحی
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تولید گیربکس برخی خودروها برای تامین 
نیاز ایران خودرو تبریز خواهیم بود.

محمدحســین فرهنگی دیگر نماینده مردم 
تبریز در مجلس شورای اســلامی نیز در این 
مراســم  گفت: به عنوان عضو کمیســیون 
صنایع مجلس و نماینده تبریز آماده حمایت 
حداکثری و مؤثثر از صنعت و تولید اســتان 
و صنایــع اســتراتژیک هســتیم و موضوع 
درخواست و مطالبه معقول شرکت چرخشگر 
بــرای مؤافقت بــا تولید گیربکــس برخی 
خودروها که به نفع اســتان و تولید منطقه 

است را پیگیری می کنیم.
فرهنگی در عین حال بــر ضرورت حمایت 
عملی از تولید و ســرمایه گذاری هدفمند در 
حوزه صنایع مولد و استراتژیک استان از سوی 

دولت و مجلس تاکید کرد.
عرضه ماهانه دست کم 55 هزار دستگاه 

از محصولات ایران خودرو به بازار
افزایــش 2۳ درصدی عرضه طی ســه ماهه 
پایانی امســال نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و تاکیدات 
وزارت صمت؛ گروه صنعتی ایران خودرو قصد 
دارد طی سه ماهه پایانی امسال بیش از ١۶٠ 
هزار دســتگاه خودرو روانه بازار کند که این 
عدد بیش از 2۳ درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته افزایش خواهد داشت.
بر اســاس برنامه  زمان بنــدی تولیدوعرضه 
خودرو توسط بزرگترین خودروساز کشور و به  
منظور تحقق اهداف وزارت صمت در تنظیم 
بازار خودرو؛ تا پایان ســال به طور میانگین 
ماهانه بیش از ٥٥ هزار دســتگاه خودرو وارد 

بازار خواهد شد.
در حال حاضر در کنار حفظ روند افزایشــی 
تولید خودروهای دارای کسری قطعه در حال 
تکمیل و عرضه اســت و بر همین اساس تا 
پایان سال بیش از ١۶٠ هزار دستگاه خودرو 

تجاری سازی و عرضه خواهد شد.
همچنین با اجرای برنامه های تکمیل و عرضه 
خودرو؛ خودروهای دارای کسری کاهش ٥٠ 

هزار دستگاهی را تجربه خواهد کرد.
در حال حاضر تکمیل و تجاری سازی خودروها  
در کنار افزایش تولید  روند ثابتی گرفته است؛ 
به گونه ای که در دو روز تعطیل هفته گذشته 
چهار هزار و 4٠٠ دســتگاه خودرو تکمیل و 

تجاری سازی شده است.
گفتنی اســت بــا تامین قطعات حســاس 
الکترونیــک به ویــژهACU، تولیدوعرضه 
خودرو روند افزایشی گرفته و با پیگیری های 

مستمر در زنجیره تامین و همکاری و همدلی 
قطعه سازان داخلی این روند با شتاب بیشتری 

ادامه خواهد یافت.
صرفه جویی ارزی 14 میلیون یورویی 

ناشی از خودکفایی مواداولیه
زنجیــره تامین گروه صنعتــی ایران خودرو 
توانست با بهره مندی از توانایی تولیدکنندگان 
داخل کشور ١4 میلیون صرفه جویی ارزی را 
از محل داخلی ســازی مواداولیه فوم صندلی 
خودروها، شمش آلیاژی منیزیوم و ورق های 

گرم و سرد استحکام بالا محقق کند.
با توجــه به نیــاز صنعت خــودرو و تولید 
دانش فنــی، تامیــن مواداولیــه موردنیاز 
صنعت قطعه ســازی در شــرایط تحریم و 
محدودیت های موجود، تسهیل و خودکفایی 
ایزوســیانات فوم صندلی تمامی خودروهای 
تولیدی گروه صنعتی ایران خودرو در شرکت 

ساپکو در سال ١4٠٠ محقق شد.
در این پروژه مشترک میان ساپکو و شرکت 
مهرکام پــارس، زنجیــره مواداولیــه برای 
خودکفایی ایزوسیانات فوم صندلی مدیریت 
شده و خودکفایی این ماده اولیه با همکاری 
پتروشــیمی کارون و گــروه صنعتــی مواد 
مهندســی مکرر به منظور تولید ماده نهایی 
فوم صندلی تمامی خودروهای گروه صنعتی 
ایران خودرو انجام شــد. با انجــام این پروژه 
مواداولیه مصرفی ســالانه حدود سه هزار و 
٥٠٠ تن ایزوسیانات فوم صندلی خودروهای 
تولیدی گروه صنعتــی ایران خودرو از داخل 
کشور تامین می شود که این امر صرفه جویی 
ارزی بیش از ١٠ میلیون یورویی را در سال به 
همراه خواهد داشت. همچنین زنجیره تامین 
گروه صنعتی ایران خــودرو مؤفق به کاهش 
ارزبــری حدود چهار میلیون یــورو در حوزه 
خودکفایی شمش آلیاژی منیزیوم و ورق های 

گرم و سرد استحکام بالا شده است.
خودکفایی شمش آلیاژی منیزیوم در مرحله 
نخست با مشارکت شــرکت رهاورد منیزیم 
پارســیان و اتصال این زنجیره به قطعه ساز، 
فرآیند بازیافت و تامیــن مواداولیه منیزیوم 
مصرفی در تولید غربیلک فرمان، در دستور 
کار قرار گرفتــه و در مرحله دوم خودکفایی 
شــمش منیزیوم آلیاژی به روش مرسوم با 
مشارکت شــرکت فروســیلیس غرب و در 
مرحله سوم نیز توســعه کاربرد منیزیوم در 
خودرو به جای آلومینیوم و فولاد را در دستور 

کار خود قرار داده است.
همچنین شرکت ســاپکو در سالجاری برای 
نخســتین  بار در زمینه خودکفایی و تولید 

ورق گرم و ســرد اســتحکام بالا با همکاری 
فولادمبارکه و فولاد غرب آســیا اقدام کرده 
است. مجموع اقدامات خودکفایی ورق های 
گرم و ســرد به حذف بیش از هزار تن ورق از 
کاردکس خرید ورق محصولات ایران خودرو و 
کاهش ارزبری ۳.١ میلیون یورویی انجامیده 

است.
علاوه بر توســعه و بومی ســازی دانش فنی، 
ارتقاء ســطح تکنولوژی و تسهیل در فرآیند 
تامین مواداولیه موردنیــاز در تولید قطعات 
خودرو، شرکت ساپکو با مدیریت و بهره مندی 
از توان شبکه تامین و سایر صنایع بالادستی 
در مجمــوع، کاهــش ارزبری حــدود چهار 
میلیون یورو در خودکفایی شــمش آلیاژی 
منیزیوم و ورق های گرم و سرد استحکام بالا 
را با همت مهندسان و جوانان این مرز و بوم به 

ثبت رسانده است.
»تارا« با رنگ های سفارشی عرضه خواهد شد

گروه صنعتی ایران  خودرو در راستای تقاضای 
بازار و تکریم مشتریان در نظر دارد خودروی 
»تارا« را با رنگ های سفارشــی نظیر نقره ای 
تیتانیوم، قهــوه ای کادرو، قهوه ای روشــن، 
قرمز ونیزی و سرمه ای متال تولید کند. این 
خودروی سفارشی پس از تولید توسط لایه ای 
از نانو سرامیک پوشش داده می شود که این 
اقدام موجب محافظت و افزایش مقاومت رنگ 

خواهد شد.
این خدمت جدید توســط شــرکت آپکو از 
شــرکت های زیرمجموعــه گــروه صنعتی 
ایران خودرو انجام خواهد گرفت و متقاضیان 
می تواننــد در زمــان ثبت نام یــا واریز وجه 
دعوتنامه بــا پرداخت مبلغی مازاد بر قیمت 
خودرو از میان رنگ های سفارشی اعلام شده 
رنگ دلخواه خودروی خود را به همراه پوشش 
نانو سرامیک مشــخص کنند. به این ترتیب 
خاص بودن رنگ خودرو به همراه پوشش نانو 
سرامیک آن در فاکتور ارائه شده به مشتریان 

ثبت و توسط آپکو ضمانت می شود.
گفتنی است نانو ســرامیک خودرو پوششی 
از پلیمر اســت که از میزان مقاومت شیشه 
برخوردار بوده و در عین حال با انعطاف پذیری 
بــالا و مانــدگاری طولانی مــدت مقاومت 
 ،)UV( فوق العاده ای در برابــر نور فرابنفش
خط و خــش، موادشــیمیایی و نیز عوامل 
مخرب دیگر مانند خاک، نمک، قیر، آلودگی 
صنعتــی و دوده ایجــاد می کند. همچنین 
سطح بدنه خودرو را آب گریز کرده و موجب 
شست و شوی راحت و سریع بدنه خودرو می 

شود.
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مهندس سیدجواد سلیمانی مدیرعامل 
گــروه، بهمــن حســین زاده عضو 
هیات مدیــره گروه و تعــداد دیگری 
از مدیران ارشــد گروه خودروسازی 
سایپا در دیدار با مهدی صفری معاون 
دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه راهکارها و زمینه های افزایش 
صــادرات محصول، تولید مشــترک 
خودرو و قطعات با شــرکاء خارجی را 

بررسی کردند.
بهمــن حســین زاده عضــو هیات مدیره و 
قائم مقام مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا 
در تشــریح موضوعات مطرح شــده در این 
دیدار اظهار کرد: در این نشســت تخصصی 
فرآیند صادرات خودرو، چالش های موجود و 
برنامه ای که برای توسعه صادرات محصولات 
ســایپا به ١١ کشور تدوین شده است؛ مورد 

بحث وبررسی قرار گرفت.
حسین زاده افزود: در این جلسه توضیحاتی 
درباره صــادرات خــودرو به کشــورهای 
عراق، ســوریه، الجزایر، آذربایجان، ونزوئلا، 
تونس، آفریقای جنوبی ، ســریلانکا، آسیای 
جنوب شرقی، پاکستان و هند ارائه و قرار شد 
از ظرفیت های وزارت امور خارجه کشورمان 

برای رفع مشکلات  موجود استفاده شود.
عضو هیات مدیره ســایپا ادامــه داد: معاون 
دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور خارجه 
رویکــرد و اســتراتژی صــادرات گــروه 
خودروسازی سایپا را بسیار مناسب توصیف 
و بر اجرای برنامه های توســعه ای در حوزه 

صادرات تاکید کرد.
حســین زاده گفــت: معاون دیپلماســی 
اقتصادی وزارت امور خارجه تاکید داشــت 
کــه ما به صــادرات محصــول نهایی اکتفا 
نکنیم و برای صــادرات قطعات خودرو نیز 
برنامه ریزی مناسب داشته باشیم؛ به طوری 
که چشــم انداز همکاری ها به گونه ای باشد 
کــه واحدهای تولیدی قطعــات خودرو در 

کشورهای هدف صادراتی ایجاد شود.
قائم مقــام مدیرعامل گروه خودروســازی 

سایپا با بیان اینکه سایپا به دنبال همکاری 
اســتراتژیک و بلندمدت با شرکای تجاری 
خود اســت، اظهــار کرد: در این نشســت 
مهنــدس ســلیمانی مدیرعامــل گــروه 
خودروسازی سایپا تاکید کرد که استراتژی 
این خودروســاز علاوه بر صادرات؛ بر محور 
تولید قطعات و خودرو در کشورهای هدف 

صادراتی است.
وی بــا بیــان اینکه بــا شــرکاء صادراتی 
نشســت هایی خواهیم داشــت تا در زمینه 
توسعه همکاری ها به برنامه مشترک برسیم، 
گفــت: در زمینــه ارتباطــات تکنولوژی با 
مجموعه های مختلــف و نیازهایی که گروه 
خودروسازی سایپا دارد؛ با معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزارت امور خارجه صحبت شد و 
بــا توجه به منابعی کــه وزارت امور خارجه 
دارد؛ توانســتیم چالش هــا را بیان کنیم تا 
موضوعات موردنیاز مورد بحث و بررســی 

بیشتر قرار گیرد.
سایپا صادرکننده نمونه صنعت خودرو شد

گروه خودروســازی ســایپا موفق به کسب 
عنوان صادرکننده نمونه اســتان تهران در 

حوزه صنایع خودرو شد.
در آئیــن تجلیل از صادرکننــدگان نمونه 
اســتان تهران که با حضور استاندار تهران، 
معاون وزیر صمت و رئیس ســازمان توسعه 
تجارت، رؤســای اتاق های بازرگانی صنایع، 
معادن و کشــاورزی کشــور و استان تهران 
و جمعــی از صادرکننــدگان و فعالان این 
حوزه برگزار شد؛ گروه خودروسازی سایپا به 
عنوان صادرکننده نمونه معرفی و از عملکرد 
صادراتی این گروه خودروســاز و مهندس 
سلیمانی مدیرعامل گروه سایپا در راهبری 
این گروه خودروســاز در حــوزه صادرات با 
اهدای لوح و تندیس این جشنواره تقدیر به 

عمل آمد.
حســین زاده عضو هیات مدیره و قائم مقام 
مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا که در 
این مراسم حاضر شده و لوح و تندیس این 
جشنواره را به نمایندگی از مدیرعامل گروه 

در دیدار مدیرعامل گروه سایپا و معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه مطرح شد؛

تدوین برنامه صادراتی سایپا برای صادرات
 و همکاری مشترک خودرویی با ۱۱ کشور

معصومه صالحی
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دریافــت کرد، در این خصــوص گفت: این 
مراسم از بین 4٩ شرکتی که در سال ١۳٩٩ 
صادرات داشــته اند؛ برگزار شد و دبیرخانه 
این جشنواره بر اســاس معیارهای تعیین 
شده ١١ شــرکت را در رشته های مختلف 
حائز رتبه برتر در صادرات محصول معرفی 
کرد که گروه خودروســازی سایپا در حوزه 
خودروســازی موفق به کسب صادرکننده 

نمونه استان تهران شد.
حسین زاده افزود: ســایپا در سال ١۳٩٩ با 
وجود شــرایط ســختی که در کشور وجود 
داشــت؛ با انجام اقدامات ســازنده از قبیل 
افزایش تنوع ســبد محصــولات با توجه به 
اهداف تدوین شــده در بازارهای صادراتی 
و بهبــود کیفیت محصولات بــرای رقابت 
در بازارهای بین المللی توانســت بخشی از 
تولیدات خود را بــه بازارهای هدف صادر و 
ارز آوری مناسبی برای چرخه اقتصادی خود 

و کشور فراهم سازد.
وی افزود: گروه خودروسازی سایپا تاکنون 
موفق به کسب 2 عنوان صادرکننده ممتاز و 
٧ عنوان صادرکننده نمونه در سطح ملی و ۳ 
عنوان صادرکننده نمونه استان تهران شده 
اســت و توانسته در حوزه صادرات محصول 

عملکرد بسیار چشمگیری داشته باشد.
حســین زاده گفت: شرکت ســایپا به دلیل 
تلاش هــای مســتمر و مؤثــر در حفظ و 
گسترش صادرات خودروی کشور به عنوان 
صادرکننده نمونه استان تهران انتخاب شد 
و در این مراسم از زحمات مهندس سلیمانی 
مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا نیز به 
دلیل راهبری این گروه خودروساز در شرایط 

سخت کشور تقدیر شد.
وی تاکیــد کــرد: گروه ســایپا بــه عنوان 
پرافتخارترین خودروســاز ایــران در زمینه 
صادرات؛، علیرغم شــرایط سخت اقتصادی 
در بازارهای هدف صادراتی که بخشی از آن 
از پاندمی کرونا ناشی شــده است؛ در کنار 
شــرایط اقتصادی در داخل کشــور تلاش 
کرده؛ صادرات را به عنوان امری استراتژیک 

در برنامه های خود حفظ کند.
سایپا 30 هزار دستگاه خودرو ناقص را 

تا یک ماه آینده تکمیل می کند
معاون برنامه ریزی جامع تولید سایپا گفت: 
با تامین ۳٠ هزار دستگاه از قطعات موردنیاز 
بــرای تکمیل حــدود ٧٠ هزار دســتگاه 
موجــودی خودروهای ناقص ســایپا؛ این 
خودروها در حال تکمیل، تجاری ســازی و 

ورود به بازار خواهند شد.

کاهش تعداد خودروهای ناقص سایپا 
به کمتر از 40 هزار دستگاه

مســعود پروین ادامــه داد: با تامین صورت 
گرفتــه قطعاتغ تعــداد کســری قطعات 
خودروهای ناقص در پارکینگ های ســایپا 
به حــدود 4٠ هزار دســتگاه رســیده که 
معادل یک ماه تولید در گروه خودروسازی 
سایپاست و تکمیل و تحویل آنها به سرعت 

در حال انجام است.
وی ادامه داد: روند کاهش این تعداد خودرو 
ناقص در مقایســه بــا تیراژ تولیــد ماهانه 
و بر اســاس فرآیندهای تولیــدی، کیفی، 
تجاری ســازی و تحویــل و حمــل آماری 

قابل قبول به حساب می آید.
معــاون برنامه ریــزی جامع تولید ســایپا 
اظهــار کرد: با وجود مشــکلات ناشــی از 
محدودیت های بین المللی، شرایط کرونایی 
و اختــلال جهانی در تولیــد برخی قطعات 
با تکنولوژی بالا نظیر چیپ ســت و IC، از 
ابتدای ســال ١4٠٠ تاکنون اقدامات لازم 
بــرای تامین بیــش از ١٥٠ هــزار قطعه از 
کسری قطعه سازان توسط شرکت سایپا به 
عمل آمده و برنامه ریزی برای ادامه این روند 
و تکمیــل محصولات باقیمانده با تمام توان 

ادامه دارد.
تامین قطعات کسری محصولات 

سایپا با وجود محدودیت های 
بین المللی و کرونا

وی افزود: اولویت و ترجیح گروه خودروسازی 
سایپا این است که از ظرفیت تولیدکنندگان 
داخلی و طرح های بومی  ســازی شده برای 

رفع این مشکل استفاده کند.
معاون برنامه ریزی جامع تولید سایپا با بیان 
اینکه عدم تحویل خودرو به مشتریان از چند 
جهت برای ســایپا زیان آور اســت، افزود: با 
دستور و تاکید مدیرعامل گروه سایپا تامین 
قطعات کسری و تکمیل خودروهای ناقص 
موجود در پارکینگ ها در اولویت برنامه های 
این گروه خودروسازی بوده و تلاش می کنیم 
تــا در آینده نزدیــک این خودروهــا را به 

کمترین تعداد ممکن برسانیم.
»سهند« نام سدان جدید سایپا

بر اساس این گزارش رئیس مرکز ارتباطات 
و امــور بین الملل و دبیــر کمیته نامگذاری 
محصولات گروه خودروســازی سایپا ضمن 
اعلام نام دو محصول آینده این مجموعه؛ از 
عرضه شاهین و آریا CVT و ساینا و کوئیک 

GX با موتور ارتقاء یافته خبر داد.
امیرحسین تابع جماعت اظهار کرد: پس از 

نامگذاری محصول کراس جدید سایپا به  نام 
»اطلس«؛ خودرو ســدان جدید سایپا نیز با 
نام »سهند« به تولید انبوه رسیده و به بازار 

عرضه خواهد شد.
پیکاپ جدید شهری سایپا »سپهر« 

نامگذاری شد
وی افــزود: دیگــر محصول جدید ســایپا 
خودرو وانت پیکاپ جدید شهری است که 
با نام تجاری »سپهر« تولید و به بازار عرضه 

می شود.
رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل گروه 
سایپا تأکید کرد: در شیوه جدید نامگذاری، 
تمامی محصولات ســایپا ضمــن توجه به 
ریشــه ایرانی و معنی آنها در زبان فارسی، 
هماهنگی  و همفکری لازم با ســازمان ها و 
بخش های ذیربط صــورت گرفته تا نام این 
محصولات تولید داخل، هویت ملی و ایرانی 

آنها را نیز تداعی کند.
شاهین و آریا CVT به بازار مي آیند

دبیر کمیتــه نامگذاری محصــولات گروه 
خودروســازی ســایپا همچنین با یادآوری 
برنامــه عرضــه محصولات شــاهین و آریا 
اتوماتیک تصریح کرد: شــاهین اتوماتیک و 
آریا اتوماتیک به جعبه دنده CVT ساخت 
شــرکت پانچ بلژیک مجهز شــده و هر دو 
محصــول با لوگوی CVT بــه  عنوان نماد 
گیربکس به  کار رفته در آنها تولید و به بازار 

عرضه خواهند شد.
عرضه ساینا و کوئیک GX با موتور 

ارتقاء یافته
تابع جماعت در بخش دیگری از ســخنان 
خود به عرضــه تیپ جدیدی از ســاینا و 
کوییک فیس لیفت شــده ســایپا اشــاره 
کرد و افزود: دو محصول ســاینا و کوییک 
G کــه پیش از این بــا موتور M١٥ تولید 
می شــد به موتــور جدیــد ارتقــاء یافته 
M١٥GSI نیــز مجهز شــده و تیپ آن 
 با GX به بــازار خودروی کشــور معرفی 

خواهد شد.
وی بــه تغییر نــگارش نشــان واره بر روی 
درب صنــدوق عقب خودرو هــای تولیدی 
سایپا اشاره کرده و افزود: مقام عالی وزارت، 
مدیران ارشــد وزارت صمت و مدیران ارشد 
گروه سایپا توجه ویژه ای به پاسداشت زبان 
فارسی در نامگذاری و نگارش نام محصولات 
دارند و بر اساس برنامه  ریزی صورت گرفته؛ 
به مرور تا پایان ســال نام تمام محصولات 
تولیدی گروه سایپا در روی بدنه خودروها به 

نگارش فارسی تغییر خواهد کرد.
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»وام« دادن یکی از روش های مرســوم در سیستم نظام بانکی دنیا 
به شــمار می رود که برای ایجاد آســایش و رفاه در زندگی مردم 

ارائه می شــود. امروزه در تمــام دنیا یکی از 
راهکارهایی که مردم می توانند از طریق 

آن برای تأمین نقدینگی لازم جهت 
امور مختلف خود استفاده کنند؛ 

واقع  در  اســت.  گرفتن  وام 
بسیاری از مردم با گرفتن وام 
سطح زندگی خود را ارتقاء 
می بخشــند و در مسیر 
می گیرند.  قرار  پیشرفت 
امروزه  بانک ها و مؤسسات 
فراخور  اعتبــاری  مالی 
خواســته های  و  نیازها 

وام ها  مشتریان؛  مختلف 
و تســهیلات گوناگونی را با 

شرایط و خصوصیات متعدد به 
آنها عرضه می کنند. 

به عبارتی دیگر یکی از مهمترین خدمات 
بانک ها و مؤسســات اعتباری پرداخت وجه 

نقــدی با بازپرداخــت کوتاه مدت و یا بلندمدت به متقاضیان اســت که با 
ثبت شــرایط و ضوابط تعیین شده پرداخت می شوند.  در صنعت بانکداری 
کشــور ما پرداخت وام بانکی برای رفع مشکلات قشر های مختلف جامعه 
نقش مؤثری دارد و اکثر افراد امروزه تمایل به دریافت وام و تسهیلات دارند؛ 
چراکه همواره یکی از فاکتورهای مربوط به وفاداری مشتریان موضوع ارائه 
تسهیلات آسان و کم دغدغه به آنها است؛ به گونه ای که مشتریان بتوانند در 
شرایط نامناسب اقتصادی تسهیلات مناسب را به آسانی از بانک مورد نظر 
خود دریافت کنند. بانک ایران زمین طی سالیان گذشته همواره در راستای 
ایجاد بانکداری دیجیتال به سمت ارائه خدمات در شبکه های اجتماعی رفته 
است. این بانک با ایجاد تعامل با مشتریان در شبکه های اجتماعی در راستای 
بانکداری دیجیتال و برقراری کانال های مختلف ارتباطی برای مشتریان و 
همچنین برنامه ریزی برای ارائــه خدمات در این حوزه؛ اقدامات مؤثری در 

خدمات رسانی بانکی انجام داده است. 
در همین راســتا این بانک در مسیر 
مشتری مداری و اجرای طرح بانکداری 
بــاز و با ارائه خدمــات نوین در حوزه 
بانکداری دیجیتال و ارائه تسهیلات 
متنوع؛ اخیرا اعطاء تسهیلات خرد در 
راستای حمایت از تولید تحت عنوان 
طرح تســهیلاتی »انتخاب« را اجرا 

کرد که در این طرح مشــتریان با گزینش خود و طبق شــرایطی که اعلام 
می کنند؛ می توانند از تســهیلات اعطایی بانک بهــره ببرند.  در این طرح 
تســهیلاتی که از ابتدای دی ماه ســالجاری به 
مدت یک سال آغاز شده است؛ مشتریان 
می توانند تا سقف یک میلیارد ریال 
با امکان واریز و برداشت، دریافت 
و نرخ ســود ســالانه از ١٠ تا 
١۸ درصد به دلخواه انتخاب 
کنند. بر اساس برنامه ریزی  
انجام شده مشتریان باید 
سپرده ای در بانک افتتاح 
کنند که حداقل مبلغ آن 
پنج میلیون تومان خواهد 
بود. البته این ســپرده از 
سوی بانک بسته نمی شود 
و امکان برداشــت و واریز از 
آن وجود خواهد داشــت. این 
تسهیلات تا سقف ١٠٠ میلیون 
تومــان پرداخت می شــود و بانک 
اعلام کرده که متقاضیان می توانند سود 
ســالانه آن را بین ١٠ تا ١۸ درصد انتخاب و در 
این بازه سود را پرداخت کنند.  همچنین بانک ایران زمین اعلام کرده است 
که حداقل مدت رسوب سپرده کوتاه مدت این نوع تسهیلات سه ماه خواهد 
بود و حداکثر مدت زمان استفاده از میانگین ایجاد شده به منظور دریافت 
تسهیلات نیز دو ماه است. سایر شــرایط افتتاح سپرده و تسهیلات طبق 
قرارداد و در زمان پرداخت وام به مشتریان اعلام خواهد شد. به نظر می رسد 
در شرایطی که طی ماه های اخیر به دلیل شیوع گسترده کووید-١٩ و پاندمی 
کرونا بسیاری از مشاغل و معیشت  مردم دچار آسیب و صدمات زیادی شده و 
به دنبال آن نقدینگی مردم کاهش چشمگیری یافته است؛ این نوع تسهیلات 
بتواند تا حدود زیادی به حل مشــکلات موجود مشتریان بانک ایران زمین 
کمک کند و همچون گذشته حاشــیه امنی برای مشتریان و ارتقاء حوزه 
مشتری  مداری آنها باشد. امید است که با اجرای این طرح نوین توسط بانک 
ایران زمین گام های مهم و مؤثرتری 
در تغییر شیوه پرداخت تسهیلات 
به مشتریان در نظام بانکی کشور 
برداشــته شود و ســایر بانک ها و 
مؤسسات مالی اعتباری نیز از این 
شیوه پرداخت وام و تسهیلات در 
راستای ارائه خدمات بهتر و بیشتر 

به مشتریانشان حرکت کنند.

مشتریان ایران زمین 
وام موردنیاز خود را »انتخاب« می کنند










